
6:30 صبـــح 7 اکتبـــر 2023 مقاومـــت غـــزه نبردی 
را آغـــاز کـــرد کـــه در نهایـــت در 19 ژانویـــه 2025 بـــا 
آتش بـــس پایـــان یافـــت.  470 روز نبردی کـــه تنها 
معطوف به حماس و رژیم صهیونیســـتی نماندو به 
تمام محورهای نبرد با رژیم صهیونیســـتی کشـــیده 

شـــد و معادلات زیـــادی را از نو ســـاخت.
حال بـــا پایان جنـــگ این ســـؤال پیـــش می آید که 
آیا حماس پیروز شـــده اســـت؟ آیـــا 7 اکتبر تصمیم 
درســـتی بود؟ پاســـخ به این ســـؤالات از منظر افراد 
مختلـــف به واســـطه نوع نگـــرش، نوع اســـتدلال و 
تصویری کـــه از 7 اکتبر تا کنون برداشـــت می کنند، 
متفاوت اســـت. امـــا دلایل و اســـتدلال های فراوانی 
وجـــود دارد کـــه در وهلـــه اول نشـــان دهنده عـــدم 
پیروزی تل آویو و در مرحله بعد شکســـت اســـرائیل 

و پیروزی حماس اســـت.
عـــدم تحقـــق اهـــداف ارتـــش اســـرائیل: طبـــق 
درصـــد   8 فقـــط  معاریـــو  روزنامـــه  نظرســـنجی 
صهیونیســـت ها معتقدنــــــد کـــه اهــــــــداف جنگ 

کامـــل محقـــق  شـــده اســـت. 
به صراحـــت می تـــوان گفـــت اســـرائیل بـــه اهداف 
اعلامـــی و صریح خود دســـت نیافت: آزادی اســـرا، 
نابـــودی حمـــاس، بازســـتانی کنتـــرل نوارغـــزه از 
حماس. ژنرال گیـــورا آیلند صاحب »طرح ژنرال ها« 
)نسل کشـــی در شـــمال غـــزه( صراحتـــاً می گوید: 
 جنگ غزه یک شکست بزرگ اســـت زیرا به اهداف 

خود نرسید.
بازگشت مســـأله فلســـطین به افکار عمومی: یکی 
از مســـائل بســـیار مهـــم که جـــزو اهـــداف اعلامی 
حمـــاس در بیانیـــه 7 اکتبر محمد ضیـــف فرمانده 

قســـام شـــاخه نظامـــی حمـــاس هـــم هســـت، به 
فراموشـــی ســـپرده شـــدن مســـأله فلســـطین در 
افکار عمومـــی منطقـــه ای و جهانی بـــود. مقاومت 
و مـــردم فلســـطین تصـــور می کردنـــد معاملـــه ای 
بـــرای فراموشـــی آنها و مـــرگ تدریجی شـــان اتخاذ 
شـــده اســـت و طوفان  الاقصـــی، بـــار دیگر مســـأله 
فلســـطین را بـــه صدر اخبـــار برگرداند و پـــس از 20 
ســـال دوبـــاره محافل جهانـــی و... به یادشـــان آمد 
کـــه ملتی بی دولت رها شـــده اســـت و باید حداقل 
 بـــه منظور کنترل تنش، حقوق آنهـــا را مانند دولت 

به آنها برگرداند.
از مهم تریـــن  یکـــی  رســـوایی چهـــره اســـرائیل: 
دســـتاوردهای طوفان الاقصـــی، برملاســـازی چهره 
رژیـــم صهیونیســـتی در جهان بـــود. محکومیت به 
اتهـــام نسل کشـــی در دیـــوان عالـــی لاهـــه و ده ها 
پرونـــده حقوقـــی دیگـــر علیـــه ســـران و ســـربازان 
مســـأله  بـــاب  جهـــان،  سراســـر  در  اســـرائیلی 
جدیـــدی در پرونـــده فلسطین_اســـرائیل خواهـــد 
بـــود و می توانـــد در آینـــده بـــه تحقق حقـــوق ملت 
فلســـطین کمک شـــایانی کند. ارزش این دستاورد 
 از عدم تحقـــق اشـــغالگری میدانـــی و زمینی کمتر 

نخواهد بود.
ز  ا یکـــی  جابه جایـــی:  و  نکبـــت  تکـــرار  عـــدم 
عـــدم   ، طوفان الاقصـــی  مهـــم  دســـتاوردهای 
جابه جایی مردم فلســـطین از نوارغزه یا بخشـــی از 
آن بـــود. رژیم صهیونیســـتی به دنبـــال تحقق نظم 
جدیـــدی در نوارغـــزه بـــه واســـطه طوفان الاقصـــی 
بـــود. اما ایـــن ناکامـــی بالاخص در شـــمال نوارغزه، 
با اســـتقامت افســـانه ای مردم، معادله جابه جایی 
سرزمینی را تا ســـال ها از روی میز عملیاتی برداشت 
و نوارغـــزه را بـــه یـــک بحـــران جدید بـــا مؤلفه های 

جدیـــد پیـــش روی اســـرائیلی ها تبدیـــل کرد.
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 محمدرضا باهنر در گفت وگو با »ایران« از 
توصیه خصوصی خود به محمدباقر قالیباف خبر داد

دو قاضی دیوان عالی کشور به شهادت رسیدند

»ایران« تحرکات بغداد در رابطه بین ایران و امریکا  و مدیریت 
تحولات جدید خاورمیانه را بررسی می کند

ترور درکاخ  دادگستری

    یکشنبه 30 دی 1403
  18 رجب 1446
  19 ژانویه2025
  سال سی ام
 شماره 8657
  16 صفحه
   قیمت در سراسر کشور: 5000 تومان

بدون روتوش

محمدمحسن فایضی
کارشناس مسائل فلسطین

7 دلیل در دفاع  از 470 روز مقاومت

یادداشت سرمقاله

علی متقیان
مدیر عامل مؤسسه فرهنگی  مطبوعاتی ایران

به  دولت  در  حضورم  سال های  طول  در 
به  سفر  كرده ام.  سفر  زیادی  كشورهای 
تاجیكستان اما به دلایل فراوان متفاوت و 

بسیار شیرین بود. 
از  كشور،  این  به  ورود  لحظه  همان  از 
به  سرزمین  این  مردمان  بی دریغ  عشق 
دیگر  هم  و  من  هم  فارسی  زبان  و  ایران 
همراهان احساس غرور كردیم. از گویش 
زیبای فارسی این مردم تا نام خیابان ها و 
ایران فرهنگی  از مفاخر  تندیس هایی كه 
بزرگ در هر كوی و برزنی نصب شده، هر 
تمدن  و  فرهنگ  گرو  در  دل  كه  را  كسی 
در  می آورد.  وجد  به  دارد،  بزرگ  ایران 
نیست  بی دلیل  فهمیدم  سفر  این  میانه 
كه حدود و ثغور یك سرزمین را در فارسی 
دیگر  برخلاف  آری،  می خوانیم.  »قلمرو« 
فارسی زبانان  ما  تمدن ها،  و  كشورها 
كه  بدانجا  تا  نه  را  خود  تمدن  مرزهای 
می دانیم  جایی  تا  بلكه  می رانیم،  حكم 
و  می رسد  گوش  به  آنجا  در  زبانمان  كه 
در لحظه لحظه زندگی اهالی آن ساری و 
را  درك كنیم،  نكته  این  اگر  جاری است. 
می فهمیم كه چرا در میانه اخبار ناگوار از 
جنگ ها و منازعات گوناگون جهان، یكباره 
ایران  رویداد شعرخوانی رؤسای جمهوری 
و تاجیكستان در خلال همین سفر اخیر 
توجه میلیون ها فارسی زبان با گرایش های 

فكری و سیاسی مختلف را در شبكه های 
اجتماعی به خود جلب كرده است. 

علیرغم  كه  معتقدم  اساس  همین  بر 
و  تاریخ  این  اخیر،  چالش های چندسال 
هویت مشترك، ما كشورهای فارسی زبان 
این سرمایه  و  نگاه داشته.  را در كنار هم 
تاریخی غنی فرصتی بی مانند  و  فرهنگی 
است كه ما مسئولین می توانیم بر مبنای 
آن روابط میان دو ملت را گسترش دهیم 
افزایش  برای  هم  ظرفیت های  تمام  از  و  
یكدیگر  تقویت  و  اقتصادی  پایدار  ارتباط 
بی توجهی  نیز  مقابل  در  كنیم.  استفاده 
منجر  مشترك  هویت  و  تاریخ  این  به  ما 
كه  شد  خواهد  هم  از  ملت  دو  دوری  به 
انبوهی  فرهنگی،  خسارت های  بر  علاوه 
از ملت  ما  نیز  را  اقتصادی  از فرصت های 

می گیرد.  
بنا بر همین راهبرد، شخص رئیس جمهوری 
سفر  این  انجام  از  پیش  دولت  هیأت  و 
اتباع  جانبه  همه  روادید  لغو  به  تصمیم 
تا زمینه های گسترش  تاجیكستان گرفت 
روابط دوطرفه فراهم شود. اقدام سازنده ای 
كه بسیار مورد توجه دولت تاجیكستان نیز 
قرار گرفت و جناب رحمان، رئیس جمهوری 
تاجیكستان نیز در حضور دكتر پزشكیان از 
تصمیم دولت خود برای لغو روادید ایرانیان 
خبر داد و از همه مردم ایران دعوت كرد به 

تاجیكستان سفر كنند.  
علم  با  میراث  وزارت  در  همكارانم  و   من  
جهت  را  اهدافی  مهم،  دستاورد  این  به 
مبنای  بر  و  تنظیم  سفر  این  در  پیگیری 

و  فرهنگ  وزرای  با  دیدار  در  بنده  آن  
تفاهمنامه هایی  تاجیكستان  گردشگری 
از  كشور  دو   گردشگران  افزایش  جهت 

هشت هزار به صد هزار نفر امضا كردیم. 
با وزیر فرهنگ  این در دو  دیدار  بر  علاوه 
جشنواره های  اجرای  سر  بر  تاجیكستان 
مشترك بر پایه آیین و رسوم تاریخی خود 
همچون نوروز به توافق رسیدیم و مقرر شد 
كه در زمینه  مرمت و بازسازی آثار تاریخی و 
باستانی تاجیكستان با آنان همكاری کنیم. 
بازگشایی  سفر،  این  دیگر  مثبت   اتفاق   
تاجیكستان  در  فارسی  زبان  پژوهشگاه 
بود كه متأسفانه به دلایل سیاسی به مدت 
از  هفت سال تعطیل شده بود و بسیاری 
پژوهشگران ممتاز دو  كشور از تعطیلی آن 

عمیقاً متأسف بودند. 
 كلام آخر اینكه تجربه های شیرین این سفر 
خاطره انگیز چنان فراوان است كه به قول 
حافظ عزیز »در یكی نامه محال است كه 
تقریر كنم«. در پایان اما از شما خوانندگان 
نگاه  با  یادداشت استدعا می كنم كه   این 
مرسوم  گزارش های   از  متفاوت  فرهنگی 
اداری به آن بنگرید. چرا كه همان طور كه 
یادداشت گفتم، دستاوردهای  ابتدای  در 
این سفر را بسیار متفاوت می بینم و  یقین 
دارم كه در صورت پیگیری تفاهمنامه های 
ملت  دو  مقابل  در  تازه  افقی  امضا شده، 
ایران و تاجیكستان گشوده خواهد شد و 
ما ساكنان قلمرو زبان فارسی می توانیم بار 
دیگر  در كنار هم به گسترش تاریخ سراسر 

فرهنگی خود ببالیم.

 کمبود انرژی؛ ترک فعل مدیران
 کشـــور در اولین زمســـتان دولـــت چهاردهم با کمبـــود انرژی، ســـوخت نیروگاه ها و 
گاز خانگـــی و صنعتی روبه رو شـــد. در نتیجه شـــاهد تعطیلات مکرر در اســـتان ها و 
شـــهرهای مختلف کشـــور بودیم که در این میان آلودگی هوا هم مزید بر علت شـــد.

این کـــه نجابت رئیس جمهـــوری محترم موجب شـــده دلایل ناتـــرازی و ترک فعل ها 
بیـــان نشـــود! به جـــای خـــود. اما مـــردم که شـــاهد ماجرا هســـتند، ســـؤال هایی را 
مطـــرح می کننـــد. مردم می پرســـند: چطور در ســـال های قبل ایـــن کمبود ها، خود 
را نشـــان نمی داد؟ چطور دســـت اندرکاران دولت قبل از طریق رســـانه های رسمی و 
غیر رسمی، در محافل رســـمی و گعده های غیررسمی، تأمین انرژی را جزو افتخارات 
خـــود می دانســـتند؟ چه اتفاقـــی افتاد که زمســـتان های گذشـــته با زمســـتان 1403 
متفـــاوت بـــود؟ مـــردم همچنین می پرســـند: چه چیزی باعث شـــد چنیـــن ناترازی 

انرژی به وجـــود آید؟
البته پاســـخ به همه این پرســـش ها نیازمند بررســـی تخصصی و رســـمی است که در 

ایـــن متن مختصر قصد ورود بـــه آن را ندارم.
اما آنچه تجربه زیســـته به ما آموخته اســـت و در عین حال انســـان های دارای تجربه 
زیاد و از گذشـــته های دور بر آن تأکید دارند، این اســـت که در تابســـتان بایســـتی به 
فکر زمســـتان بـــود. به ایـــن معنی که اگر کســـی در تابســـتان برای زمســـتان برنامه 

نداشـــته باشـــد، محکوم به زندگی سخت در ســـرمای زمستان است.
کســـانی که مانند من دوران کلاس های ابتدایی دهه چهل شمسی را درک کرده اند، 
حتماً داســـتان گنجشـــک و مورچه را به یاد دارند. در آن بـــا تمثیل به ما می آموختند 
که در تابســـتان بایســـتی فکر زمســـتان بود. این تمثیل شـــاهدی بـــر فاصله دولت 
ســـیزدهم و دولت چهاردهم در تابســـتان 1403 اســـت. همه وزرای دولت سیزدهم 
در 5 ماه اول ســـال 1403 در رأس کار بوده اند و دســـتورکارهای دولت ســـیزدهم را نیز 
دنبال می کردند. کســـی هست که از صاحبان قدرت دولت ســـیزدهم سؤال کند در 
طـــول 5 ماه اول ســـال 1403 چه اقدامـــات و برنامه هایی در پیـــش گرفته اند تا مردم 
در زمســـتان دچـــار کمبود گاز و نیروگاه ها دچار کمبود ســـوخت نشـــوند؟ آیا کســـی 
هســـت کارنامه برنامه ریزی وزیـــر وقت نفت، وزیـــر وقت نیرو و معـــاون اول وقت را 
که مســـؤلیت سرپرســـت نهاد ریاســـت جمهوری را بر عهده داشـــت، بررسی کرده و 
تـــلاش این بزرگان را عبور بی مشـــکل از زمســـتانی کـــه در پیش بود، مورد پرســـش 
قرار دهد؟ کســـی هســـت از این بزرگان ســـؤال کند که؛ چگونه اســـت در زمســـتان 

ســـال های قبل با ناترازی ها به این شـــکل مواجـــه نبودیم؟
تا زمانی که جناب دکتر پزشـــکیان پاســـخ این ســـؤالات را از وزرای قبل نخواهد، باید 
مطمئن باشـــد اولین کســـانی که تهمت ناتوانی به دولت چهاردهم در مدیریت را به 
قلـــم آورده و آن را بیـــان می کننـــد، همان کســـانی خواهند بود که این وضـــع را برای 

مردم به وجـــود آورده اند.
بنابرایـــن باید خطاب بـــه رئیس جمهـــوری محترم گفـــت: جناب پزشـــکیان، برای 
یک بار هم شـــده دســـتور فرمایید آنچه را که در زمینه انرژی از وزرای دولت سیزدهم 
تحویل گرفته اید، با اقدامات آنان در ســـال های قبل مقایســـه کـــرده و تفاوت این دو 
را بـــرای مـــردم بازگو کنید، تا شـــاید وجدان ها به  خود آیند و ســـازمانی برای بررســـی 
ترک  فعل مســـئولان گذشـــته دســـت به کار و در بررســـی ها این مســـأله روشن شود 
کـــه آیا دســـت اندرکاران وقت در زمان قـــدرت و مدیریت خود، کار خود را به درســـتی 

انجام داده اند یاخیر؟
پـــس از ایـــن بررســـی ها به مردم گفته شـــود، ایـــن روزهایی کـــه برای کمبـــود برق و 
گاز تعطیل می شـــود و این تعطیلی ها باعث شـــده اســـت تا شـــما از درس و کاسبی و 
زندگـــی بیفتیـــد و کارهایتان به تأخیر بیفتد، گناه همه اینها به گردن کســـانی اســـت 
که در تابســـتان خداحافظی از قـــدرت، به فکر مردم نبودند و ذخیره کافی ســـوخت 

برای زمســـتان پیش بینی نکردند.
اگـــر چنیـــن اتفاقی بیفتـــد، آن وقت مردم خواهند دانســـت که همه مشـــکلات هم 
بـــه  خاطر تحریم های بیگانه نیســـت. در واقـــع تحریم کنندگان داخلی نیـــز در بروز 
ایـــن وضعیت ایفـــای نقش می کننـــد. در این زمان اســـت که چهره مدیران دلســـوز 
خودنمایـــی می کند. در ایـــن وضعیت دیگر مدیـــران نیز به خود خواهنـــد آمد، چرا 

که می بینند قرار اســـت در همین دنیا کارنامه مدیریتی شـــان بررســـی شـــود.

بوی جوی موليان آيد همی 

بـــا اســـکن این کـــد عضـــو ایـــن کانـــال شـــوید و از آخرین 
گزارش هـــای روزنامه ایـــران و اخبار جهان مطلع شـــوید

فعالیت کانال واتس اپ 
روزنامه ایران آغاز شد

 اینستاگرام روزنامه ایران 
را دنبال کنید 

 تا از جدیدترین اخبار 
ایران و جهان مطلع شوید

سیدرضا صالحی امیری
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی

 در همین مســـأله قانون عفاف و حجاب، ما در مجمع بـــه آن ایراد گرفتیم. 
اینکه هرکس روسری اش را برداشـــت، فلان قدر جریمه اش کنند، اعتراض 
اجتماعـــی به وجـــود می آورد. مـــن همیـــن الان آدم هایی را می شناســـم که 

کامـــلاً متدین و چادری هســـتند، ولی با لایحه حجاب موافق نیســـتند.
 مقـــام معظـــم رهبـــری در همیـــن قضایـــا فرمودنـــد کـــه ما الان مشـــکلات 
مملکت مـــان زیـــاد اســـت و نباید جامعـــه را دوقطبـــی کنیـــم. اینکه وضع 
اقتصاد کشـــور بهتر شـــود، هیچ وقـــت دوقطبی ایجاد نمی کند، اما مســـأله 

حجـــاب متضمـــن ایجاد دوقطبی اســـت.
 بـــه آقـــای قالیباف گفتـــم باید همـــه همتـــت را بگـــذاری و با همه تـــوان از 
پزشـــکیان حمایت کنی، اما بعد احســـاس کردم بیخودی دارم با او محاجه 

می کنم. خـــودش قانـــع و قائل بـــه همین بود.
 مجموعـــاً دولـــت و مجلس خوب با هـــم کار کرده اند. آقـــای قالیباف تحت 
فشـــار تندروهای مجلس اســـت و باید آرام شـــان کنـــد. البته نـــه اینکه باج 

بدهـــد؛ ولی باید آرام شـــان کند.
 دربـــاره فیلترینـــگ هم اینکـــه ما به مـــردم بگوییم کـــه هیچ چیـــز نگویید و 
هرچه مـــا گفتیم، گـــوش بدهید کـــه اصلاً دوره اش گذشـــته اســـت. آنقدر 
در فضای مجازی اطلاعات ســـریع رد و بدل می شـــود که نمی شـــود مســـیر 

انتشـــار اخبار را مســـدود کرد.
 در غیاب احزاب فراگیر و پاسخگو برای آینده مردم سالاری دینی بیمناکم.

 همیـــن الان هم به مـــن بگویند آیـــا حاضری اداره کشـــور را کامـــلاً به عهده 
مجلس بســـپاری، مـــن می گویم نـــه و به نظـــرم کار کاملاً خطرناکی اســـت.

 دولت ســـیزدهم نیز اصراری برای بررســـی لوایح FATF نداشـــت، بیشتر به 
دنبـــال این بودند که ما به لیســـت ســـیاه نرویم. در حـــال حاضر هم دولت 
مؤثر اســـت، یعنی اگر بیاید و محکم دفاع کند، مجمـــع موضوع را به صورت 

جدی در دســـتورکار قرار می دهد.
 ایـــن یک جنـــگ اقتصادی جـــدی اســـت و مـــا نمی توانیم منتظـــر تصمیم 
شـــوراها و نظر مجمع و شـــورای نگهبان و... بمانیم. بلکه باید تصمیم گیری 

کرده و ســـریع بـــه آن عمل کنیم.
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شهادت رازینی و مقیسه جنایت منافقین در دهه 60 را تداعی کرد؛  رد ترور

عراق میانجیگر

 محدودیت 
 برای زنان مجتهده 
عرفی است نه فقهی

 خواهر »کلئوپـاترا«
پسر از آب درآمد

 قتل هولناک
3 خواهر مقابل 

چشمان پدر و مادر

تبارشناسی یک مسأله در 
گفت وگو با سیدمحمدعلی ایازی

با بررسی علمی جمجمه 
موجود در آرامگاه اکتاگون

در ابراهیم آباد بروجرد رخ داد

 سیستان و بلوچستان و کرمان سفید پوش شدند

بارش ها همچنان زیر نرمال
4

 باید با همه توان  باید با همه توان 
از پزشکیان حمایت کرداز پزشکیان حمایت کرد



سیاسی2
یکشنبه   30 دی 1403  شماره 8657

در ادامـــه خـــط شـــهادت قضـــات و 
مســـئولان عالـــی رتبـــه قضایـــی در 
روز  انقـــاب،  از  پـــس  ســـال های 
رتبـــه  لـــی  عا قاضـــی  دو  گذشـــته 
طـــی ســـوء قصـــدی کـــه یـــک عمل 
تروریســـتی اعام شـــد، به شـــهادت 
رســـیدند. حجج اســـام علی رازینی 
و محمـــد مقیســـه قضـــات دیـــوان 
عالـــی کشـــور بودنـــد کـــه بـــه گفته 
قـــوه قضائیه، از ســـوی یـــک نیروی 
بـــه شـــهادت رســـیدند.  خدماتـــی 
شـــهادت ایـــن دو چهـــره، بـــار دیگر 
و ایـــن بـــار در ســـال 1403 داســـتان 
شـــهادت قضات دیوان عالی کشـــور 
و ترورهـــای منافقیـــن در دهـــه 60 را 

کرد. تداعـــی 

مشکوک به یک تروریست
»شهادت آقای قدوسی بسیار عجیب 
بـــود. ایشـــان بـــه یکـــی از کارکنـــان 
دادســـتانی بـــه نـــام فخّـــار مشـــکوک 
شـــده بود، شـــخصی که بعدها دیدیم 
بـــا مســـعود رجـــوی عکس داشـــت. 
فخّـــار در دادســـتانی نفوذ کـــرده بود. 
پنجشـــنبه و جمعه وارد دادستانی شد 
و زیر میز شـــهید قدوسی و همچنین 
در ســـقف مواد منفجره کار گذاشت. 
بـــه محض اینکـــه آقای قدوســـی وارد 
دادســـتانی شـــد و پشـــت میزش قرار 
گرفـــت، منافقین مـــواد را با هدایت از 
بیرون منفجر کردند.« این بخشـــی از 
خاطرات احمـــد قدیریان از همراهان 
آیت الله شهید قدوســـی در دادستانی 
انقاب، دربـــاره نحوه نفـــوذ منافقین 
و به شـــهادت رســـاندن دادستان کل 
انقاب اســـت. حالا پس از 43 سال، 
این اتفاق تکـــرار و منجر به شـــهادت 
دو قاضـــی بلندپایـــه شـــد. جایـــی که 
به گفته اصغـــر جهانگیر، ســـخنگوی 

قـــوه قضائیـــه، فرد مســـلح به ســـاح 
کمـــری، در دیـــوان عالی کشـــور وارد 
اتـــاق شـــهیدان علی رازینـــی و محمد 
مقیســـه شـــده و اقدام به تـــرور آنان 

. کرد
در پـــی ایـــن حادثه، حجت الاســـام 
موحـــدی دادســـتان کل کشـــور بـــه 
دادستان تهران دســـتور داد پرونده با 
سرعت و دقت رســـیدگی و با عامان 
برخورد قانونی شـــود. در این دســـتور 
دادســـتان کل تأکید شـــده اســـت که 
پرونده با هماهنگی ضابطین بررســـی 
شـــده و برای شناســـایی و دستگیری 
عقبه این جنایت تمـــام اقدامات لازم 

انجام شـــود.
 

رازینی؛ محاکمه منافقین و 
رسیدگی به تخلفات جنگ

ز  ا زینـــی،  را علـــی  حجت الاســـام 
برجســـته دســـتگاه  شـــخصیت های 
قضایـــی جمهـــوری اســـامی بـــود که 
ســـال ها در برخورد بـــا جرایم امنیتی، 

شهادت قضات دیوان عالی کشور، جنایت منافقین در دهه 60 را تداعی کرد

رد ترور
مشابهت 

ترور مسئولان 
قضایی 

در دهه 60 
به دست 

منافقین، 
اکنون انگشت 

اتهام را به 
سمت این 

گروهک 
تروریستی 

نشانه گرفته 
است. 

هرچند، 
صحبت 
از آمران 

و عاملان 
ترور دیروز 

زود است و 
باید منتظر 

گزارش رسمی 
دستگاه فضا 

و نهادهای 
امنیتی ماند

اقدامـــات جاسوســـی و گروهک های 
تروریســـتی نقـــش ایفـــا کرد. شـــهید 
رازینی از ســـال های نخســـت انقاب، 
وارد فعالیت هـــای قضایـــی شـــد و در 
مشـــاغل مهمی همچون ریاســـت کل 
دیـــوان عدالـــت اداری، دادســـتانی، 
ریاســـت ســـازمان قضایـــی نیروهای 
مسلح و ریاست دادگاه ویژه روحانیت 

حضور داشـــت.
از شـــهید رازینـــی بـــه عنـــوان یکـــی از 
بـــه  قضـــات شـــاخص در رســـیدگی 
جرایـــم امنیتی، بخصـــوص محاکمه و 
مجازات اعضـــای گروهـــک منافقین 
یـــاد می شـــود. در دهـــه 60 و زمانـــی 
کـــه گروهـــک منافقیـــن اقـــدام بـــه 
بمب گـــذاری و ترور مردم و مســـئولان 
نظـــام می کـــرد، دادگاه هـــای انقـــاب 
اســـامی نقش مهمـــی در رســـیدگی 
به پرونـــده ایـــن گروهک تروریســـتی 
داشـــتند. حجت الاســـام رازینـــی از 
قضاتـــی بـــود کـــه قاطعانه بـــه جرایم 

منافقیـــن رســـیدگی می کـــرد.
وی در دوران ریاســـت بـــر دادگاه ویژه 
رســـیدگی بـــه تخلفـــات جنـــگ نیز با 
قاطعیت بـــه جرایـــم عناصـــر نفوذی 
و خرابـــکاران رســـیدگی کـــرد و مانـــع 
از نفـــوذ و فعالیـــت دوباره آنان شـــد. 
ریاســـت کل دیـــوان عدالـــت اداری، 
ریاست دادگاه ویژه روحانیت، ریاست 
ســـازمان قضایـــی نیروهـــای مســـلح 
کشور، ریاســـت کل دادگستری استان 
تهران و حضور در دیوان عالی کشـــور 
از جملـــه ســـوابق شـــهید رازینـــی در 
دهه هـــای اخیـــر اســـت. او پیش تـــر 
نیـــز در دی ماه ســـال 13۷۷ زمانی که 
رئیس دادگســـتری تهران بـــود، مورد 
سوء قصد تروریســـتی قرار گرفته بود.

 
 مقیسه و 33 سال حضور 

در دستگاه قضا
حجت الاســـام محمـــد مقیســـه، 33 

ســـال در دادگاه انقاب حضور داشت 
و یکـــی از قضات باســـابقه ایـــن دادگاه 
به حســـاب می آمـــد. وی فعالیت خود 
در دســـتگاه قضایی جمهوری اسامی 
ایـــران را از ســـال 1360 با نام مســـتعار 
ناصریان در دادســـرای انقاب اسامی 
آغاز کـــرد. ابتدا دادیار شـــعبه بود و در 
ســـال 64 ناظر زندان قزل حصار شـــد. 
قاضـــی مقیســـه پس از بســـته شـــدن 
زندان قزل حصـــار، دادیار و ناظر زندان 
رجایی شـــهر )گوهردشـــت( شد و آبان 
13۹۹ نیـــز بـــه عضویـــت دیوان عالـــی 
کشـــور درآمـــد. وی پرونده هـــای مهم 
زیـــادی را قضـــاوت کـــرده و احـــکام 
قضایی بسیاری از منافقین، بهایی ها، 
تروریســـت های وابســـته بـــه داعش و 

افـــراد محارب  را صـــادر کرد.
 

شهدای ترور در دستگاه قضا
ضـــارب شـــهیدان رازینـــی و مقیســـه 
نـــه پرونـــده ای در دیوان عالی کشـــور 
بـــود.  مراجعیـــن  از  نـــه  و  داشـــت 
البته قـــوه قضائیـــه او را »فرد مســـلح 
نفـــوذی« معرفـــی کرد تا ضمـــن تأکید 
بر تروریســـتی بودن ماجرا، شـــخصی 
بـــودن انگیزه ضـــارب را هـــم رد کند. 
هرچند به دلیل خودکشـــی تروریست 
در حین فرار، اظهار نظـــر درباره عقبه 
ترور دیروز و اینکه چه جریانی پشـــت 
ماجرا بود، زود اســـت، امـــا تأکید قوه 
قضائیـــه بر »نفـــوذی« بـــودن ضارب و 
»تروریســـتی« بودن اتفاق کـــه از قضا 
»برنامه ریزی شـــده« هم بـــود، باعث 
شـــد تا اقدامات تروریســـتی منافقین 
در دهـــه 60 و ۷0 بـــرای مـــردم ایـــران 

تداعی شـــود.
در این نـــگاه، رازینی و مقیســـه اولین 
شـــهدای تـــرور در دســـتگاه قضایـــی 
کشـــور نیســـتند. هفتم تیرماه 1360، 
محمدرضـــا کاهـــی نفوذی ســـازمان 
منافقین در حزب جمهوری اســـامی، 

دفتـــر ایـــن حـــزب را منفجر کـــرد. در 
این اقدام تروریســـتی شـــهید بهشتی 
رئیس دیـــوان عالی کشـــور و تعدادی 
از مقامـــات و نماینـــدگان مجلـــس به 
شـــهادت رســـیدند. یـــک روز پـــس از 
انفجـــار دفتر حـــزب، کاظـــم افجه ای 
عضـــو دیگـــر ســـازمان منافقیـــن که 
بـــه عنـــوان نفـــوذی در زنـــدان اویـــن 
حضـــور داشـــت، در محوطـــه زنـــدان 
شـــهید محمد کچویی را ترور و سپس 

خودکشـــی کرد.
حجت الاســـام علـــی قدوســـی نیـــز 
دادســـتان کل انقـــاب بود کـــه بر اثر 
انفجـــار یـــک بمـــب آتـــش زا در دفتر 
دادســـتانی، در 14 شـــهریور 1360 از 
ســـوی منافقین به شـــهادت رســـید. 
اســـدالله لاجوردی که در دهـــه 60 و ۷0 
ریاســـت دادســـتانی انقاب تهـــران و 
ســـازمان زندان های کشـــور را برعهده 
داشـــت، شـــهریورماه 13۷۷ در بـــازار 
تهران از سوی ســـازمان منافقین ترور 

شـــد و به شـــهادت رسید.
مشـــابهت تـــرور مســـئولان قضایی در 
دهـــه 60 به دســـت منافقیـــن، اکنون 
انگشـــت اتهـــام را بـــه ســـمت ایـــن 
گروهـــک تروریســـتی نشـــانه گرفتـــه 
اســـت. هرچنـــد، صحبـــت از آمران و 
عامان تـــرور دیروز زود اســـت و باید 
منتظر گزارش رســـمی دستگاه قضا و 

نهادهـــای امنیتـــی ماند.
 

 واکنش ها به ترور شنبه
بـــه دنبـــال تـــرور روز شـــنبه، رئیـــس 
مجلـــس شـــورای اســـامی بـــا صدور 
شـــهادت  تســـلیت  ضمـــن  پیامـــی، 
ایـــن دو قاضـــی دیـــوان عالی کشـــور 
خواســـتار بررســـی دقیق ابعاد حادثه 
از ســـوی نهادهـــای مســـئول شـــد. 
حجت الاسام والمســـلمین محسنی 
اژه ای رئیس قوه قضائیه نیز شـــهادت 
قاضـــی رازینـــی و قاضـــی مقیســـه را 
تســـلیت گفـــت و تأکید کـــرد این دو 
شـــهید عدلیـــه طـــی ســـال های دراز 
خدمـــت قضایـــی، پیوســـته در خـــط 
مقـــدم تحقـــق عدالـــت و اســـتیفای 
و  ن  لمـــا ظا ز  ا مظلومیـــن  ق  حقـــو
فاجران و تبهـــکاران بودند و لحظه ای 
در محاکمه و مجازات تروریســـت ها، 
و  م  د مـــر ن  تـــا قا  ، ن ســـا سو جا
تهدیدکننـــدگان امنیت شـــهروندان، 

دچـــار سســـتی و فترت نشـــدند.

اخبار

 پیام تسلیت رهبر انقلاب 
در پی شهادت دو قاضی برجسته

در پی شـــهادت دو تـــن از قضات برجســـته قوه قضائیه 
رهبر انقاب اســـامی پیامـــی صادر کردنـــد.  متن پیام 

حضـــرت آیت الله خامنه ای به این شـــرح اســـت:
بسم الله الرحمن الرحیم

حجت الاســـام  جنـــاب  مجاهـــد  عالـِــم  شـــهادت 
والمســـلمین آقای حاج شـــیخ علـــی رازینـــی و همکار 
ایشـــان قاضی شـــجاع جناب آقای حاج شـــیخ محمد 
مقیســـه رضـــوان الله علیهمـــا را بـــه بازمانـــدگان مکرم 
ایشـــان تبریک و فقدان آنان را تسلیت عرض می کنم.
شـــهید رازینـــی در گذشـــته نیـــز در معرض ســـوء قصد 
بدخواهان قرار گرفته و ســـالها رنج جانبـــازی را تحمل 
کرده بودنـــد. دو برادر گرامی ایشـــان قباً به شـــهادت 
رســـیده اند. رحمـــت و رضـــوان خدا بـــر همه آنـــان و بر 

خانواده های باگذشـــت و صبورشـــان باد.
سیدعلی خامنه ای      ۲۹دی ۱۴0۳

رئیس جمهوری تأکید کرد

ضرورت تعادل در مصرف آب و خاک
رئیس جمهـــوری روز گذشـــته در آیین سی و هشـــتمین 
دوره معرفـــی و تجلیـــل از برگزیـــدگان ملـــی بخـــش 
کشـــاورزی، گفـــت: ما در کشـــوری زندگـــی می کنیم که 
آب و خـــاک آن ســـرمایه ای بی بدیـــل اســـت. وظیفه ما 
این اســـت که به گونه ای عمل کنیـــم که این آب و خاک 
نه تنهـــا بـــرای امروز بلکـــه برای فـــردای ایـــران نیز باقی 
بماند. مســـعود پزشـــکیان با تأکید بر لزوم برنامه ریزی 
دقیق در حوزه کشـــاورزی و مدیریـــت منابع گفت: هم 
حاکمیـــت و هـــم دولـــت باید مشـــخص کننـــد در هر 
منطقـــه چـــه محصولی، بـــا چه مقـــدار و چـــه کیفیتی 
کاشـــته شـــود. همچنین باید تعیین شود که محصولات 
تولیدشـــده چگونـــه و به کجـــا توزیع شـــوند تـــا بتوان 

نیازهـــای کشـــور را به طور کامل پاســـخ داد. 
 

عدالت به منزله قاعده  در شریعت
رئیس »اندیشـــکده  فقه و حقوق« الگوی اسامی ایرانی 
پیشـــرفت، در نشســـت تعاملی با »اندیشکده عدالت« 
الگوی اســـامی ایرانی پیشرفت گفت: عدالت می تواند 
گاه به عنوان یک حکم شـــرعی کلی مطرح شـــود، نظیر 
لـــزوم رعایت عدالت از ســـوی قاضی در اصـــدار احکام 
قضایی و ماحظه اجرای عدالت در حق مردم از ســـوی 
کارگزاران. آیت الله علیدوســـت افزود: عدالت به مثابه 
پارادایـــم پای عقل را در کارآیی ابزاری و تفســـیری اش به 

اســـتنباط باز می کند.

 دستور پزشکیان برای شناسایی عاملان 
حادثه تروریستی

رئیـــس جمهوری در پیامی شـــهادت حجج اســـام علـــی رازینی و 
محمد مقیســـه از قضات برجســـته دیوان عالی کشـــور را تسلیت 
گفت. مســـعود پزشـــکیان به نیروهای امنیتی و انتظامی دســـتور 
ع وقـــت و بـــا بررســـی ابعـــاد و زوایـــای ایـــن حرکت  داد در اســـر
مذموم، نســـبت به معرفـــی آمران و عامـــان آن اقدامـــات لازم را 

به عمـــل آورند.

برش

گزارش

علی عوض خواه
روزنامه نگار

حجت الاسام محمد مقیسهحجت الاسام علی رازینی
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ر  د ق  عـــرا ی  م هـــا مقا کـــه  ضعـــی  ا مو
هفته هـــای اخیر مبنـــی بر تغییـــر در روند 
فعالیت گروه های شـــبه نظامی این کشور 
و همچنیـــن گام برداشـــتن در یـــک روند 
دیپلماتیـــک برای کاســـتن از بحران میان 
ایـــران و امریکا مطرح کرده اند، از نقشـــی 
پـــرده برمـــی دارد که بـــا ابتنـــا بر شـــرایط 
ویـــژه خاورمیانـــه از ســـقوط »بشاراســـد« 
در ســـوریه گرفتـــه تـــا پایان جنـــگ غزه و 

آغـــاز به کار دولـــت دوم »دونالـــد ترامپ« 
رئیس  جمهوری امریکا درحال اجراســـت. 
وجـــه پررنگ ایـــن نقش آفرینـــی معطوف 
تلاشـــی می شـــود که بویژه در زمینه تبادل 
پیـــام میـــان ایـــران و امریـــکا بـــه جریـــان 
افتـــاده اســـت. چنـــدی پیـــش بـــود کـــه 
»فـــؤاد حســـین«، وزیـــر خارجه عـــراق در 
جریـــان ســـفر اخیـــر خـــود بـــه انگلیس، 
درگفت و گو با رویترز با اشـــاره به »ســـابقه 
عراق در میانجیگری قبلی بین عربســـتان 
ســـعودی و ایران که راه را برای عادی سازی 
روابـــط آنهـــا در ســـال 2023 باز کـــرد«، بر 
آمادگـــی بغداد بـــرای پیمودن یک مســـیر 
دیپلماتیـــک مســـتقل با هـــدف کمک به 
کاهش تنش هـــا بین واشـــنگتن و تهران 

تأکیـــد کرد.

ایـــن تأکیـــد در رونـــد تـــلاش دیپلماتیک 
بـــرای حـــل بحرانـــی اســـت که اثـــرات آن 
بـــه خصوص در 2 دهه گذشـــته بـــر بغداد 
نیـــز اثرگذار بوده اســـت. به عبـــارت دیگر 
انگیزه هـــای دولـــت عـــراق بـــرای ورود به 
ایـــن عرصه تحت تأثیـــر روندهای داخلی، 
تحـــولات منطقـــه و رابطـــه بـــا قدرت های 
جهانـــی از جمله ایـــالات متحـــده امریکا 
قابـــل بررســـی اســـت. رهبـــران عـــراق بر 
ایـــن باورند کـــه بهبـــود روابط بیـــن ایران 
و امریـــکا می تواند به اهداف توســـعه ای و 
ثبات سیاســـی درعراق کمک کند. همین 
امر سبب شـــده تا نخســـت وزیران عراقی 
بخصـــوص در یک دهـــه اخیـــر در مقاطع 
مختلف نقـــش میانجی بین ایران و امریکا 
را بـــرای دولت خود تعریـــف کنند؛ روندی 

رهبران عراق 
بر این باورند 

که بهبود 
روابط بین 

ایران و امریکا 
می تواند 

به اهداف 
توسعه ای و 

ثبات سیاسی 
درعراق 

کمک کند. 
همین امر 

سبب شده تا 
نخست وزیران 

عراقی 
بخصوص در 

یک دهه اخیر 
در مقاطع 

مختلف نقش 
میانجی بین 

ایران و امریکا 
را برای دولت 

خود تعریف 
کنند

کـــه در دولت »محمد شـــیاع الســـودانی« 
بـــه طور ویژه در پیش گرفته شـــده اســـت 
و اکنون بغداد در فضای سیاســـی منطقه، 
متأثـــر از روی کار آمدن دولت دوم ترامپ، 
ســـقوط دولـــت بشـــار اســـد در ســـوریه و 
آینده پـــر تنش شـــامات و توافق آتش بس 
بیـــن حماس و رژیم اســـرائیل ســـعی دارد 
تا هدف گـــذاری موفقـــی در تنظیم روابط 

ایران و امریکا داشـــته باشـــد. 
در ایـــن بیـــن، نقطـــه امیـــد »الســـودانی« 
بـــه پیشـــبرد موفقیت آمیـــز ایـــن راهبرد، 
اشـــتراک نظر ایـــران و امریکا بـــر »ضرورت 
ثبات سیاســـی و امنیتی در عراق« اســـت. 
بـــه دیگر ســـخن اگرچـــه موضـــوع پرونده 
هســـته ای بیـــش از 2 دهـــه اصلی تریـــن 
عرصـــه تقابل و تنـــش بین ایـــران و امریکا 
بوده اســـت، اما عراق ظرفیت میانجیگری 
موضوعـــات  فصـــل  و  حـــل  در  را  خـــود 
منطقـــه ای می بیند تا از پـــس آن امنیت و 

ثبـــات داخلی خـــود را تقویـــت کند.

آتش بس در غزه و سرنوشت 
گروه های مقاومت عراق

تقریبـــاً یـــک هفته قبـــل از مصاحبـــه وزیر 
خارجـــه عـــراق بـــا رویتـــرز، رســـانه های 
منطقـــه همزمـــان بـــا ســـفر نخســـت وزیر 
بـــا برجســـته کـــردن  بـــه تهـــران  عـــراق 
»درمیان گذاشـــتن دیدگاه ترامـــپ درباره 
آینـــده گروه هـــای مقاومـــت در عـــراق بـــا 
ایـــران«، به ایـــن موضوع اشـــاره کردند که 
ترامـــپ درصـــدد این اســـت که بـــا حذف 
گروه هـــای مقاومـــت از رونـــد سیاســـی و 
امنیتـــی عراق، امنیت اســـرائیل را تضمین 
کنـــد. ایـــن مباحـــث در شـــرایطی مطرح 
شـــد که گروه های مقاومت عـــراق از زمان 
آغـــاز جنـــگ غـــزه پشـــتیبانی حداکثـــری 
عملیاتـــی و نظامی از حمـــاس و حزب الله 
داشـــتند و عملیات های مشترکی را در این 

چهارچـــوب صـــورت دادند. 
با این حـــال اگرچه به نظر می رســـد تحت 
تأثیـــر آتش بس غزه اقدامـــات این گروه ها 
علیـــه اســـرائیل فروکـــش خواهـــد کرد و 
دولت »الســـودانی« با دســـت بالا پیرامون 
سرنوشـــت ایـــن گروه ها بـــا ایـــران مذاکره 
خواهـــد کرد امـــا واقعیـــت این اســـت که 
آینـــده گروه هـــای مقاومـــت ســـخت ترین 
عرصـــه میانجیگـــری عـــراق بین تهـــران و 
واشـــنگتن خواهد بـــود. هرچند که دولت 
عـــراق نیـــز ماهیتـــاً علاقه منـــد اســـت که 
گروه هـــای مقاومـــت را به طـــور کامل ذیل 

دولت قـــرار دهد.

سوریه پسا اسد عرصه جدید رقابت 
یا همکاری ایران و امریکا

بیـــش از 600 کیلومتـــر مرز مشـــترک عراق 
با ســـوریه سبب شـــده تا دولتمردان بغداد 
ایـــن موضـــوع را مدنظـــر داشـــته باشـــند 
کـــه ثبات در ســـوریه امـــری ضـــروری برای 
حفظ امنیـــت در عـــراق اســـت؛ واقعیتی 
که پشـــتوانه تاریخی آن تحولات سال 2014 
ســـوریه و شـــکل گیری داعـــش در منطقه 

شـــامات است. 
اگرچـــه بغـــداد وجـــود دولـــت »اســـد« را 
در همســـویی بـــا ایـــران و محـــور مقاومت 
همراســـتا با منافع خود ارزیابی می کرد اما 
کنشـــگری مقامات عراقی بعد از ســـقوط 
دولـــت دمشـــق و اعـــزام هیأت سیاســـی 
امنیتـــی بـــه مدیریـــت »حمید الشـــطری« 
رئیـــس جدیـــد دســـتگاه اطلاعـــات عراق 
به دمشـــق به منظـــور دیدار بـــا »ابو محمد 
الجولانـــی« نشـــان داد امنیـــت، کمـــاکان 
ملاحظه اصلـــی عراق در تعریـــف روابط با 
ســـوریه اســـت. از این رو میانجیگری بین 
ایـــران و امریـــکا در پرتو تحـــولات جاری در 
ســـوریه نیزحول همین مفهـــوم قابل درک 
اســـت. مقامـــات بغـــداد بـــا بهره گیـــری از 
تجربـــه موفق جنـــگ ایران و امریـــکا علیه 
داعـــش در عـــراق امیدوارنـــد که بـــا ایجاد 
پیونـــد بیـــن منافع تهـــران، واشـــنگتن و 
بغـــداد بر ســـر ایـــن موضـــوع، زمینه ســـاز 

همـــکاری طرفین شـــوند.

حائلی برای فشار حداکثری
به نظـــر می رســـد راهبرد فشـــار حداکثری 
شـــبیه بـــه آنچـــه در دولـــت اول ترامـــپ 
علیـــه ایـــران اعمال شـــد، در دولـــت دوم 
او نیـــز تـــداوم یابد. چـــه اینکـــه بلومبرگ 
اخیـــراً در گزارشـــی با بررســـی دســـتور کار 
تیم سیاســـت خارجی ترامپ کـــه از منابع 
آگاه بـــه دســـت آورده بـــود، به ایـــن نتیجه 
رســـیده اســـت کـــه »توافق عمومـــی میان 
مشـــاوران کلیدی ترامـــپ وجـــود دارد که 
به یک اســـتراتژی فشـــار حداکثـــری کامل 
علیه تهـــران بازگردند«. این امـــر به منزله 
تشـــدید تنش ها بین ایران و امریکا اســـت 
و در ایـــن بین بغـــداد درصـــدد خواهد بود 
تا بـــا تعدیـــل این روند از کشـــیده شـــدن 
دامنـــه اختلافات ایـــران و امریـــکا به عراق 
جلوگیری کند. آنچه مســـلم اســـت دولت 
عـــراق در پـــی ایـــن اســـت کـــه بـــا موازنه 
روابـــط بین ایران و امریـــکا از ظرفیت های 
دو کشـــور در منطقـــه و ســـطح بین الملل 

بهره مند شـــود.

 »ایران« تحرکات بغداد در رابطه بین ایران و امریکا 
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سیگنال های مثبت بغداد به تهران و واشنگتن
دولـــت بغـــداد بعـــد از انتخـــاب »دونالد ترامـــپ« در 
امریکا، مجموعه اقدامات جدیـــدی را در پیش گرفت 
کـــه در ســـه محـــور قابـــل بررســـی اســـت؛ اول اینکه 
»محمد شیاع الســـودانی«، نخســـت وزیر عراق بدون 
هیـــچ توضیحی توافـــق 12 میلیاردی با چیـــن را تعلیق 
کـــرد؛ اقدامـــی کـــه از ایـــن مهـــم حکایت می کـــرد که 
دولت بغـــداد بـــرای آمـــدن »ترامپ« آماده می شـــود. 
»الســـودانی« حتی پروژه های تجاری را کـــه برای بغداد 
و پکـــن تعریف شـــده بـــود، صرفاً به ســـمت ســـاخت 
مـــدارس و فضاهای عمومی و شهرســـازی هدایت کرد 
و نشـــان داد وجه همکاری های دولت او با پکن، تجاری و سیاســـی ندارد. این 
درحالی اســـت کـــه عراق در پروژه »یـــک کمربند- یک جاده« چین مشـــارکت 
نداشـــت. بـــا این حـــال شـــاهد بودیم که صـــادرات نفـــت عراق بـــه چین بر 
مبنـــای نفت در مقابـــل پروژه های توســـعه ادامه پیـــدا کرد. بنابرایـــن به نظر 
می رســـد »الســـودانی« مرزی را برای نزدیک شـــدن به شـــرق باز گذاشته، اما 
در عیـــن حـــال اقداماتش مبتنی بـــر تقویت رابطـــه با ایالات متحده اســـت. 
مســـأله دیگـــر اینکه، نخســـت وزیر عـــراق هیأت های امنیتـــی را کـــه در دوره 
»مصطفی الکاظمی«، نخســـت وزیر پیشـــین عراق مستقر و بســـیار به امریکا 
نزدیـــک بودنـــد، بازگردانـــد. از جمله »حمید الشـــطری« را که پیـــش از این، 
رئیـــس ســـازمان امنیت ملی بـــود و نزدیکی بســـیار زیادی به امریکا داشـــت، 
بازگردانـــد و به عنوان رئیس دســـتگاه اطلاعاتـــی عراق منصوب کـــرد. از این 
رو به نظر می رســـد، »الســـودانی« به طـــور کامل آمـــاده اســـتقرار »ترامپ« در 

کاخ ســـفید است.
دولت بغداد همچنین معتقد اســـت، اگر تحولات ســـوریه و سقوط بشار اسد 
رخ نمی داد، امکان داشـــت رهبـــران مقاومت عراق به طـــور جدی هدف قرار 
گیرند. بویژه که برخی محافل و شـــبکه های اســـرائیلی تهدیـــدات وجودی را 
مطرح کـــرده بودند. به همین دلیل بغداد بخشـــی از رهبـــران مقاومت را به 
خـــارج از عـــراق منتقل کرد امـــا بعد از تحولات ســـوریه، تهدیـــدات علیه این 
جریان ها برطرف شـــد. »الســـودانی« بر همین اساس تصمیم گرفت فعالیت 
گروه هـــای مقاومـــت را کاهش دهـــد به این ترتیب که »حشـــد الشـــعبی« به 
عنـــوان یکی از عناصـــر اصلی دفاعی کشـــور فعالیت خـــود را ادامـــه دهد اما 
فعالیـــت گروه هایـــی مثل »کتائـــب حـــزب الله«، »جنبش نجبـــا« و »کتائب 
سیدالشـــهدا« محدود شـــود. دولت بغداد رویکـــردی را برگزید کـــه بر مبنای 
اجتناب از تبدیـــل هر موضوعی به بحران ملی و منطقـــه ای بود. اقداماتی که 
دولت عراق در راســـتای میانجیگری میان ایران و امریکا پس از انتخاب دوباره 
غ از سیاســـت اجتناب از بحران نیســـت. به  »ترامـــپ« در پیش گرفته نیز فار
نظر می رســـد، »الســـودانی« عزم جدی بـــرای توافق میان تهران و واشـــنگتن 
دارد تـــا جایـــی که آماده اســـت خـــود را وجه المصالحه این معاملـــه قرار دهد 
و حتـــی حدود و ثغـــوری برای نفوذ ایـــران در عراق و همچنین نفـــوذ امریکا در 
عـــراق تعیین کنـــد. به هر روی، عـــراق پیش تر تجربه موفقی هـــم میان ایران 
و عربســـتان داشـــته اســـت، چنانکه اولین دور این مذاکـــرات در خانه آقای 
»الکاظمی« انجام شـــد. در شـــرایط کنونی هم به نظر می رسد، قصد به نتیجه 
رساندن مســـیر کاهش تنش میان ایران و امریکا در دولت عراق جدی است. 
هرچند این کشـــور نمی توانـــد نقش ویژه ای در این پرونـــده که تکیه اصلی آن 
بر پرونده هســـته ای اســـت، ایفا کند اما از آنجا که دولـــت کنونی بغداد ارتباط 
حســـنه ای با تهران و واشـــنگتن دارد، در صورتی که تعاملی در رابطه با عراق و 
ســـوریه شـــکل گیرد، می تواند در زمینه منطقه ای نقش گسترده تری ایفا کند.

 علی بیدبو
  پژوهشگر 

مسائل عراق
ت

اش
دد

یا



یکی از مسائلی که این روزها در 
تصمیم گیری های کلان کشور به موضوعی 

قابل بحث تبدیل شده است، ارجاع 
تصمیم گیری هــای مهم و کلیدی به نهادهایی 

ج از مجلس است. در این میان برخی  خار
هــم معتقدند این ارجاع دادن ها به نهادهایی 

ج از مجلس تا حد قابل توجهی متأثر  خــار
از تغییــر تراز نمایندگی در مجالس اخیر 

هم هست. به عنوان یک سیاستمدار 
پارلمانتاریســت که 7 دوره متوالی در مجلس 

حضور داشتید؛ ارزیابی تان از عملکرد مجلس 
دوازدهــم در 7 ماهی که از آغاز به کار آن 

می گذرد، چیست؟
ســـؤال شـــما یـــک ســـؤال مقطعی اســـت، امـــا من 
بـــه آن بدهـــم.  می خواهـــم یـــک پاســـخ فراینـــدی 
حکومت هـــا در دنیـــا بـــر دو نوع  انـــد؛ یـــا بـــا ضـــرب 
ســـر نیزه بالا آمده اند یا با رأی مردم. نظام جمهوری 
اســـامی ایران در زمـــره حکومت هایی اســـت که به 
عنـــوان یـــک مردم ســـالاری دینـــی از اول بنایش بر 
این بـــوده که بـــا رأی مردم تمشـــیت امور کنـــد و با 
همین مبنا برای انتخاب رئیس جمهوری و تشـــکیل 
دولت به وســـیله او، انتخـــاب نماینـــدگان مجالس 
شـــورا و خبـــرگان رهبری و نیـــز انتخـــاب نمایندگان 
مردم در شـــوراهای اســـامی شـــهر و روســـتا، در 45 
40 انتخابات برگزار شـــده  ســـال گذشـــته بیـــش از 
اســـت. با وجود این آنچه به نظام هـــای دموکراتیک 
قـــوام می دهد، عـــاوه بـــر رأی مردم وجـــود احزاب 
قدرتمنـــد اســـت. چـــرا کـــه در فقـــدان چنـــد حزب 
بـــا مواضع مشـــخص، عرصه سیاســـت  قدرتمنـــد و 
در مخاطـــره اقدامـــات پوپولیســـتی و عوام فریبانـــه 
قـــرار می گیرد. در چنین شـــرایطی افـــرادی که برای 
رســـیدن بـــه قـــدرت نیازمنـــد رأی مردم انـــد، دو راه 
پیـــش رو دارند؛ یا باید به دنبـــال اقداماتی بروند که 
غ  تأییـــد مردم را دارد و به هر چه آنان خواســـتند فار
از اینکـــه به صاح اســـت یا نـــه، عمل کننـــد، یا باید 
با تبلیغـــات و مدیریت فکری- رســـانه ای مـــردم را با 
مواضـــع و برنامه قابـــل دفاع خود همـــراه کنند. اگر 
راه دوم اتفـــاق نیفتد، ناچار هر کـــس که می خواهد 
رأی بیـــاورد حرف هایـــی می زنـــد که فقـــط طیفی از 
رأی دهنـــدگان را جـــذب کنـــد. دیگـــر برایـــش مهم 
نیســـت که این شـــعارها چقدر امکان عملی شـــدن 
دارند. برای همین اســـت کـــه همیشـــه می گویم در 
غیـــاب احـــزاب فراگیر موضـــع دار و پاســـخگو، برای 
آینده مـــردم ســـالاری دینـــی بیمناکم. زیـــرا بالاخره 
بزرگ تریـــن ســـرمایه کشـــور و نظام ما اتـــکا به مردم 
اســـت. اینکه امـــام)ره( می گفت »میـــزان رأی ملت 
اســـت« و تأکیـــد داشـــت بایـــد از مـــردم پرســـید که 
جمهـــوری اســـامی را می خواهنـــد یا نـــه و این رأی 
باید ثبـــت شـــود؛ حکایت دیـــدن آینده در خشـــت 
خام بـــود. اما حـــالا اینکه در طول ســـال ها شـــاهد 
تنزل درصد مشـــارکت مـــردم در انتخابات بوده ایم، 
تبدیل به یک مســـأله شده اســـت. البته در بسیاری 
خ مشـــارکت  از کشـــورهای دموکراتیک هم معدل نر
انتخاباتـــی مـــردم بیـــش از 30 تا 40 درصد نیســـت. 
امـــا فرقی کـــه وجـــود دارد این اســـت که آنجـــا پای 
صنـــدوق نیامدن مردم، ایـــن گونه تعبیر نمی شـــود 
که مـــردم حکومت را قبـــول ندارند، بلکـــه این گونه 
معنـــا می شـــود که برایشـــان فرقـــی نمی کنـــد کدام 
حزب بر ســـر کار بیاید. ما اما از روز اول قرارمان این 
بود کـــه بگوییم آنان کـــه پای صنـــدوق رأی می آیند 
غ از اینکه بـــه چه کســـی رأی می دهنـــد، دارند  فـــار
بـــه نظام جمهـــوری اســـامی رأی می دهنـــد و بیعت 
می کننـــد. بنابـــر این مســـأله ســـرمایه اجتماعی، به 
دلایلی کـــه عرض کردم، بـــرای ما خیلی مهم اســـت 
و دشـــمن هـــم این را فهمیـــده و تمام تاشـــش این 
اســـت که میان امـــت و امام فاصله بینـــدازد؛ موافق 
را بـــه بی تفاوت، بی تفـــاوت را به منتقـــد و منتقد را 
به برانـــداز تبدیل کنـــد. بنابراین پاشـــنه آشـــیل ما 
همیـــن اســـت و باید همه تـــوان و قدرت و ســـرمایه 
خود را برای حفظ ســـرمایه اجتماعی به کار بگیریم. 
بله، متوجه هســـتم که ســـؤال شـــما این نبـــود، اما 
پاســـخ من این اســـت؛ تا زمانـــی که حزب نداشـــته 
باشـــیم، همین مشـــکات را داریم. ما اصل را بر این 
می گذاریـــم که همـــه نمایندگان آدم هـــای متدین و 
دلســـوزی هســـتند، اما بالاخره مجلس یـــک جایگاه 
بلندمرتبه حکمرانی اســـت و حکمرانی با دانشـــمند 
بـــودن فـــرق دارد. ماننـــد اینکـــه در یک دانشـــگاه، 
ممکن اســـت یک اســـتاد بســـیار بلند مرتبه تدریس 
کند اما همان اســـتاد نتواند رئیس دانشـــگاه باشد، 
چون عالم اســـت اما مدیـــر نیســـت. حکمرانی هم 
همین اســـت. یعنی مـــا 290 نماینـــده مجلس داریم 
کـــه گاهی تـــا 200 نفرشـــان همدیگر را نمی شناســـند 
و اینهـــا تـــا بخواهنـــد بـــا مواضع هـــم آشـــنا و با هم 
هماهنگ شـــوند، دوره نمایندگی شـــان تمام شـــده 
اســـت. امـــا اگـــر مـــا چهـــار یـــا پنج حـــزب داشـــته 
باشـــیم، مانند همه مجالس دنیا فراکســـیون هایی 
در آن تشـــکیل می شـــود کـــه اعضای ایـــن مجالس 
بـــا هـــم ســـال ها کار حزبـــی کرده اند. خـــدا رحمت 
کنـــد مرحـــوم پـــرورش را، یـــک زمانی نایـــب رئیس 
ایـــن  از  بعضـــی  ایشـــان می گفـــت  بـــود.  مجلـــس 

 باید با همه توان  باید با همه توان 
 از پزشکیان  از پزشکیان 
حمایت کردحمایت کرد

بازگشـــایی دانشـــگاه هـــا، حضـــرت  بعـــد هنـــگام 
امام)ره( این شـــورا را تأســـیس کردند تا با ریاســـت 
رئیـــس جمهـــوری، وزرای مربوطـــه و دیگـــر اعضـــا 
برای شـــرایط این بازگشـــایی تصمیم گیـــری کنند. 
شـــورای عالی انقاب فرهنگی مدتـــی کار کرد و بعد 
دبیـــر وقـــت آن در نامه ای بـــه امـــام)ره( گایه کرد 
که مـــا در شـــورا تصمیماتـــی می گیریم، امـــا دولت 
اجرا نمی کنـــد. حضرت امام)ره( هم توشـــیح کرده 
بودند به دولت که کاری کنید تا تصمیمات شـــورای 
عالـــی انقاب فرهنگـــی اجرایی شـــود. )مضمونش 
ایـــن بـــود( این طور شـــد که شـــورای عالـــی انقاب 
فرهنگی هـــر تصمیمی می گرفت باید اجرا می شـــد. 
الان رؤســـای دانشـــگاه ها به پیشـــنهاد وزیر علوم و 
بـــا تأییـــد شـــورای عالی انقـــاب فرهنگـــی منصوب 
می شـــوند. شـــما ببینیـــد اســـتاندار را وزیـــر کشـــور 
تعییـــن می کنـــد، مدیـــرکل را وزیر تعییـــن می کند، 
آن وقت وزیـــر علوم نمی تواند یک رئیس دانشـــگاه 
را خـــودش منصوب کند. خب اینها عجیب اســـت و 
باید حل شـــود. من قبـــول دارم که باید ســـاختارها 
درســـت شوند. اما اینکه آیا می شـــود همه اختیارات 
را بـــه دســـت مجلـــس داد؛ بـــه نظر من نمی شـــود. 
یعنی در کشـــورهای کامـــاً دموکراتیـــک و جمهوری 
هم همه اختیـــارات برای مجلس و کنگره نیســـت. 
کنگره امریکا خیلـــی قدرت دارد، اما جاهایی قدرت 
کاخ ســـفید از کنگره هم بیشتر اســـت. بنابراین این 
مســـائل را با افراط و تفریط نبایـــد دید. همین الان 
هـــم به من بگوینـــد آیا حاضری اداره کشـــور را کاماً 
بـــه عهده مجلس بســـپاری؟ مـــن می گویم نـــه و به 

نظـــرم کار کاماً خطرناکی اســـت.

اشــکال و مانع کجاست؟ البته مسأله این 
نیســت که همه امور را به مجلس بسپرند، اما 
در روند کار دیده ایم که ترجیح این اســت که 

بیرون مجلس هم تصمیم گیری شود.
نیروهایـــی کـــه در مجلس هســـتند افـــرادی خوب، 
متدیـــن و ملـــی هســـتند. همیـــن چند وقـــت پیش 
بـــا تعـــدادی از نماینـــدگان جدید دیدار داشـــتم. به 
آنـــان گفتم »شـــما می روید حوزه انتخابیـــه، کارگران 
و کارمنـــدان می آینـــد پیـــش شـــما، می گوینـــد این 
چـــه مملکتی اســـت کـــه تـــورم آن 40 درصد اســـت 
و حقـــوق مـــا 20 درصد اضافه شـــده، ایـــن ناعادلانه 
اســـت حلش کنید. شـــما هم فردا می رویـــد قانونی 
40 درصد اضافه شـــود،  تصویب می کنیـــد که حقوق 
امـــا همان زمـــان تورم می رســـد بـــه 60 درصـــد. اگر 
تصویـــب کـــرده بودید کـــه حقوق ها دو برابر بشـــود، 
آن وقت تـــورم می شـــد 150 در صـــد.« بنابراین تورم 
را بـــا ایـــن راهکارهـــا نمی شـــود حـــل کـــرد. ناترازی 
بودجـــه عمومـــی یکـــی از ریشـــه های اصلـــی تـــورم 
اســـت. الان در موضوع تورم ما ســـه ناترازی اساسی 
داریـــم؛ ناتـــرازی در بودجه عمومی دولـــت، ناترازی 

اجماع سازی، اقناع کردن و تصمیم سازی 
جســت وجو شود؛ ترجیح داده شد مسیر میانبر 
انتخاب شــود. بعضی شوراهای عالی با تقاضای 

رؤســای جمهوری یا دیگر سران قوا  تشکیل 
شــده اند. تبیین شما از این روند چیست؟ آیا 

فرآیند تقنین از حیث زمانبری و بروکراســی 
قانون گذاری اشکال داشته است؟ چرا توان 

اقناع و اجماع سازی مجلس در دوره های 
مختلف کم شــده است؟ چه اتفاقی افتاده که  به 

تشکیل شوراهای عالی برای تصمیم گیری ها 
رسیده ایم؟

ببینیـــد! من بحـــث شـــما را قبـــول دارم. در قانون 
اساســـی ســـه یا چهار مرجع داریم کـــه این مراجع 
حـــق قانون گـــذاری و تصمیم گیری دربـــاره قوانین 
دارنـــد. اولین شـــان هم مجلس شـــورای اســـامی 
اســـت و دیگری مجلـــس خبرگان رهبـــری که حتی 
بر اســـاس قانون اساســـی درباره آیین نامه و شرایط 
انتخـــاب اعضا، خـــودش تصمیم می گیرد. مســـائل 
دفاعـــی و امنیتی کشـــور و مقدار زیادی از مســـائل 
سیاســـت خارجـــی کشـــور هـــم در اختیار شـــورای 
عالـــی امنیت ملـــی اســـت. اگر بـــه من بـــه عنوان 
یـــک پارلمانتاریســـت بگویند آیا حاضری سیاســـت 
بـــه مجلـــس واگـــذار  خارجـــی کشـــور را دربســـت 
کنیـــم؟ می گویـــم اصـــاً و ابـــداً. یادتان باشـــد یک 
وقتی مجلـــس تصمیم گرفـــت که ارتباط کشـــور با 
انگلیـــس قطع شـــود که خب مشـــکاتی بـــه همراه 
داشـــت. یعنی اگر دولت و شورای عالی امنیت ملی 
اختیاردار چنین مســـائلی نباشند، چنین مشکاتی 
هـــم هســـت. اینکه یک روز لازم باشـــد در کشـــوری 
ســـفارت داشـــته باشـــیم یا روابط را ارتقا بدهیم، از 

مســـائل قرارگاهی است. 
در زمـــان جنـــگ یک قـــرارگاه بود به اســـم قـــرارگاه 
خاتـــم یا قـــرارگاه حمزه. ایـــن قرارگاه شـــب تصمیم 
می گرفـــت کـــه مـــا چـــه زمانـــی و چگونه حملـــه را 
شـــروع کنیم. اصـــاً حملـــه بکنیم یا نکنیـــم. تصور 
کنیـــد اگـــر قـــرار بـــود ایـــن تصمیم گیری بـــه عهده 
مجلـــس شـــورای اســـامی باشـــد؛ در لحظـــه ای که 
بایـــد، محرمانـــه و بموقـــع  تصمیم گرفته می شـــد؟ 
در خیلی از کشـــورها همین طور اســـت. این کنگره 
امریکا نیســـت که تصمیم می گیـــرد در جایی نیروی 
نظامی داشـــته باشـــند یـــا نداشـــته باشـــند، رئیس 
جمهـــوری و شـــورای امنیت ملـــی امریکا اســـت که 
در ایـــن باره تصمیم می گیرند. اصـــاً این تصمیمات 
دموکراتیـــک نیســـت، قرارگاهـــی اســـت. بنابراین، 
آنچـــه درباره شـــوراهای عالـــی می گوییـــد را من هم 
قبـــول دارم. مثاً شـــورای عالی انقـــاب فرهنگی در 
اوایل انقاب تأســـیس شـــد. تظاهرات و درگیری  در 
دانشـــگاه ها آنقدر زیاد بـــود که با تصمیـــم امام)ره( 
دانشـــگاه ها تعطیل شـــد. دو ســـه ســـال دانشـــگاه 

 . شتیم ا ند

و حاضـــر نیســـتیم هزینه هـــای آن را بپردازیـــم. 
یعنـــی در فهرســـت حمایت شـــده یک حـــزب به 
نمایندگـــی می رســـیم، امـــا بعـــد می گوییـــم چـــه 
حزبـــی، چـــه کشـــکی. در حالـــی کـــه نماینـــده 
حزبـــی بایـــد مواضـــع آن را در مجلـــس پیگیری 
کنـــد. مســـأله دوم ایـــن اســـت کـــه بعضی هـــا در 
کشـــور مـــا مدعی هســـتند نظـــام حزبی بـــا نظام 
ولایی ســـازگاری ندارد. حال آن که در بســـیاری از 
کشـــورهای دموکراتیک جهان یـــک مقام حقیقی 
یا حقوقی بالاســـر احزاب و قوا وجود دارد، نهادی 
کـــه دکترین سیاســـی و راهبرد کشـــور را تعیین و 
تعریـــف می کنـــد. فی المثـــل امریکا یک شـــورای 
عالی سیاســـتگذاری دارد که خط مشی ربع قرن 
آینـــده امریـــکا را تعریـــف می کند و هـــر حزبی که 
بـــه قدرت برســـد، بایـــد در همـــان چهارچوب کار 
کنـــد. اصاً این طور نیســـت که رئیـــس جمهوری 
بیایـــد و هـــر کاری کـــه خواســـت، بکنـــد. برنامـــه 
امریـــکا بـــرای 25 ســـال اول قرن توســـعه نظامی 
در پوشـــش مبـــارزه بـــا تروریســـم بـــود. الان هم 
دارد بـــرای ربـــع قـــرن دوم برنامه ریـــزی می کند. 
یـــا مثـــاً قانون اساســـی فرانســـه یک اصـــل دارد 
که می گوید نظام سیاســـی فرانســـه لاییک اســـت 
و ایـــن اصل بـــا هیـــچ شـــیوه دموکراتیکـــی قابل 
تغییـــر نیســـت. یعنـــی  اگـــر  80 درصد مـــردم هم 
نظـــام  غیر لائیـــک بخواهنـــد، می گوینـــد ممکن 
نیســـت. بنابرایـــن در نظـــام جمهـــوری اســـامی 
هـــم در اصل 110 ولی فقیه را داریـــم و اختیاراتش 
مشـــخص اســـت. یک اصـــل داریم کـــه می گوید 
اختیـــارات ولـــی فقیـــه مطلقـــه اســـت. امـــا چه 
حضـــرت امـــام)ره( چه مقـــام معظم رهبـــری، در 
طول این 45 ســـال از آن اختیـــارات مطلقه حتی 
به اندازه انگشـــتان دست هم اســـتفاده نکردند و 
هر اقدامی کردنـــد در چهارچوب اختیارات قانون 
اساســـی بود. خـــب، قانون اساســـی در اصل  110 
می گویـــد سیاســـت های کلـــی نظـــام را رهبـــری، 
بعـــد از مشـــورت بـــا مجمـــع تشـــخیص مصلحت 
نظـــام تعییـــن می کنـــد و همـــه  قـــوا  و نهادهای 
نظامی موظف انـــد در چهارچوب آن سیاســـت ها 
فعالیـــت کننـــد. خب، بلـــه، اگر مجلـــس قانونی 
تصویـــب کرد کـــه برخاف سیاســـت ها بـــود، آن 
وقت مجمع تشـــخیص مصلحت نظـــام جلویش 

را می گیـــرد.

شما هفت دوره نماینده مجلس بودید و 
شــاهد این بودید که از یک جایی به بعد، 

به هر دلیلی احســاس شده بعضی مسائل 
را نمی توان در نهاد مجلس حل کرد. با 

گذشت زمان رفته رفته این نتوانستن 
تقویت شــد. منتها گویا به جای اینکه 

راه حل مشکلات مجلس از حیث توان 

نماینده هـــا تـــا بخواهند اســـم خیابان هـــای تهران را 
یاد بگیرند، دوره نمایندگی شـــان تمام شـــده اســـت. 
حـــالا اینها می خواهند دور هم بنشـــینند و نقشـــه راه 
نظـــام جمهوری اســـامی را طراحی کنند. یـــا قوانینی 
مصـــوب کنند کـــه دولت هم موظف اســـت بر مســـیر 
آن حرکـــت کنـــد. بـــا ایـــن شـــرایط، این غیـــر ممکن 
اســـت. این اســـت که می گویم ناچاریم به سمت یک 
نظـــام چند حزبی حرکت کنیـــم. منظور من وضعیتی 
نیســـت کـــه در آن 200  حزب مجوز بگیرنـــد و بعد هم 
در ایـــام انتخابـــات دور هـــم جمع شـــوند و جبهه راه 
بیندازند. تـــازه در این شـــرایط ما هم یـــک انتخاباتی 
برگـــزار می کنیـــم و بعدش هـــم تمام. حـــزب باید هر 
روز موضع داشته باشـــد و اعضایش را آموزش بدهد.

چندین سال است که شما درباره ضرورت 
وجود احزاب فراگیر صحبت کرده اید. من هم 

مواضعتان را پیگیری کرده ام. مســأله این است 
که ما نه تنها به ســمت آن مطلوبی که تصویر 

می کنید حرکت نکرده ایم، که برعکس، به 
جایی رســیده ایم که بعضی احزاب ملی و فراگیر 

هــم هنگام انتخابات مجلس به جای معرفی 
فعالان و سیاستمداران حزبی، ناچار می شوند 
از افراد بدون ســابقه حزبی مشخص ولی تأیید 

صلاحیت شده در فهرست انتخاباتی شان 
اســتفاده و حمایت کنند. بله، حتماً این یک 

عامل مؤثر اســت. اما می خواهم شما بگویید که 
چه شــده است که جایگاه مجلس از مجلسی 

که در دوره اول فعالیت خود، بنی صدر را 
اســتیضاح و عزل کرد و درباره بسیاری از مسائل 

مهــم تصمیم گیرنده اصلی بود، امروز به جایی 
رسیده است که بسیاری از وظایف آن گویی 

برون سپاری شده است و تصمیم گیری به جای 
مجلس، به مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 

شــورای عالی هماهنگی سران قوا یا تعداد زیادی 
شــوراهای عالی که در حوزه های مختلف تشکیل 

شده اند، ارجاع شده است؟
این ســـؤال حاصل یک پارادوکس در فرایندها است. 
شـــما مجلس اول را مثال می زنیـــد، درحالی که همه 
چهره های مجلـــس اول کاریزما بودند؛ امثال شـــهید 
چمران، آیت الله خامنه ای، مرحوم هاشـــمی، شـــهید 
باهنـــر و مرحوم طبســـی. حتی لیبرال هـــای مجلس 
اول هـــم، از مهندس بـــازرگان تا ســـحابی و انتظامی، 
همه چهره هایی شناخته شـــده و کاریزماتیک بودند. 
یادم اســـت وقتـــی موعـــد ثبت نـــام بـــرای انتخابات 
مجلس دوم رسید، در بســـیاری از حوزه های انتخابیه 
بـــه ســـختی کســـی حاضـــر می شـــد بـــرای رقابـــت با 
نماینـــده موجـــود ثبـــت نام کنـــد. می گفـــت مجلس 
کجـــا و مـــن کجـــا. مـــا از آن وضعیـــت رســـیده ایم به 
جایی کـــه گاهی بـــرای یک کرســـی مجلـــس بیش از 
2 هـــزار نفـــر ثبت نام می کننـــد. حضرت آقـــا زمانی در 
یک ســـخنرانی رســـمی تلویحاً از این وضعیـــت انتقاد 
کردنـــد و فرمودنـــد در جمهوری اســـامی مســـئولیت 
وبـــال اســـت و بایـــد از آن احتـــراز کـــرد، مگـــر اینکه 
مشـــخص شـــود غیر از این فرد هیچ کس نیســـت که 
آن مســـئولیت را بر عهده بگیرد که آن وقت می شـــود 
تکلیف شـــرعی. آن زمـــان در واکنش بـــه اینکه در آن 
مقطع 16 یا 17 هزار نفر بـــرای انتخابات ثبت نام کرده 
بودند؛ حضـــرت آقا فرمودند مـــن نمی فهمم چرا این 
همـــه آدم می خواهنـــد کـــه بروند مجلـــس، مجلس 
رفتن وبال اســـت. حالا امـــروز اینکه شـــما می گویید 
چـــرا مجلـــس یـــک زمـــان آن تصمیم هـــا را می گرفت 
و حـــالا اینطـــوری اســـت، به دلیـــل همیـــن تفاوت ها 
اســـت. گاهی، وقتـــی از بعضی از افراد می پرســـی چرا 
آمـــده ای ثبت نـــام کنـــی، می گویـــد »بیکارم، ســـنگ 
مفت گنجشـــک مفت.« یعنی نمایندگی شـــده اســـت 

یک کار اداری و یک شـــغل.
ایـــن آمادگـــی و برنامـــه نداشـــتن صرفـــاً مربـــوط به 
مجلس هم نیســـت. ســـه روز پس از انتخابات سال 
76 به عنوان مســـئول ســـتاد انتخاباتـــی آقای ناطق، 
از آقـــای خاتمـــی کـــه پیـــروز انتخابـــات بود، ســـؤال 
کردم چه کســـانی را بـــرای وزارت در نظـــر گرفته اید، 
مشـــی اقتصادی شـــان چیســـت؟ ایشـــان خندیـــد و 
گفت مـــن اصـــاً فکـــر نمی کـــردم رئیـــس جمهوری 
شـــوم که بخواهم کابینـــه تعیین کنم. آقای رئیســـی 
رحمـــت الله علیه هـــم موقعی کـــه انتخاب شـــد، تازه 
به فکـــر انتخاب وزیـــر افتاد؛ آخـــر هم چند نفـــر را از 
آســـتان قدس آورد، تعدادی را از قـــوه قضائیه. حال 
آنکه کســـی کـــه رئیـــس جمهـــوری می شـــود باید در 
دســـتش تعدادی آدم کارآمد و قدرتمند داشته باشد 
کـــه بـــه درد وزارت می خورند. همین آقای پزشـــکیان 
ناچـــار شـــد کارگروه بگـــذارد. برای هـــر وزارت 40، 50 
نفر را بـــه او معرفی کردنـــد. انتخاب هایش هم خوب 
بـــود. اما حالا بعضـــی از آنان کـــه بـــه وزارت انتخاب 
نشـــدند، مســـأله دار شـــدند و این خوب نیست. این 
ســـاختار حکومتی درســـتی نیســـت که فردی رئیس 
جمهـــوری شـــود و بعد تـــازه بگویـــد حالا چـــه کنیم. 
حـــال ســـؤال شـــما این اســـت کـــه خـــب باهنـــر! تو 
کـــه الان 30 ســـال اســـت می گویی حـــزب، پس چرا 
نمی شـــود؟ ایـــن امـــر چنـــد دلیـــل دارد. یکـــی اینکه 
مـــا سیاســـیون فقـــط منافـــع حـــزب را می خواهیـــم 
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گفت وگو

ورای اسلامی گذراند. تجربه هفت  ن از عمر 74 ســـاله اش را در مجلس شـــ مهراوه خوارزمی- روزنامه نگار/ بیش از ربع قر
ن به آرای  و داد وانمندی اش برای لابی گری و ســـمت و ســـ دوره نمایندگی که ســـبب شـــد بیش از هر ویژگی دیگری با ت
ن نایب رئیس  وا ود. چه اینکه او به عن ن شناخته  ش ی معاصر ایرا ولات سیاســـ ن در خاطره تح ق و مخالف نمایندگا واف م
ن اکثریت مجلس را حتی بیش از رؤسای وقت مجلس در دست داشت و به  و م نبض فراکســـی م و نه م، هشـــت ادوار هفت
ولگرای معتدلی که ثبات و همکاری دولت و مجلس را به استفاده از ابزار استیضاح ترجیح می داد  ن سیاستمدار اص وا عن
ی که به معنای واقعی  ور در مجالس ن پیشـــینه ای از حض ود را ســـپر بلای وزرا می کرد. با چنی ن عقیده یک تنه خ و با همی
م  ن با محمدرضا باهنر که به رغ وی ما کلمه یکی از پایه های اصلی ساختار حکمرانی به شـــمار می آمدند، بهانه گفت و گ
ن دارد و از اعضای حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام به  وز قبای سیاست را به ت وت نمایندگی هن 8سال دوری از کس
م گیری  م سازی و تصمی ی در مقام تصمی ن نظام سیاس ن به چرایی وضعیت متأخری است که در آ شمار می رود، پرداخت
وراهای  عالی متعدد یافته است؛ وضعیتی که اگرچه محتمل است نتیجه  ن ش و ود را ناگزیر به تشکیل نهادهایی همچ خ
ی در ایستگاه صلاحیت، سیر نزولی اقبال مردم به مشارکت انتخاباتی  ن سیاســـ وجهی از نخبگا ن طیف قابل ت پیاده کرد
ن  ی های نمایندگی باشد، اما باهنر همی ن داد کرس ی نسبت به تأثیر تندروی ها بر برو باشد و در نهایت نگرانی نظام سیاس
م گیری های  ن سپاری تصمی و برو ن گفت و گ ویت احزاب می پیچد و جایی از ای دلایل را در لفافه ســـال ها اعتقادش به تق
ورای عالی امنیت ملی و  ورای عالی فضای مجازی، ش وا، شـــ ن ق ورای عالی اقتصادی سرا ن شـــ و م به نهادهایی همچ مه
ور ارزیابی می کند؛ شـــرایطی که به باور او بی شباهت به  ول شـــرایط ویژه کشـــ مجمع تشـــخیص مصلحت نظام را محص

م گیری قرارگاهی باقی نمی گذارد. سال های جنگ نیســـت و چاره ای جز تصمی

 محمدرضا باهنر در گفت وگو با »ایران« 
از توصیه خصوصی خود به محمدباقر قالیباف خبر داد



بانک هـــا.  ناتـــرازی  و  بازنشســـتگی  ق هـــای  صندو
با  این ســـه ناترازی تـــورم را تقویـــت می کند. تـــورم 
دســـتور حل نمی شـــود. ممکن است کســـی بگوید 
دســـتور دادم که فلان چیز گران نشـــود. در صورتی 
کـــه تـــورم منتظر دســـتور و توصیه و قانون نیســـت. 
عواملی هســـت کـــه تورم را بـــه وجود مـــی آورد و آن 
عوامـــل را بایـــد حل کرد. نـــه اینکه مجلـــس قانون 
10 درصد  باید  140 تـــورم  ل  4 تصویب کند که در ســـا
بشـــود. این مصوبه تأثیری نـــدارد. تورم راه خودش 
را مـــی رود و عوامـــل اقتصـــادی فرآیندهـــای خاص 

خودشـــان را دارند.

آقای باهنر! شما به موارد اساسی تصمیم گیری 
مانند سیاست خارجی و مانند اینها اشاره کردید 

که قابل درک بود. اما الان حتی در مسأله ای 
مانند قانون عفاف و حجاب هم این انتقادها 

را شاهد هستیم. اساساً به نحوه تصویب 
قانون عفاف و حجاب، آن هم در کمیسیون 

و مطابق اصل 85 انتقادهای زیادی وارد شد. 
بعد از تصویب هم انتقادهای جدی و متعددی 

ح کردند. اما نکته اینجاست که این  را مطر
انتقادها و مشکلات ناظر بر این قانون اساساً 

ناشی از همین نوع تصمیم گیری است تا آنجا 
که دیدیم نهادی مانند شورای عالی امنیت  

ملی ابلاغ این قانون را متوقف کرد. عده ای از 
نمایندگان هم معترضند که آقای قالیباف! چه 

نشسته ای که جایگاه و شأن مجلس دارد به باد 
می رود. آیا همان دیدگاهی را که درباره سیاست 

خارجی و مانند اینها دارید که نمی شود کار را 
یکسره به مجلس سپرد، به مسأله این قانون 

هم قابل تعمیم است؟
اگر کســـی به توصیه های مقام معظـــم رهبری توجه 
کـــرده باشـــد، در می یابد که ایشـــان همـــواره تأکید 
دارند نباید جامعـــه را دوقطبی کنیم. پیرامون اینکه 
بایـــد وضـــع اقتصاد کشـــور بهتر شـــود، هیـــچ وقت 
دوقطبی ایجاد نمی شـــود. چون همه معتقدند این 
وضـــع باید بهتر شـــود. مگـــر اینکه کســـی ضد نظام 
باشـــد و بگوید هر چه بدتر شـــود بهتر اســـت. عموم 
مـــردم خواهـــان بهتر شـــدن وضع معیشتی شـــان و 
بهبـــود اقتصاد کشـــور در ســـطح کلان هســـتند. اما 
مســـأله حجاب متضمن ایجاد دوقطبی اســـت. من 
اصلاً نمی خواهم وارد مســـائل شـــرعی شوم و اینکه 
حجـــاب چند درصد از دین ماســـت. آیـــا برای خاطر 
حجاب یا فیلترینـــگ می توانیم برای نظام جمهوری 
اسلامی مشـــکل ایجاد کنیم؟ آن هم در شرایطی که 
بچه های کودکســـتانی هم به فیلترشـــکن دسترسی 
دارند؟ بحث این اســـت که رویه های موجود و اینکه 
بگوییم »واتـــس اپ« و »تلگرام« نباید باشـــد، چقدر 
منطقـــی اســـت؟ بله آنهـــا زهـــر خودشـــان را در این 
بـــا فرآیندهای  باید  بـــا اینها  شـــبکه ها می ریزند، اما 
نرم افـــزاری کار کـــرد؛ بایـــد تولیـــد فکر کـــرد و جهاد 

چنـــد وقت پیـــش، همین نماینـــدگان قانونـــی را در 
مجلس تصویـــب کردند کـــه براســـاس آن نیروهای 
شـــرکتی را رســـمی کنند. خب، این خیلی کار سخت 
و از نظـــر ما زیـــان آوری بـــود و در مجمـــع جلویش را 
گرفتیم. یـــک نماینده جوان در تریبـــون باز مجلس 
گفت ایـــن باهنـــر و انصـــاری و... چه کاره انـــد که در 
مجمع جلـــوی مصوبه مجلس را گرفتند؟ حالا شـــما 
می گوییـــد چرا مجمـــع دخالـــت می کنـــد؟ این طور 
مـــواردی هســـت و مجلســـی ها گاهی از نظـــر عاطفی 
می گوینـــد چـــه اشـــکال دارد حـــالا یک میلیـــون نفر 
هم بـــه کارمندان دولـــت اضافه بشـــوند؟! می گویند 
اینها هـــم خانواده و زندگـــی دارند. اما مـــا می گوییم 
یک طـــرف قضیه منافع اینها اســـت، امـــا طرف دیگر 
80 میلیـــون جمعیت! مـــا باید بیـــن این دو  منافـــع 
ســـبک و ســـنگین کنیم. کشـــور ما دارد از ســـنگینی 
بوروکراســـی می ترکد. دولت هر چه پول در می آورد، 
مالیـــات می گیـــرد، نفت و امـــوال می فروشـــد، فقط 
دارد حقـــوق می دهد. چیزی بـــرای بودجه عمرانی و 
سرمایه گذاری و توســـعه باقی نمی ماند. سیاستمدار 
کـــه نمی تواند صرفـــاً عاطفـــی برخورد کنـــد و جوری 
بشـــود کـــه 80 میلیـــون جمعیـــت ایـــران برونـــد زیر 
پوشـــش کمیتـــه امـــداد! این طـــوری که نمی شـــود 
مملکت داری کـــرد. در مجموع اینکـــه، من همکاری 
بین آقای قالیباف در مجلس و پزشـــکیان در دولت 
را همـــکاری خوبـــی می بینـــم و البتـــه برخـــی مواقع 
قالیباف تحت فشـــار عده ای از نمایندگان قرار دارد. 
حـــالا ممکن اســـت یکی، دو جـــا هم کار از دســـتش 

باشد. درآمده 

حالی کـــه مجلس و فراکســـیون قدرتمندی بودیم و 
می توانســـتیم نصف کابینه او را بیندازیم. اما گفتیم 
این خاتمی اســـت که رئیس جمهوری شـــده و ما که 
نبایـــد با او کل کل کنیم، باید بـــا او کار کنیم. به آقای 
قالیباف هـــم گفتم باید همه همت  خـــود را بگذاری 

و بـــا همه تـــوان از پزشـــکیان حمایت کنی.

و اتفاقاً در ماجرای رأی اعتماد به وزرای دولت 
پزشکیان حمایت کردند...

بلـــه حمایت کـــرد و عجیب هم بـــود که تمـــام کابینه 
پزشـــکیان رأی آورد. در حالـــی که بعضـــی نمایندگان 
تنـــد و تیز بـــا این موضـــع که ایـــن فتنه گر بـــوده و آن 
دیگـــری چه و چـــه، به دنبال ایـــن بودند 7 تـــا 8 وزیر 
پیشنهادی پزشـــکیان را بیندازند. اما آقای قالیباف به 
خوبی مدیریت کرد و همدلانـــه کار کردند. من تصورم 
این اســـت که باید همه توانمـــان را بگذاریم. ممکن 
اســـت آقای پزشـــکیان کاندیدای ما نبوده باشـــد، اما 
الان رئیـــس جمهـــوری اســـت و مـــا در مملکت مـــان 
مشـــکل کم نداریم؛ در اقتصاد، بودجه، صندوق های 
بازنشســـتگی ، در بانک ها و بویژه در دیپلماسی. باید 
با همـــه توان بـــه آقای پزشـــکیان کمک کنیـــم. آقای 
قالیبـــاف در ایـــن بـــاره کاملاً توجیـــه بـــود. یعنی من 
با او  بعضی جاها احســـاس می کـــردم بیخـــودی دارم 
محاجه می کنم. خودش قانـــع و قائل به همین بود. 
تـــا اینجا هـــم فکر می کنـــم مجموعاً دولـــت و مجلس 
خـــوب با هـــم کار کرده اند. البته آقـــای قالیباف تحت 
فشـــار تندروهای مجلس اســـت و باید آرامشان کند. 
البتـــه نه اینکـــه باج بدهـــد؛ ولی باید آرامشـــان کند. 

را با ســـال اول باهنر مقایســـه کنید، بله پزشکیان 
خوب اســـت و خوب هـــم دارد کار می کنـــد. اتفاقاً 
خیلـــی ســـریع تر از من به مســـائل مســـلط شـــد 
و مدیریـــت کـــرد. بنابـــر این اگـــر بخواهـــم درباره 
آقـــای قالیباف عادلانـــه ارزیابی کنـــم، باید بگویم 
شـــاید خود من فکـــر می کـــردم که او بیشـــتر یک 
مدیـــر اجرایـــی قدرتمنـــد اســـت. در مجلس، آن 
هم ســـال اولی که آمـــده بود و رئیس شـــد، حتماً 
اشـــکالاتی داشـــت. مثلاً دوره گذشته مجلس یک 
فراکســـیون انقلاب اسلامی داشـــت با 220 یا 230 
عضـــو، اما جالـــب بود کـــه این تعـــداد هیچ وقت 

بگیرند.  با هم تصمیـــم  نمی توانســـتند 
بـــه  بـــه چپ چـــپ،  بخواهیـــد در مجلـــس  اگـــر 
بار  راست راســـت کنید، نماینـــدگان مجلـــس زیر 
نخواهند رفت. می گویند ما یک نماینده هســـتیم 

و رئیـــس هم یـــک نماینده اســـت. 
بایـــد اقناعـــی کار کنیـــم.  بنابرایـــن در مجلـــس 
یعنـــی مدیریـــت بایـــد بـــر قلـــب نماینده باشـــد. 
یک بـــار آقـــای اعلمی نماینـــده وقت تبریـــز تذکر 
آیین نامـــه ای داد. گفتـــم وارد نیســـت. در ادامـــه 
بحـــث، اعلمـــی گفت مـــا تـــو را فرســـتادیم بالا و 
هـــر موقـــع بخواهیـــم می آوریمـــت پاییـــن. گفتم 
بلـــه، حـــرف شـــما کامـــلاً درســـت، هـــر روزی که 
بخواهیـــد می توانیـــد نایب  رئیس را اســـتیضاح و 
عـــزل کنیـــد، امـــا تا زمانـــی کـــه اینجا هســـتم، به 
وظایف آیین نامه ای خـــودم عمل می کنم. منظور 
اینکه در مجلـــس باید نماینـــدگان را قانع کرد. با 
پاشـــو و بنشین نمی شود. آن وقت ها قبل از اینکه 
دکمه رأی را بزنم، می گفتـــم این مصوبه مثلاً بین 
160 تـــا 170 تـــا رأی مـــی آورد، یعنی اینقدر مســـلط 
بودم. می دانســـتم که با نماینده هـــا باید چه طور 
کار کنیم. چه کســـانی موضع شـــان چیست و چه 
رأیی می دهند. این بود که غافلگیر نمی شـــدیم. 
زیرا وقتـــی شـــما فراکســـیونی در مجلـــس دارید 
230 عضـــو، باید بدانیـــد این فراکســـیون رأی  بـــا 
موافـــق می دهد یـــا مخالـــف.  بنابرایـــن معتقدم 
آقای قالیبـــاف بالاخره در این دوره کاملاً مســـلط 
با دولت هم  عمل می کند. دربـــاره رابطه ایشـــان 
بایـــد بگویـــم روزی که آقـــای پزشـــکیان رأی آورد، 
همان شـــب زنـــگ زدم به آقـــای قالیبـــاف و گفتم 
بایـــد ببینمتان. ایشـــان هم به مـــن محبت دارد. 
بـــا او حـــرف زدم. گفتـــم در  رفتـــم یـــک ســـاعت 
انتخابـــات ریاســـت جمهوری به شـــما رکب زدند. 
دوســـتان خودت خـــراب کردند و رأی کـــم آوردی 
و بـــه مرحلـــه دوم نرفتـــی. حـــالا آقای پزشـــکیان 
آمـــده... گفتم ایـــن دوره را ما کامـــلاً گذرانده ایم. 
ســـال 76، می خواســـتیم رئیس مان آقـــای ناطق 
رئیس جمهوری شـــود که نشـــد، اما ما بـــا خاتمی 
بـــه مجلـــس  کار کردیـــم. اولیـــن کابینـــه ای کـــه 
به تمـــام وزرایش اعتمـــاد کردیم، در  معرفی کرد، 

تبییـــن داشـــت. اگر نـــه، اینکه مـــا به مـــردم بگوییم 
هیـــچ چیـــز نگویید و هر چـــه ما گفتیم گـــوش بدهید 
که اصـــلاً دوره اش گذشـــته اســـت. آنقـــدر در فضای 
مجـــازی اطلاعـــات به ســـرعت رد و بدل می شـــود که 
نمی شـــود مســـیر انتشـــار اخبار را مســـدود کرد. من 
با بعضی مســـئولان صداوســـیما این بحث های  گاهی 
جـــدی را دارم. یادتـــان هســـت خانمـــی در تلویزیون 
گفتـــه بـــود مملکـــت بـــرای حزب اللهی هاســـت و هر 
کـــه نمی خواهد بـــرود؟ گفتم یک زمانـــی طاغوت هم 
می گفـــت مملکت مـــال حزب رســـتاخیز اســـت و هر 
که نمی خواهـــد برود. همـــه مملکت کـــه نمی توانند 
یک شـــکل باشـــند. اصـــلاً حزب اللهی هـــا خیلی هم 
خوب، ولـــی قرار نیســـت تمام مملکـــت حزب اللهی 
فکـــر کند. هـــر کس یـــک زندگـــی و یک فکـــری دارد. 
بلـــه، باید بـــا آن چیـــزی که هنجارشـــکن اســـت، آن 
بـــه خطر  چیزهایـــی کـــه امنیـــت مملکت و نظـــام را 
می انـــدازد، مقابله کـــرد. آن هم نه فقط با خشـــونت 
و... بلکه بایـــد تبیین کرد، توضیـــح داد، توجیه کرد. 
باید افـــکار عمومـــی را مهندســـی و راهبـــری کرد. در 
همین مســـأله قانـــون عفاف و حجاب، مـــا در مجمع 
ایـــراد گرفتیـــم. اینکه هـــر کس روســـری اش  بـــه آن 
را برداشـــت فلان قـــدر جریمـــه اش کننـــد، اعتراض 
اجتماعی به وجود می آورد. من همین الان آدم هایی 
را می شناســـم که کاملاً متدین و چادری هســـتند اما 
بـــا قانـــون حجاب موافـــق نیســـتند. حالا ایـــن میان 
اگر کســـی آمد هنجارشـــکنی کرد، یا آمـــد در خیابان 
کارهـــای عجیـــب و غریـــب کرد، خـــب می شـــود با آن 
برخورد کـــرد. امـــا اینکه کســـی روســـری اش عقب تر 
اســـت یا جلوتـــر، نباید آن را به مســـأله جدی کشـــور 
تبدیل کرد. نبایـــد دو قطبی هـــای بی جهت به وجود 
آورد. چون در مســـائل اصلی معمـــولاً دوقطبی وجود 
نـــدارد و اغلب در همین مســـائل فرعی و ســـلیقه ای 

اســـت که دو قطبی ایجاد می شـــود.

آقای قالیباف در 7 ماه کار مجلس دوازدهم که 
ح ایده  بیشترش با دولت آقای پزشکیان و طر

وفاق از سوی او همزمان شد، از لباس رقیب 
به خوبی در آمد و از دولت در مباحث مختلف 

حمایت کرد. الان هم برای تصمیماتی که 
تصمیمات کلان نظام است، مانند رأی شورای 

عالی امنیت ملی به توقف قانون حجاب، بشدت 
زیر ضرب یک طیف تندرو است. ارزیابی تان از 
رویه مدیریت ایشان در مجلس چیست؟ نمره 

خوبی به او می دهید یا نظر دیگری دارید؟
زمانـــی در یک گفت و گوی تلویزیونی از من پرســـیدند 
به دوره نایب رئیســـی آقای پزشـــکیان در مجلس چه 
نمـــره ای می دهی؟ گفتـــم اگر می خواهید پزشـــکیانی 
با فعالیـــت باهنر  را کـــه ســـال دوم نایب رئیس شـــد 
پـــس از ســـال ها نایب رئیســـی مقایســـه کنیـــد، خب 
ایـــن ناجوانمردی اســـت. بالاخره برای من 28 ســـال 
هزینه شـــد و کار کردم. اما اگر می خواهید پزشـــکیان 
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ـــرش بـ
حل مسأله FATF مبادلات مالی با کشورهای دوست را تسهیل می کند 

مهم ترین بحث امروز مجمع بحث پیوســتن ایران به FATF  است. چرا این همه مدت 
این موضوع در مجمع مســکوت ماند؟ پشت پرده مخالفت هایی که در مجمع پیرامون 

این مسأله انجام شده است، چه بود؟
مجلس دهم همه موارد مورد نیاز برای پیوســـتن به FATF  را تصویب کرد و شـــورای نگهبان 
فقـــط در بعضی احـــکام آن ایراد گرفت کـــه در ادامه با اصرار مجلس دهم بـــر آن مصوبات، 
اختـــلاف بین مجلس و شـــورای نگهبان و بحث پیوســـتن به  FATF به مجمـــع ارجاع داده 
شـــد. وقتی مجمع خواســـت مســـأله را بررســـی کند، عمر مجلس دهم تمام شد و مجلس 
یازدهـــم جایگزین آن شـــد. بنا بر ایـــن وقتی بحث به صحـــن مجمع آمـــد، مجلس از طرح 

خود دفـــاع نکرد و به نوعی هماهنگ با شـــورای نگهبان شـــد. 
در چنیـــن وضعیتـــی قطعـــاً مجمـــع رأی نمی دهـــد. بنابراین مســـأله با نظـــر رئیس مجمع 
تشـــخیص مصلحـــت نظام مســـکوت ماند. چرا کـــه اگر رأی گیری می شـــد، به نفع شـــورای 
نگهبان رأی داده می شـــد و مسأله به بایگانی می پیوســـت. وقتی موضوعی به مجمع ارجاع 
داده می شـــود، براســـاس آیین نامه مجمع، اگر مجمع نتواند در مدت مشخصی، یعنی چند 
مـــاه تا یک ســـال، اعلام نظـــر کند، نظر شـــورای نگهبان حاکـــم می شـــود. بنابراین موضوع 
بعد از یک ســـال از دسترس مجمع خارج شـــد. آقای روحانی در اواخر دولت شان به مقام 
معظم رهبری نامه نوشـــتند که ما مشـــکلاتی داریم و نیازمندیم مســـأله FATF  حل شـــود، 
امـــا مجمع الان دیگر نمی تواند رســـیدگی کند، شـــما اجازه دهید که مجمـــع مجدداً بتواند 
به این مســـأله رســـیدگی کند و حتـــی توصیه کرده بودنـــد که مجمع تصویـــب کند. رهبری 
در نامـــه ای به مجمع گفتنـــد که مجدد بـــه این موضوع رســـیدگی کنید، اما ایشـــان اعلام 
کـــرده بودند که تصویب با نظر کارشناســـان باشـــد و تصمیم بگیرید. وقتـــی موضوع مجدد 
به مجمع آمد، دولت آقای رئیســـی تشـــکیل شـــد. پس دوباره باید منتظر دولت می بودیم 
تـــا بیاید و از لایحه خـــود دفاع کند. چرا که حالا مجلس با شـــورا هم نظر بـــود. با این حال، 
دولت نیز اصراری برای بررســـی نداشـــت و بیشـــتر به دنبال این بود که ما به لیســـت سیاه  
FATF نرویـــم. بنابراین امـــروز هم دولت مؤثر اســـت، یعنی دولت اگر بیایـــد و محکم دفاع 

کنـــد، مجمع موضوع را به صـــورت جدی در دســـتور کار قرار می دهد.

در مورد  FATF حتی چین و روســیه که دوست و متحد راهبردی محسوب می شوند، 
پیوســتن ایران به این نهاد مالی بین المللی را توصیه کرده و ضروری می دانند. 

بانک های چین حتی از صدور یک کارت بانکی برای اســاتید ایرانی مقیم چین خودداری 
می کنند. این کمترین  خواســته یک ایرانی است، بماند که به دلیل قرار داشتن ما در 

فهرســت سیاه  FATF در روابط مالی ما با کشورهایی که نزدیک   ترین روابط را داریم، 
مشکل ایجاد شده است. چه مصلحت بالاتری وجود دارد؟

من معتقدم تحریم ها ضربه زیادی به کشـــور زده و مســـأله  FATF هـــم وضعیت را بدتر کرده 
است. بر خلاف کســـانی که می گویند با وجود تحریم ها رفع مســـأله  FATF مشکل چندانی 
را حل نمی کند؛ معتقدم دســـت کم می توان با کشـــورهای دوســـت که زیر بار تحریم امریکا 
نمی روند، مبادلات مالی و پولی داشـــت. حال آن که اکنون براســـاس مقررات بین المللی، 
همین کشـــورها هم نمی توانند با ما مبادلات مالی داشته باشـــند. البته من الان نمی توانم 
پیش بینـــی کنـــم که مجمـــع به پیوســـتن مـــا بـــه FATF رأی خواهد داد یـــا نه. مـــا نیازمند 

بحث های کارشناســـی و دفاع از ســـوی دولت هســـتیم. موضع من هم دفاع جدی است.

مجمع یک نهاد متفکر در ســاحت نظام سیاسی جمهوری اسلامی محسوب می شود. 
رؤســای قوا دائماً از ناترازی ها صحبت می کنند. یک عده، از جمله در مجمع می گویند 

چرا رشــد 8 درصدی که پیش بینی شده اجرا نمی شود؟ از طرف دیگر گفته شده تحقق 
رشــد 8 درصدی دست کم به ۲۰۰میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد. به هرحال چنین 

وضعیتی به یک تصمیم ســازی فراتر از شرایط عادی برای عبور از این وضعیت، نیاز دارد. 
چرا ایده ای برای حل این مسأله وجود ندارد؟

ما مشـــکل داریـــم، اما در چهل ســـال گذشـــته روزهای ســـخت تر از این را هم پشـــت ســـر 
گذاشـــتیم. با کمک مردم و تدبیر رهبـــری از همه آنها عبور کردیم. بـــا این حال ما باید یک 
راه حل برای عبور از وضعیت کنونی داشـــته باشـــیم. من در یک دیدار بـــا رئیس جمهوری 
به ایشان گفتم شـــما نهایتاً بتوانید کارهای روزمره لازم در منصب ریاست جمهوری را انجام 
دهیـــد، در حالی کـــه مملکت نیاز به چنـــد جراحـــی دارد و البته این جراحی هـــا خونریزی 
دارد، عـــوارض دارد و ریـــکاوری می خواهد. بنابراین شـــما نیازمند یک کادر مجرب هســـتید 
و بایـــد از افـــرادی که تجربه و ســـابقه  دارند و مهم تر از همه شـــخصاً ذی نفـــع وضع موجود 
نیســـتند، بخواهید برای جراحی های اساسی نقشـــه راه تعیین کنند. این نقشه راه نیازمند 
خردمندی، اطلاعات و شـــهامت اســـت. هر چه زمان بگذرد شـــرایط بدتر می شود، بنابراین 
نبایـــد معطـــل کرد.  مـــا در حال حاضـــر وظیفه خطیـــری بر عهـــده داریم. نزدیک بـــه 8 تا ۹ 

ســـال اســـت که درگیر جنگ جدی اقتصادی هستیم. 
رهبـــری در همیـــن رابطه شـــورای عالی ســـران قوا را تأســـیس کردنـــد و گفتند با مشـــورت 
مشـــاوران خود تصمیم بگیرید و هر زمان به اجماع رســـیدید، مـــن حمایت می کنم و به آن 
تصمیم عمل کنید. ایشـــان حتـــی اعلام کردند هر زمـــان که به اجماع رســـیدید، حتی نیاز 
نیســـت از من اجـــازه بگیرید و به آن تصمیم عمـــل کنید. به این دلیل کـــه جنگ تمام عیار 
اســـت و بایـــد قـــرارگاه ایجاد کـــرد. این یک جنـــگ اقتصادی جدی اســـت و مـــا نمی توانیم 
منتظر تصمیم شـــوراها و نظر مجمع و شـــورای نگهبان و... بمانیم. بلکه باید تصمیم گیری 
کرده و ســـریع به آن عمل کنیم. برخی از تصمیمات ســـری اســـت و در مذاکرات هم تأکید 
می شـــود که رسانه ای نشـــود. اینها ضروریات شـــرایط و وضعیت کنونی کشـــور است. نباید 
جامعـــه را معطل تصمیمـــات نهادهای مختلف کرد. ایـــن جنگ تمام عیـــار نیازمند قرارگاه 
اســـت و این قرارگاه نمی توانـــد منتظر نظر کمیســـیون اقتصادی دولت، شـــورای اقتصاد و 

باشـــد. دیگر مجموعه ها 

ح می شــود و بویژه  این روزها یکی از مواردی که به صورت ضمنی مطر
پس از انتشار شایعه دیدار آقای ایروانی سفیر جمهوری اسلامی 

ایران در ســازمان ملل متحد با ایلان ماسک تقویت شد، بازگشت 
به روند جدی تر کاهش تنش با امریکا ســت. آیا به عنوان یک عضو 

حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام چنین احتمالی را تأیید 
می کنید؟

چنین مباحثی را نمی شـــود و نباید به سطح مباحثات رسانه ای آورد. 
بســـیاری از مشکلات کشـــور راه حل دارد و می شود با تدبیر و 
البتـــه جراحی از این مشـــکلات عبور کرد. نبایـــد مردم را 

آنـــان دروغ بگوییم. ناامید کرده یا به 

ـــرش بـ

عکس ها: سجاد صفری
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راه حل

بابـــت نفوذ چین نگرانند، مشـــتاق همـــکاری با 
واشـــنگتن هم هستند.

»آنتونیـــو دی لوئرا- بروســـت« در فارن پالیســـی 
اســـتدلال کـــرد کـــه تهدیدهـــای ترامـــپ بـــرای 
پـــس گرفتـــن کانـــال پانامـــا، در صورت لـــزوم با 
استفاده از زور، باعث واکنش شدید در امریکای 
لاتیـــن شـــده اســـت. وی خاطرنشـــان می کند: 
»امریکایی هـــای لاتیـــن بارهـــا در تاریـــخ منطقه 
خود به دنبال مشـــارکت با رقبـــای فرامنطقه ای 
ایـــالات متحـــده بوده انـــد، از محافظـــه کاران 
مکزیکـــی کـــه در ســـال ۱۸۶۲ فرانســـوی ها را به 
مکزیک دعوت کردند تا کمونیست های کوبایی 
کـــه یک قـــرن بعـــد پـــای شـــوروی را به کوبـــا باز 
کردنـــد. این یک الگـــو در تاریخ ایـــالات متحده 
اســـت: اعمال ســـختگیرانه »دکترین مونروئه« 
اغلب نقض هـــای جدی تری را به دنبال داشـــته 
اســـت، زیرا کشـــورهای امریکای لاتین به دنبال 
یـــک وزنه تعـــادل برای همســـایه ای هســـتند که 

نمی تواننـــد بـــه تنهایـــی آن را بازدارند.«

نظرسنجیهاچهمیگویند؟
یک نظرســـنجی از شـــبکه فاکس نیوز نشان داد 
کـــه ۵۲ درصد از امریکایی ها عملکـــرد ترامپ در 
انتقـــال ریاســـت جمهوری را تأییـــد می کنند، در 
حالی که ۴۶ درصد مخالف هســـتند. در مقابل، 
در ســـال ۲۰۱۷، تنها ۳۷ درصد عملکرد ترامپ در 
انتقال قـــدرت را تأیید کردند و ۵۴ درصد مخالف 
بودنـــد. با اینکـــه ترامپ ادعا می کنـــد که او یک 
»تفویـــض بی ســـابقه و قدرتمنـــد« دریافت کرده 
اســـت، امریکایی هـــا مخالف این نظر هســـتند. 
اکثریـــت پایینی )۵۱ درصد( گفتنـــد که پیروزی او 
به معنای چنین تفویضی نیســـت. علاوه بر این، 
۵۴ درصـــد معتقدند که این انتخابات بیشـــتر رد 
سیاســـت ها و عملکرد جو بایدن و کامالا هریس 
بوده اســـت تـــا تأییدی بر سیاســـت های ترامپ. 
نظرسنجی نشـــان داد که اکثریت مردم مخالف 
پیشـــنهادهای ترامپ برای اعمـــال تعرفه ها )۵۳ 
درصد مخالـــف(، بازپس گیری کانـــال پاناما )۵۳ 
درصـــد مخالـــف( و خریـــد گرینلنـــد )۵۷ درصد 

مخالف( هستند.
Patriot Polling از ۴۱۶ نفـــر از  نظرســـنجی 
ســـاکنان گرینلنـــد نشـــان داد کـــه ۵۷ درصـــد 
موافقند ایـــالات متحده این جزیـــره را تصاحب 
کنـــد. نظرســـنجی کنندگان کانادایـــی مشـــغول 
بررســـی این موضوع بوده اند که آیـــا کانادایی ها 
به امریکایی شـــدن علاقه دارنـــد، همان طور که 
ترامپ پیشـــنهاد داده اســـت. پاســـخ یـــک »نه« 
قاطع اســـت. یک نظرســـنجی نشـــان داد که ۷۱ 
درصـــد از کانادایی هـــا »کامـــلاً مخالـــف« اتحـــاد 
هســـتند، نظرســـنجی دیگـــری این عـــدد را ۸۲ 

درصـــد و ســـومی ۹۰ درصد اعـــلام کرد.

سیاست خارجی 2025 امریکا با آمدن ترامپ به چه سمتی خواهد رفت؟

واشنگتن در ابهام 

در تضاد هســـتند، بـــه اجرا بگـــذارد. یا ممکن 
اســـت از پیشـــنهادهای غیرمنطقی تـــر خـــود، 
ماننـــد ایجاد موانع تعرفـــه ای در اطراف ایالات 
متحـــده، عقب نشـــینی کنـــد و مجموعـــه ای 
منظم تر و اســـتراتژیک تر از تغییرات سیاستی 

را دنبـــال کند.
اما حتی اگـــر ترامپ مخرب ترین پیشـــنهادهای 
خـــود را کنار بگذارد، بعید اســـت کـــه در مقابله 
با چالش اصلی سیاســـت خارجـــی امریکا، یعنی 
تلاش چین برای بازنویسی قوانین نظم جهانی، 
موفـــق شـــود. همان طور کـــه چنـــد هفته پیش 
نوشـــتم، مقابله با ایـــن چالـــش نیازمند تقویت 
روابط با دوســـتان، شـــرکا و متحدان اســـت. اما 
ایـــن امر مســـتقیماً بـــا دیـــدگاه جهانـــی ترامپ 
مغایرت دارد که در آن دوستان بخشی از مشکل 

هســـتند نه راه حل.
ترامـــپ بـــه جـــای ایجـــاد یـــک ائتـــلاف جهانی 
طرفـــدار امریـــکا، احتمـــالاً روند فعلی به ســـوی 
ملی گرایی خودمحور را تشـــویق و تسریع خواهد 
کرد. این امر ممکن اســـت باعث شعله ور شدن 
غرور ملی و ســـر دادن شـــعارهای ناسیونالیستی 

در امریـــکا در کوتاه مـــدت شـــود. بـــا ایـــن حال، 
در بلندمـــدت، ایـــالات متحـــده را ضعیف تـــر 

خواهـــد کرد.

ریلگذاریبایدنبرایترامپ؟
دولـــت بایدن ایـــن هفته توافقـــی را میانجیگری 
کـــرد که بـــر اســـاس آن اســـرائیل و حمـــاس بر 
ســـر آتش بـــس در غزه بـــه توافق رســـیدند. این 
خبر بلافاصلـــه بر ســـر اینکه چه کســـی، بایدن 
یا ترامپ، شایســـته »افتخار« این توافق اســـت، 
به دعوا منجر شـــد. ترامپ ســـریعاً گفت که این 
اعتبـــار متعلـــق به اوســـت؛ بایدن اما در پاســـخ 
به این ســـؤال خبرنـــگاری که بعـــداً در همان روز 
پرســـید که آیا او یا ترامپ مؤثر بودند، پاسخ داد: 

»آیا این یک شـــوخی اســـت؟«
بایـــدن روز دوشـــنبه در وزارت امـــور خارجـــه 
ســـخنرانی خداحافظی ایـــراد کـــرد. او از کارنامه 
سیاســـت خارجـــی خود دفـــاع کرد. او »دســـت 
برتـــر« را بـــرای بـــازی در اختیـــار ترامـــپ قـــرار 

می دهـــد.
بایدن هفته گذشته کوبا را از فهرست کشورهای 

حامی تروریســـم حذف کرد. این اقدام بخشـــی 
از توافقی بود که کلیســـای کاتولیـــک در واتیکان 
آن را تســـهیل کـــرد و بـــر اســـاس آن هاوانا ملزم 
به آزادی زندانیان سیاســـی اســـت. با این حال، 
ترامپ می تواند پس از بازگشـــت به کاخ ســـفید، 
کوبا را به فهرســـت کشـــورهای حامی تروریســـم 
بازگردانـــد. ســـناتور مارکـــو روبیـــو در جلســـات 
اســـتماع ســـنا در خصـــوص نامزدی خـــود برای 
وزارت امور خارجه پیشنهاد داد که دولت ترامپ 

دقیقاً همیـــن کار را خواهد کرد.
 

سرنوشتتوسعهطلبیترامپ
»الیزابـــت اکونومـــی« و »ملانی هـــارت« در فارن 
افـــرز هشـــدار دادند کـــه ایـــالات متحـــده برای 
پیـــروزی در رقابت خود با چیـــن به چیزی بیش 
از تعرفه هـــا نیـــاز دارد. مقامـــات ســـابق دولـــت 
بایدن می گویند: »برای کاهش وابســـتگی ایالات 
متحـــده و شـــرکای آن به چین، بـــه مجموعه ای 
کامـــل از مشـــوق های اقتصادی، مشـــارکت های 
دولتی-خصوصـــی و معامـــلات ســـرمایه گذاری و 
تجـــاری نیاز اســـت. شـــرکای ایـــالات متحده که 

دونالد ترامپ متعهد شـــده اســـت که سیاســـت 
خارجـــی ایـــالات متحـــده را دگرگـــون کنـــد و 
تیمـــی را گـــرد آورده اســـت کـــه در ایـــن راه به او 
کمـــک خواهند کـــرد. دونالد ترامـــپ در جریان 
مبـــارزات انتخاباتـــی خـــود به وضوح اعـــلام کرد 
کـــه می خواهد سیاســـت خارجی امریـــکا را زیر و 
رو کند. از ظهـــر روز دوشـــنبه )۲۰ ژانویه(، او این 
فرصـــت را خواهد داشـــت تا به وعـــده خود برای 
انجـــام کارها به گونه ای متفـــاوت عمل کند. این 
امـــر دو پرســـش را مطـــرح می کند: آیـــا او موفق 
خواهـــد شـــد؟ و آیا وضعیـــت ایـــالات متحده به 

این واســـطه بهتر خواهد شـــد؟
پاسخ به پرسش اول آســـان تر است. به احتمال 
زیاد سیاست خارجی ترامپ در دوره دوم ریاست 
جمهوری اش بسیار مخرب تر از دوره اول خواهد 
بـــود. او در ســـال ۲۰۱۷، بدون آنکـــه بداند، خود 
را در میـــان مقاماتـــی قـــرار داد کـــه جهان بینی 
او را رد می کردنـــد. ایـــن محـــور مخالف خوان از 
همان ابتدا در صدد خنثی کردن و تغییر مســـیر 
انگیزه هـــای سیاســـت خارجی ترامپ بـــود؛ آنها 
مدتی موفق شـــدند، اما در نهایت، او آنها را کنار 
زد و بدین ترتیب این حقیقت اساســـی را نشـــان 
داد کـــه رئیـــس  جمهورهـــا مهم تر از مشـــاوران 

هستند. خود 
 

جاننثاربهجایمتخصص
اکنون ترامپ انتخاب های خود در ســـال ۲۰۱۷ را 
اشـــتباهی می داند که دیگر آن را تکـــرار نخواهد 
کرد. تیم امنیت ملی آینده او متشـــکل از افرادی 
اســـت که به دنبال اجرای دســـتور کار او هستند 
نـــه خنثی کـــردن آن. او وفـــاداری و شـــاید حتی 
جان نثـــاری را بـــر صلاحیت و تخصـــص ترجیح 
داده اســـت. بنابرایـــن انتظـــار نداشـــته باشـــید 
کـــه داســـتان هایی دربـــاره مشـــاوران دوره دوم 
ترامـــپ بخوانید کـــه یادداشـــت ها را از روی میز 
او می دزدنـــد یا در پنتاگون کلاس های آموزشـــی 
دربـــاره فضیلت هـــای نظـــم بین المللـــی لیبرال 

برگـــزار می کنند.
پاســـخ به این پرســـش که آیا وضعیـــت ایالات 
متحـــده بـــه واســـطه تغییـــرات ترامـــپ بهتر 
خواهد شـــد یا خیر، دشوارتر اســـت زیرا هنوز 
مشخص نیســـت که او دقیقاً در دوران ریاست 
جمهوری چـــه خواهد کـــرد. او ممکن اســـت 
با ســـرعت و شـــدت عمل کنـــد تا بســـیاری از 
پیشـــنهادهای تبلیغاتی خود را که اغلب با هم 
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توافق با مجری طوفان الاقصی: یکی از دســـتاوردهای 
راهبـــردی ای کـــه بـــه آن کمتـــر توجـــه می شـــود، تـــن 
دادن رژیـــم صهیونیســـتی و نتانیاهـــو در توافـــق بـــا 
مجـــری طوفان الاقصـــی اســـت. یکـــی از موضوعاتـــی 
کـــه از ابتدای جنـــگ در محافـــل اطلاعاتـــی، امنیتی 
و اندیشـــکده های اســـرائیل بســـیار حـــول آن بحـــث 
می شـــد، بازدارندگـــی حـــول ایـــده طوفان الاقصی بود 
و ایـــن محافـــل صهیونیســـتی راه اول آن را نابـــودی 
کامـــل حماس و رهاســـازی وضعیت در یک بن بســـت 
می دانســـتند. امـــا صـــرف توافـــق بـــا طـــرف مجـــری 
طوفان  الاقصی ، بزرگ ترین شکســـت راهبردی تل آویو 

اســـت و تکـــرار آن را همیشـــه ممکن نگه مـــی دارد.
آزادی اسرا پس از 13 ســـال بن بست: در پیام ۷ اکتبر 
محمـــد ضیف، یکـــی از اهـــداف عملیات آزادی اســـرا 
نام برده شـــده بود. بحث اســـرا جزو مســـائل بســـیار 
حیاتـــی و مهم بـــرای فلســـطینی ها اســـت و آن را یک 
تعهد جدی حول پیگیـــری و آزادی آنان بر دوش خود 
می داننـــد. حمـــاس از ســـال ۲۰۱۱ که توافق شـــالیت 
اتفـــاق افتاد، ۴ اســـیر را نزد خود نگه داشـــت و بارها با 
سران اســـرائیلی برای تبادل مذاکره کرد اما آن ۴ اسیر 
به فراموشـــی سپرده شـــده بودند. یک هدف ۷ اکتبر 
شکستن بن بســـت آزادی اســـرا بود. تعهد به آزادی در 
ادبیـــات رهبران حمـــاس همچنان پابرجاســـت و هر 
هزینـــه ای را برای این اتفاق مشـــروع می دانند. جامعه 
فلسطینی آزادی اسرا را همردیف آزادی خاک می داند. 
آیا کســـی از شما می پرســـد که برای آزادی خرمشهر تا 

چه میزان شـــهید منطقی است؟
نجات مســـجدالاقصی و نظم جدید منطقه ای: مسأله 
مهـــم دیگر در ســـنجش ۷ اکتبر و تصمیم بـــه اجرایی 
شـــدن طوفان الاقصی، تصویـــر و درک از وضعیت قبل 

از هفتم اکتبر اســـت. 
از مجموعـــه ســـخنرانی ها، اشـــارات و تحلیل هـــای 
مختلـــف رهبـــران و تصمیم گیـــران محـــور مقاومـــت 
این گونه برداشـــت می شـــود کـــه محور صهیونیســـتی-
امریکایـــی در حـــال اجرایـــی کـــردن نظمـــی جدید به 
منظـــور پایان بخشـــیدن به مســـأله فلســـطین و محور 
مقاومت بوده انـــد. به گونه ای کـــه طرح های عملیاتی 
حملـــه بـــه غـــزه، تخریـــب مســـجدالاقصی و حمله به 
لبنـــان در کنار ترور رهبران حمـــاس و حزب الله نهایی 
و در شـــرف اجرا بوده اســـت. در این نگـــرش ۷ اکتبر 
یک پیشدســـتی برای عدم تحقق نقشـــه بزرگ دشمن 
و خنثی ســـازی طـــرح جدیـــد منطقه ای بـــود که هیچ 

جایگزینی نداشـــت.

ادامه از صفحه اول

 7 دلیل در دفاع 
از 470 روز مقاومت
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اقتصادی

 انرژی های تجدیدپذیر نیازمند 
خط ارزی مستقل

دبیـــر ســـندیکای صنعت بـــرق ایـــران در گفت و گو 
بـــا خبرنگار »ایـــران« بیان کرد: دولـــت باید راهبرد 
خـــود را در ایـــن حـــوزه، بـــه صـــورت عملیاتی تری 
ارائـــه دهـــد. زیـــرا تجدیدپذیرهـــا در تمـــام دنیا با 
حمایت هـــای دولتی رشـــد پیدا کرده انـــد. در واقع 
نیروگاه هـــای تجدیدپذیـــر کمک قابـــل توجهی به 
حوزه انـــرژی می کننـــد؛ هرچند تأثیـــر چندانی در 
توان تولید برق و بالا بردن آن ندارند. ســـامانه های 
خورشـــیدی یا بادی عمدتاً به انـــرژی یا به کیلووات 
ســـاعت کمـــک می کننـــد و در تـــوان و وات تأثیـــر 
خیلـــی بالایـــی ندارنـــد. در واقـــع اینجـــا بـــا نوعی 
مصـــرف خُـــرد مواجه هســـتیم کـــه ســـامانه های 
تجدیدپذیر به تأمین آن بیشـــتر کمـــک می کنند.
مهـــدی مســـائلی تصریـــح کـــرد: بـــرای راه اندازی 
نیروگاه هـــای تجدیدپذیـــر، اگـــر دولـــت امـــکان 
تخصیـــص یارانـــه به صـــورت مســـتقیم را نـــدارد، 
می توانـــد بـــه منظـــور تســـریع در پروژه هـــا، ابتدا 
یک خط ارزی کاملاً مســـتقل و اختصاصی در نظر 
بگیرد تا افـــرادی که می خواهند ایـــن تجهیزات را 
وارد کشـــور کنند با مشکلات ارزی مواجه نباشند. 
همچنیـــن در گام بعدی می توانـــد در گمرک خط 
ویـــژه ای برای ترخیـــص کالاهای مربـــوط به حوزه 
تجدیدپذیـــر ایجـــاد کنـــد. ایـــن دو اقـــدام باعث 
می شـــود عملاً این صنعت نو ظهور از بوروکراسی 
مرتبط بـــه تخصیص ارز و ترخیـــص گمرک نجات 

یافتـــه و به ســـرعت به نتیجـــه مورد نظر برســـد.

 استفاده از سرمایه گذار خارجی 
بهترین راه محقق شدن تجدیدپذیرها

وی تأکیـــد کرد: یکـــی دیگر از مشـــکلات این حوزه 
که موجب شـــده فعالان بخـــش خصوصی کمتر از 
آن اســـتقبال کنند؛ عدم تضمین بازگشت سرمایه 
اســـت. به طوری که اگر نهاد بالادستی حوزه انرژی 
تضمیـــن کند ســـرمایه بخش خصوصـــی بموقع به 
آنها بازگشـــت خواهد شـــد تمایل بخش خصوصی 
بـــرای ورود به حوزه تجدیدپذیرهـــا افزایش خواهد 
یافـــت. مســـائلی در خصـــوص برنامه هـــای دولت 
چهاردهـــم بـــرای انرژی هـــای تجدیدپذیـــر اظهـــار 
کـــرد: ظرفیتـــی کـــه دولـــت جدیـــد در ایـــن حوزه 
در نظـــر گرفتـــه اســـت در ابتـــدا 12 هزار مـــگاوات 
بـــود و بعـــداً آن را افزایـــش دادند که عملی شـــدن 

ایـــن امر نیازمنـــد الزاماتـــی خواهد بـــود. از جمله 
این کـــه بـــا صاحبان فنـــاوری بـــرای ورود این قبیل 
تجهیزات مذاکره شـــود. مثلاً با کشور چین قرارداد 
بلندمدت تنظیم شـــده و فضـــای آن را ایجاد کنند 
که با ســـرمایه گذاری خارجی و بـــا کارگر خارجی در 

کشـــور آن را اجرا کنیم.

انرژی های تجدیدپذیر نیازمند تخصیص 
25 میلیارد دلار ارز

رئیس ســـازندگان و تأمین کنندگان کالا و خدمات 
انرژی های تجدید پذیر)ســـاتکا( نیز در گفت و گو با 
خبرنـــگار »ایران« عنوان کرد: بـــا توجه به تجربه ای 
کـــه تا امـــروز کســـب کرده ایـــم، موانـــع پیش روی 
فعـــالان این حـــوزه مربوط بـــه بوروکراســـی اداری 
راه اندازی نیروگاه های تجدیدپذیر اســـت. از سوی 
دیگر اراده کافی برای گســـترش ایـــن حوزه تاکنون 
دیده نشـــده اســـت. با وجود تمایلی که دولت های 
قبل نســـبت به ایـــن امر داشـــته اند امـــا در اجرا با 

مشـــکلات متعددی مواجه بوده ایم.
حمیدرضا صالحـــی افزود: بایـــد در دولت جدید 
تغییـــر نگـــرش جـــدی در خصـــوص پروژه هـــای 
تجدیدپذیر صـــورت گیرد. همچنیـــن باید امنیت 
اقتصـــادی در ایـــن صنعـــت نیـــز برقـــرار شـــود به 
طـــوری کـــه دولـــت بـــه ســـازندگان انرژی هـــای 
تجدیدپذیـــر اطمینان دهد هزینـــه خرید برق آنها 
با نرخی مناســـب و در زمان خـــود به آنها پرداخت 
می شـــود. دولت می توانـــد در این خصوص ســـاز 
وکاری را در نظـــر بگیـــرد تـــا براســـاس آن اگر طی 
چند مـــاه مشـــخص وزارت نیرو نتوانســـت هزینه 
بـــرق انـــرژی تجدیدپذیـــر را پرداخت کنـــد تولید 
کننـــدگان ایـــن نوع بـــرق مجاز باشـــند آنهـــا را در 

برق ســـبز بـــه فروش برســـانند.
وی بیـــان کـــرد: یکـــی دیگـــر از مشـــکلات فعالان 
حـــوزه تجدیدپذیر مربوط به تخصیص ارز اســـت. 
بـــه طـــوری که بـــا وجـــود ســـازندگان موفقـــی که 
در کشـــور وجـــود دارد بـــرای واردات مـــواد اولیـــه 
ارز مـــورد نیاز بـــه میـــزان کافی در زمان مناســـب 
تخصیـــص داده نمی شـــود. در حـــال حاضـــر تنها 
یـــک هـــزار مـــگاوات در داخـــل تولید می شـــود؛ 
بنابراین برای دســـتیابی به تولیـــد 5 هزار مگاوات 
بـــرق تجدیدپذیـــر باید 4 هـــزار مـــگاوات واردات 
تجهیزات داشـــته باشـــیم که نیاز بـــه 25 میلیارد 

دلار تخصیـــص ارز دارد.

 FATF سند 

 مشروعیت تحریم های 
امریکا علیه  ایران

معاون وزیر اقتصاد گفت: حضور ایران در فهرســـت 
ســـیاه FATF به تحریم های امریکا مشروعیت داده 
و موجـــب کاهش هزینه های همراه ســـازی کشـــورها 

در اعمال تحریم شـــده است.
هادی خانی گفت: بیـــن تحریم های ظالمانه امریکا 

علیـــه برخی اشـــخاص حقیقـــی و حقوقـــی ایرانی و 
اقدامـــات تقابلـــی FATF علیـــه تابعیـــت و ملیـــت 
ایرانی ناشـــی از گنجاندن ایران در لیست کشورهای 
پرخطر پولشـــویی و تأمین مالی تروریســـم فقط یک 
رابطه وجود دارد و آن اینکه حضور ما در این لیســـت 

به تحریم های امریکا مشـــروعیت داده و هزینه های 
این کشـــور در همراه سازی سایر کشـــورها در اعمال 

تحریم هـــا علیه ایران را کاهش داده اســـت. 
رئیـــس مرکز ملـــی اطلاعـــات مالی با اشـــاره بـــه اینکه 
FATF از تحریم هـــای امریـــکا علیه ایران نـــه حمایت 

می کنـــد و نـــه می تواند حمایـــت کند، تأکید کـــرد: این 
یـــک اشـــتباه راهبردی اســـت که فکـــر کنیم چـــون در 
خروج از لیســـت کشورهای پرخطر پولشـــویی و تأمین 
مالی تروریســـم بـــه نمره 2۰ در رفع مشـــکلات اقتصادی 

نمی رســـیم، پس در همـــان نمره صفـــر بمانیم.
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 سیدحسین میرافضلی
کارشناس انرژی

ضرورت استفاده از قطارهای برقی 
در حمل و نقل ریلی

جهـــان به ســـرعت در حـــال حرکت به ســـمت 
برقـــی شـــدن اســـت. در آینـــده نزدیـــک عمده 
خودروهای سبک و ســـنگین از جمله کامیون ها 
و اتوبوس هـــا برقـــی خواهنـــد شـــد و بـــا باتـــری 
حرکـــت خواهند کرد. طـــی چند ســـال آینده به 
مرور بر تعـــداد قطار هایی که باتـــری قوه محرکه 
آنهاســـت افزوده خواهد شـــد و برق نقش بسیار 
تعیین کننده ای در کل ارکان زندگی بشـــر  خواهد 
داشـــت. انرژی خورشـــیدی منبع اصلـــی تأمین 

بـــرق مورد نیـــاز جهان خواهد شـــد.
شـــبکه حمل و نقـــل برقی بـــا باتری هـــای ذخیره 
بـــرق حرکـــت خواهنـــد کـــرد و ایـــن باتری هـــا 
تـــوان ذخیـــره حدود6۰۰کیلووات بـــرق را دارند. 
لکوموتیو هـــا برقـــی می شـــوند و بـــا باتری های با 
توان ذخیـــره 6 تا 1۰ مگاوات برق حرکت خواهند 
کـــرد. تـــا ده ســـال آینـــده بخـــش قابل توجهـــی 
از شـــبکه حمل و نقـــل جهـــان برقی می شـــود و 
برق مـــورد نیـــاز باتری هـــا در طول روز بـــا انرژی 

خورشـــیدی تأمین می شـــود.
صدها هزار کامیون و میلیون ها خودروی ســـبک 
در غـــروب آفتـــاب کـــه اوج مصـــرف برق اســـت 
قادرند بخشـــی از برق ذخیره شده در باتری های 
خـــود را بـــه قیمـــت بالاتـــر به شـــبکه سراســـری 
بفروشـــند و شـــرکت های مالـــک لکوموتیـــو و 
کشـــنده های ریلـــی نیـــز می توانند از ایـــن مزیت 
اســـتفاده کنند. به این ترتیب در جهان پیش رو 
مدیریت بســـیار متفاوتی را در حوزه حمل و نقل و 

تولیـــد و توزیـــع برق شـــاهد خواهیم بود.
مســـئولان وزارت نیـــرو و حـــوزه حمل و نقل خود 
را بـــرای همراه ســـازی و اســـتفاده از ظرفیت های 
دنیـــای جدید آماده کنند. وزارت نفت به شـــدت 
بـــا کمبود تقاضـــای نفت مواجه خواهد شـــد و از 
هم اکنـــون می بایســـت وزارت نفـــت و حاکمیت 

خود را برای شـــرایط پســـانفت آمـــاده کنند.
بـــرای احـــداث خطـــوط ریلـــی برقی پرســـرعت 
دیگـــر نیازی به ســـیم و ســـتون برق نیســـت و با 
ریل گذاری مناســـب می تـــوان بـــا لکوموتیوهای 
برقـــی جدیـــد صدهـــا کیلومتـــر را بـــا یـــک بـــار 
شـــارژ باتـــری طـــی نمـــود و ایـــن تحویـــل هزینه 
ســـرمایه گذاری جهت احداث و توســـعه خطوط 

ریلـــی برقـــی پرســـرعت را کاهش داده اســـت.

ناترازی در برق 
به بیش از 

17.5 مگاوات 
در سال رسیده 

که فعالان 
بخش خصوصی 

معتقدند 
استفاده 

از ظرفیت 
انرژی های 

تجدیدپذیر 
می تواند تا 

حد زیادی این 
کسری بزرگ را 

تأمین کند

17.5
مگاوات  ناترازی

در آغـــــاز ســـال جاری به عنـــوان ســـــال اول 
اجــرای قانــون برنامــه هفتــم، ظرفیـت اسـمی 
نیروگاهـی نصـب شـده 92,351 مـگاوات بـوده 
اســــت. اما فقط 1,۰36 مــــگاوات این ظرفیت 
از مســـیر نیروگاه هـــای تجدیدپذیــــر تأمیـــن 
شده است. در نیمه اول امسال نیــــز ظرفیـت 

تولیـد بـرق کشـور تـا حـدودی افزایـش یافتـه، 
امــــا ســــرعت رشــــد ظرفیت های تولیـد بـرق 
متناسـب بـا هدفگـذاری برنامـه هفتـم نیسـت.

به تازگی رئیس جمهوری در نشســـت »بررسی 
راهکارهـــای رفـــع ناتـــرازی بـــرق« دســـتور به 
تســـریع و تســـهیل در رفـــع موانـــع پیش روی 
ســـرمایه گذاران برق و نیروگاه های تجدیدپذیر 
داده و عنـــوان کـــرده که »به دلیـــل فوریتی که 
در ایـــن زمینه وجـــود دارد و تا قبل از رســـیدن 
به پیـــک مصرف بـــرق در ماه های آینـــده، وزرا 
و مســـئولان مربوطـــه بایـــد هماهنگی هـــای 
خود را بیشـــتر کنند و با برطـــرف کردن موانع 

پیـــش روی ســـرمایه گذاران، هرگونـــه مجوزی 
که برای پیشـــرفت کار لازم اســـت، به ســـرعت 
تهیه کرده و در اختیـــار بخش خصوصی فعال 

در ایـــن زمینه قـــرار دهند.«
در حالـــی ناتـــرازی در حـــوزه برق بـــه بیش از 
17.5 مـــگاوات در ســـال رســـیده کـــه فعـــالان 
نیـــرو، معتقدنـــد  بخـــش خصوصـــی حـــوزه 
اســـتفاده از ظرفیـــت انرژی هـــای تجدیدپذیر 
می توانـــد تـــا حد زیـــادی ایـــن کســـری بزرگ 
را تأمیـــن کنـــد؛ امـــا بـــرای راه انـــدازی ایـــن 
نیروگاه هـــا، نیاز بـــه ســـرمایه گذاری و پیگیری 

بهبـــود عملکرد اســـت.

حدیث حدادی
 خبرنگار

انرژی 



از نقاط مثبت و 
برجسته تاریخ 

چهار دهه 
گذشته ایران، 

توجه به مسأله 
تحصیل زنان 

و همچنین 
ارتقای 

چشمگیر 
فعالیت 

اجتماعی آنان 
بوده است. 

بسیاری از 
مسائلی که 

امروز در زمینه 
زنان نسبت به 
آن حساسیت 

وجود دارد، 
بیش از آنکه 

جنبه فقهی یا 
حقوقی داشته 

باشد، جنبه 
عُرفی-فرهنگی 

دارد و باید 
از این منظر 

برای حل آنها 
چاره جویی کرد
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 جناب ایازی، روند تاریخی علم آموزی زنان 
در حوزه های علمیه و نقش آفرینی اجتماعی 

بانوان حوزوی را چگونه ارزیابی می  کنید؟
در ادبیـــات متـــون اســـامی، واژه  مشـــهوری تحت 
عنـــوان »صحابیـــات« آمـــده اســـت که بـــه معنای 
زنانی اســـت کـــه به صـــورت مبرز از صحابـــه پیامبر 
اکـــرم)ص( بوده انـــد، و از آنان نقل حدیث شـــده 
اســـت. صحابیات »مرجع تبیین احـــکام« و دارای 
»شخصیت اجتماعی« بودند که در موارد متعددی 
نامشـــان بـــه عنـــوان ناقـــان احادیث پیامبـــر نیز 
ذکر شـــده اســـت. در تاریخ تشـــیع نیز در کنار نام 
ایـــن صحابیـــات پیامبـــر)ص( و امام علی)ع( ســـه 
شـــخصیت شـــاخص علمـــی زنـــان یعنـــی حضرت 
زینـــب)س( و حضـــرت  فاطمـــه)س(، حضـــرت 

درگذشـــت بانـــو منیره گرجی فرد، اســـتاد ســـطح عالی حوزه علمیـــه بانوان، سیاســـتمدار و تنهـــا بانوی عضو 
مجلس خبرگان قانون  اساســـی در هفته  گذشـــته، بهانه ای شـــد تا با آیت الله ســـیدمحمدعلی ایازی، اســـتاد 
ســـطح عالـــی و عضـــو مجمع محققیـــن و مدرســـین حـــوزه علمیه قم بـــه گفت وگو بنشـــینیم و تبارشناســـی 
زنـــان مجتهـــده و ظهـــور و بـــروز آنان در عصـــر حاضر را بـــه بحـــث بگذاریم. آیت الله ایـــازی، معتقد اســـت با 
اینکه نقش آفرینی سیاســـی و اجتماعی زنان در دولت دکتر پزشـــکیان بســـیار پررنگ شـــده اســـت اما وجود 
رویکردهای ســـنتی به مســـائل زنان در برخـــی لایه های فرهنگـــی و اجتماعی و حتی علمی باعث شـــده زنان 
چنان که باید در کســـب سلســـله مراتب علوم دینی به جایگاه شایسته شـــان نرســـند و آنانی هم که همچون 
مرحـــوم منیـــره گرجی و بانو مجتهده امین اصفهانی به این ســـطح رســـیدند از آنان به عنوان اســـتثنائات یاد 

می شـــود؛ اســـتثنائاتی که باید قاعده شوند.

فقه اجتماعی

گروه اندیشه

محدودیت برای زنان مجتهده عرفی است نه فقهی
تبارشناسی یک مسأله در گفت وگو با آیت الله سیدمحمدعلی ایازی

معصومه)س(، اســـامی متعدد دیگری هم 
همـــواره مطرح بوده اســـت.

امـــا باید بـــه این نکتـــه مهم اشـــاره کرد که 
بر فرهنگ جوامع گذشـــته –چه اسامی و 
چه غیراســـامی- عماً نوعی مردســـالاری 
حاکم بوده اســـت و این فضا به عنوان یک 
معضـــل فرهنگـــی، هـــم مانع رشـــد علمی 
زنان شـــده و هم فعالیت اجتماعی آنان را 
محدود کرده اســـت. همچنان که در غرب 
حالت های شـــدیدتری از آن در تاریخ نقل 
شـــده اســـت، این محدودیـــت در جوامع 
گذشـــته اســـامی نیز وجود داشته است.

وز  بـــر گفـــت،  بایـــد  دلیـــل  همیـــن  بـــه 
شـــخصیت های مطـــرح تاریخـــی زنـــان در 
عرصه هـــای مختلـــف از جملـــه در زمینـــه 
علـــوم  دینـــی، در واقع جـــزو اســـتثنائات 
جوامع خـــود بوده انـــد. در ایـــران نیز بجز 
دوره معاصـــر به دلیـــل همزمانی با تحولات 
بین المللـــی در حوزه زنـــان و همچنین در 
ســـال  های پـــس از انقـــاب اســـامی -که 
مـــا شـــاهد رشـــد اجتماعـــی فوق العاده ای 
در حـــوزه زنـــان بوده  ایـــم- مـــواردی کـــه 
تاریـــخ از آنان یـــاد می  کنـــد )از جمله بانو 
مجتهده امین اصفهانی( جزو اســـتثنائات 

حوزه  هـــای علمیـــه قلمـــداد می شـــوند.
در کنـــار مـــوارد مذکـــور، نمی  تـــوان ناگفته 
گذاشـــت که یکی از نقاط مثبت و برجسته 
در تاریـــخ چهار دهه گذشـــته ایران، توجه 
به مســـأله تحصیل زنان و همچنین ارتقای 
چشـــمگیر فعالیـــت اجتماعی آنـــان بوده 
اســـت. در ایـــن ســـده زنـــان بزرگـــی ظهور 
و بـــروز کردنـــد، اما ایـــن چند دهـــه اخیر 
نقطـــه عطفی تاریخـــی برای حرکـــت زنان 
اســـت. بنابراین باید از این زمینه به دست 
آمده، جهت رشـــد همه جانبه و پیشـــرفت 

زنـــان بهترین بهـــره را برد.
 

به طور مشخص، اگر بخواهیم در 
خصوص زنان مجتهده ایران در 

عصر حاضر سخن بگوییم، آیا شما 
به عنوان یک استاد سطح عالی 

حوزه علمیه می  دانید که چند زن 
طی دهه های اخیر اجازه اجتهاد 

گرفته اند؟ و اینکه چرا زنان مجتهده 
برای جامعه ما چنین گمنام اند؟

در کنار همه تحولات حـــوزه زنان دهه های 
اخیـــر، امـــا هنـــوز همـــان فضای ســـنتی و 
قدیمـــی حوزه هـــای علمیه یکـــی از موانع 
جـــدی برای رشـــد بانوان مجتهده اســـت. 
مشـــخصاً، من تعـــدادی از زنان شـــاخص 

قـــم  علمیـــه  حوزه هـــای  در  مجتهـــده  و 
ســـراغ دارم، اما تعدادشـــان انگشت شمار 
نویســـنده،  زنـــان  تعـــداد  البتـــه  اســـت. 
مبلـــغ و پژوهشـــگر در حوزه هـــای علمیـــه 
بســـیار بالاســـت اما بانوانی که بـــه صورت 
مشـــخص به درجه اجتهاد رســـیده باشند، 
تعدادشـــان خیلی زیاد نیســـت و علت آن 
را فضـــای بســـته ســـنتی حاکم بـــر حوزه ها 
می  دانـــم و این مســـأله را به عینـــه دیده ام 
که برخـــی اســـاتید و حوزویان در ســـطوح 
عالـــی، نســـبت به مشـــارکت علمـــی زنان 
اســـتقبال چندانی ندارند. بـــرای مثال، در 
یکـــی از جلســـات یکـــی از کانون  های مهم 
علمـــی که اعضای آن جزو افـــراد نواندیش 
حوزه  علمیه به شـــمار می روند، پیشـــنهاد 
دادیـــم کـــه دو نفـــر از زنـــان مجتهـــده به 
ایـــن مجمـــع اضافه شـــوند، عمومـــاً با این 
پیشـــنهاد مخالفـــت کردند. یـــا در موردی 
دیگـــر، در یـــک کنفرانـــس علمـــی در قم، 
یک بانوی بســـیار فاضلـــه و عالمه در حال 
ســـخنرانی بودنـــد و مـــن دیدم کـــه آقایان 
حاضـــر در کنفرانـــس، ســـر خـــود را پایین 
انداختـــه بودنـــد کـــه بـــه ســـخنران نـــگاه 
نکننـــد! بنابراین با وجود چنین فضایی که 
»صدای حرف زدن زن«، »چهره زن« و حتی 
»مقالات علمـــی زن« را مورد اســـتنکار قرار 
می دهنـــد و ناچیز می  انگارنـــد، یا در حضور 
زنـــان چنیـــن بـــا تردیـــد و نگرانی ســـخن 
می  گوینـــد، بایـــد تصریـــح کرد کـــه مانعی 
در برابر رشـــد بانوان مجتهـــده وجود دارد.

 
با وجود حضور زنان در مدیریت های 

اجرایی یاشوراهای عالی، اما در 
نهادهای مهم دیگری همچون 

مجمع تشخیص مصلحت نظام 
یا شورای نگهبان بانوان مجتهده 
حضور ندارند. برای ورود زنان به 

این قبیل نهادها چه مراحلی باید 
طی شود؟

تحقق این مـــورد، به تحقق شـــرایط علمی 
و فقهـــی و مبانـــی نظری آن بســـتگی دارد. 
وقتی زنـــان در مناصب علمـــی، فرهنگی و 
سیاســـی به صورت جدی ورود پیدا نکنند، 
بالندگـــی لازم را بـــرای دیگـــر مناصب پیدا 
نمی  کنند. در دولت آقای پزشـــکیان تعداد 
بســـیاری از زنـــان در پســـت های مدیریتی 
حاضر شـــدند و در همین سلســـله مراتب، 
فرصـــت   ، ی ر ئیس جمهـــو ر ن  بـــا منصو
نقش آفرینـــی بانـــوان توانمنـــد بســـیاری 
را فراهـــم کرده انـــد. بنابرایـــن در عرصـــه 
اجرایـــی ایـــن زمینـــه بـــه نحو شایســـته به 
وجـــود آمد و جامعه هم آن را همراهی کرد. 
حـــالا همین زمینـــه اگر در عرصـــه قضایی 
فراهـــم شـــود، یعنـــی زنـــان عضـــو دیوان 
عالی کشـــور شـــوند یا اجازه قضـــاوت برای 
آنان صادر شـــود، شـــرایط علمـــی و فقهی 
و مبانـــی نظـــری حضـــور زنـــان در مناصب 
بالاتـــر کم کـــم فراهـــم می شـــود. آن زمان 
می  تـــوان انتظار داشـــت که در شـــوراهای 
ســـطح بالاتری همچـــون شـــورای نگهبان 
یا مجمع تشـــخیص مصلحت نظـــام، زنان 

نقش بیشـــتری داشـــته باشند.
البته در بســـیاری از این مـــوارد حاکمیتی، 
هیچگونـــه مشـــکل حقوقـــی یـــا قانونـــی و 
شـــرعی برای حضور زنان وجود نداشـــته و 
ندارد و امروز فقیهانی قائل به عدم شـــرط 
مرد بـــودن در صدارت و قضاوت هســـتند، 
بلکه مشـــکل عمدتاً اجتماعی بوده است. 
به نظر من، بســـیاری از مســـائلی که امروز 
در زمینـــه زنان نســـبت به آن حساســـیت 
وجـــود دارد، بیـــش از آنکـــه جنبـــه فقهی 
یـــا حقوقـــی داشـــته باشـــد، جنبـــه عُرفی-
فرهنگی دارد و بایـــد از این منظر برای حل 

آنها چاره جویـــی کرد.

ـــرش بـ

در کنـــار همه تحولات حوزه زنـــان در دهه های اخیر، اما هنوز همان فضای ســـنتی 
و قدیمـــی حوزه های علمیه، یکی از موانع جدی برای رشـــد بانوان مجتهده اســـت. 
تعـــداد زنان نویســـنده، مبلّغ و پژوهشـــگر در حوزه های علمیه بســـیار بالاســـت اما 
بانوانی که به صورت مشـــخص به درجه اجتهاد رســـیده باشـــند، تعدادشان خیلی 
زیاد نیســـت و علـــت آن را فضای بســـته ســـنتی حاکم بـــر حوزه ها می دانـــم. برای 
مثـــال، در یکـــی از جلســـات یکـــی از کانون  هـــای مهم علمـــی که اعضـــای آن جزو 
افـــراد نواندیش حوزه  علمیه به شـــمار می روند، پیشـــنهاد دادیم کـــه دو نفر از زنان 

مجتهده بـــه این مجمع اضافه شـــوند، عموماً بـــا این پیشـــنهاد مخالفت کردند.

فضای سنتی مانع رشد بانوان حوزوی است
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دادگاه کیفری ترور در کاخ دادگستریترور در کاخ دادگستری
دو قاضی دیوان عالی کشور به شهادت رسیدند

با تبرئه داماد پس از 16 سال
پرونده مرگ مرموز نوعروس بسته شد

گروه حوادث-کامران علمدهی/مرد جوان که 40 روز پس از جشـــن عروسی به اتهام 
قتل همســـرش بازداشت شده بود، بعد از 16 ســـال بی گناهی اش ثابت و تبرئه شد.

بـــه گزارش خبرنـــگار حوادث »ایران«، اواخر اســـفند ســـال ۸۷ جســـد نوعـــروس 20 
ســـاله ای در خانه خواهرش پیدا شـــد و داســـتان یـــک معمای جنایی پیچیـــده برای 

پلیس کلیـــد خورد.
اولیـــن بررســـی ها احتمال گازگرفتگـــی را مطرح کـــرد. در ادامه خواهـــر وی به پلیس 
گفـــت: خواهرم حـــدود 40 روز قبـــل ازدواج کرده بـــود، اما در این مدت با شـــوهرش 
کیوان اختلاف داشـــت. کیوان یک زن دیگر هم دارد که باردار اســـت، اما می خواست 
وقتـــی بچه به دنیـــا آمد آن را از مـــادرش بگیرد و به خواهرم بدهد تـــا بزرگش کند، اما 
خواهرم مخالف این ماجرا بود و ســـر همین با هم اختلاف داشـــتند. دیشب خواهرم 
بـــا شـــوهرش به خانه مـــا آمدند و تا حـــدود ســـاعت دو و نیم صبح نشســـته بودیم و 
صحبـــت می کردیم. بعد مـــن از خواهرم خواســـتم در خانه ما بماند، چـــون قرار بود 
صبح به بیمارســـتان بروم. از خواهرم خواستم از بچه ام مراقبت کند تا من و شوهرم 

به دکتر برویـــم و برگردیم.
وی ادامه داد: صبح زود من و شـــوهرم از خانه بیرون رفتیم اما حدود ســـاعت ۱0 صبح 
وقتی به خانه  زنگ زدم، کســـی پاســـخ نداد. نگران شـــدم، از خواهر شوهرم خواستم 
بـــه خانه ما برود، او هم وقتی کســـی در را باز نکرده بود از پســـر همســـایه خواســـته تا 
از دیـــوار بالا بـــرود و در را باز کند، بعد هم با جســـد نو عروس روبه رو شـــدند و بچه ام 

که در حال اســـتفراغ بود.
در حالی که تحقیقات پلیســـی برای افشـــای راز مرگ مشـــکوک نوعروس آغاز شـــده 
بود، کارشناســـان پزشکی قانونی وجود شـــیار ارزی به طول ۱۵ سانتیمتر و چند کبودی 

را روی گـــردن قربانی تأیید کردند.
 

بازداشت تازه داماد
با توجه به شکایت پدر عروس از تازه داماد، وی بازداشت شد.

اما وی منکر دخالت در مرگ همســـرش شـــد. مدارک و شـــواهد نیز نشان می داد وی 
زمان مرگ همســـرش در محل کارش بوده است.

بدین ترتیب قضات شعبه ۱0۱ دادگاه پاکدشـــت قرار منع تعقیب وی را صادر کردند، اما 
اولیـــای دم به این قرار اعتراض کردند و به این ترتیب پرونده برای رســـیدگی به شـــعبه 

چهارم دادگاه کیفری یک اســـتان تهران فرستاده شـــد و کیوان از خود دفاع کرد.

در دادگاه چه گذشت؟
در جلسه دادگاه اولیای دم بار دیگر کیوان را عامل قتل دخترشان معرفی کردند.

قضات شـــعبه چهارم دادگاه کیفری اســـتان تهران نیـــز باتوجه به شـــواهد و مدارک و 
نیز اظهارات پســـر همســـایه مبنی بر اینکـــه در بازجویی ها گفته بود: وقتـــی وارد خانه 
شـــدم، بوی گاز به مشام می رسید و پســـر ۷ ســـاله صاحبخانه در حال استفراغ بود و 
همچنین آخرین نظر کارشناسان پزشـــکی قانونی که اعلام کرده بودند، مرگ احتمالاً 

به خاطـــر گازگرفتگی رخ داده، کیـــوان را از اتهام قتل تبرئه کردند.
 

صدور حکم پس از 16 سال
با اعتـــراض اولیای دم به این حکم پرونده در دیوان عالی کشـــور تحت رســـیدگی قرار 
گرفت و با گذشـــت نزدیک به ۱۶ ســـال از ماجرا قضات شعبه ششم دیوان عالی کشور 
با اســـتناد به چند دلیـــل از جمله اینکه دامـــاد انگیزه ای برای قتل نداشـــته و گزارش 
پلیس آگاهی نیز نشـــان داده وی در محل جنایت حضور نداشـــته اســـت، حکم تبرئه 

وی را تأیید کردند و پرونده بســـته شد.
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2 9 5 6 4 8 1 7 3
3 7 6 1 5 2 9 4 8
1 4 8 9 7 3 5 2 6
7 8 2 5 3 6 4 1 9
4 5 3 7 1 9 6 8 2
6 1 9 8 2 4 7 3 5
8 3 1 4 9 5 2 6 7
5 2 7 3 6 1 8 9 4
9 6 4 2 8 7 3 5 1

5 6 2 9 4 8 1 7 3
3 1 7 5 6 2 9 8 4
8 9 4 7 3 1 5 2 6
6 5 8 1 7 9 3 4 2
4 7 1 2 8 3 6 5 9
2 3 9 6 5 4 8 1 7
9 4 5 3 1 7 2 6 8
1 8 3 4 2 6 7 9 5
7 2 6 8 9 5 4 3 1

5 4 7 9 6 2 3 1 8
9 1 2 3 4 8 7 6 5
6 8 3 7 1 5 2 9 4
8 5 1 2 9 4 6 7 3
2 7 6 5 8 3 9 4 1
4 3 9 6 7 1 8 5 2
7 2 5 1 3 6 4 8 9
3 6 4 8 5 9 1 2 7
1 9 8 4 2 7 5 3 6

6 5 2 1 9 7 4 3 8
4 9 1 3 8 5 7 2 6
8 3 7 6 2 4 9 5 1
7 2 5 8 1 6 3 4 9
1 8 3 9 4 2 6 7 5
9 6 4 5 7 3 8 1 2
2 7 8 4 6 1 5 9 3
5 4 6 2 3 9 1 8 7
3 1 9 7 5 8 2 6 4

 ارقام ۱ تا 9 را طوری در خانه های سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها 
و مربع های كوچك 3 در 3 يكبار ديده شود

   افقی:
 ۱ - ورزشی رزمی - رئیس فدراسیون 

تکواندو
2 - دریاچه اروپا - اسب دوانی - نوعی نی مغزدار

3 - پیدا کردن - پول خودمان - شهر استان کرمان
4 - به رخ کشیدن احسان - فلز تمدن - تفریق عددی از 

عدد دیگر - بلوغ روانی
۵ - همراه »شلوار« - به وجود آوردن - شیوه رفتار

۶ - در قدیم کار گچ شکسته بندی را می کرد - چاقوی 
آشپزخانه - صدای برخورد

۷ - چهارچوب زیرین خودرو - تحریک شیطانی - کم 
شدن

۸ - گلر محبوب سابق تیم ملی
9 - روییدن - سلاح جنگی ورزشی! - شهر انگور

۱0 - کلام تردید - برادر مادر - درنگ، دیرکرد
۱۱ - صمغ تقویت حافظه - پایتخت بزرگ خوشنویسی 

ایران - او
۱2 - آب مروارید - راه رفتن کودک - گلیم - باغ دیدنی 

شیراز
۱3 - مهراس - سمبل - شهر »آبشارهای خروشان«

۱4 - کشور »آتن« - برخورداری از امکانات مادی - اقامت
۱۵ - شخص با تجربه - افزونی، افزایش

 
  عمودی:

۱ - از شاعران قرن یازدهم هجری - به هیجان آمدن
2 - خیانت در آن نارواست - اعضای داخلی بدن - 

پناهگاه
3 - مهربانی - خورشت پر روغن - ویروس جدید

4 - ضمیر عربی - کشور باسوادها - رود آرام - سوراخ شکم
۵ - سخن چین - شجاعت - الفبای موسیقی

۶ - جستن گلوله - کریم - ریحان
۷ - پرحرفی - برس سنتی ژاپنی - نافرمانی

۸ - شیطان - تلاش - سیما و صورت
9 - سهل - دُرّ کوهی - رنجوری

۱0 - از پادشاهان کیانی - شهر »برج های خرقان« - حرف 
جمع فارسی

۱۱ - تیر پیکاندار - از وسایل تکنولوژی - بس فراوان
۱2 - پرنده ای نوک دراز - عنصر گواتر - سیاره انسان ها - 

شیر عرب
۱3 - نفس سرکش - روشن و درخشان - ورزش زمستانی

۱4 - اخمو و ترش روی - پیش دستی - تیم ایتالیایی
۱۵ - تاخت و تازش - مینی سریالی به یاد ماندنی

 
   افقی:

 ۱ - شهر »یونان« - اثر جواد محقق
2 - قوم ترکمن - کم خونی - فیلسوف 

آلمانی
3 - قسمی آش - جعل کردن - سفید انگلیسی

4 - کامیون ارتشی - به وسیله - بهم سائیده شده - توده
۵ - طبقه پایین کشتی - بعضی اوقات - چاهی در مکه

۶ - سیمان قدیم - ماده ای در برگ چای - همانند
۷ - دسته، جمعیت - خوشحال - خالص

۸ - برنده جایزه نوبل شیمی سال 20۱4
9 - تاجدار - نوعی شیرینی - نسبت زنان دو برادر

۱0 - نفس خسته - گریه به صدای بلند - رنجیده و 
اندوهگین

۱۱ - بازیکن سابق کره جنوبی - هماهنگی اجزا - نشانه 

اسم مصدر
۱2 - نام زنانه فرنگی - همراه عروس - قیمت واحد - 

بازیگر فیلم »درخشش«
۱3 - مدافع سابق استقلال خوزستان - ده استان البرز 

- جمع سجیه
۱4 - جمع نادر - فیلمی با بازی »شان پن« - آنفلونزا

۱۵ - یکی از شعب رودخانه قِزلِ اوزَن - توکسین
 

 عمودی:
۱ - فیلمی به کارگردانی »ویل گلوک« )202۱( - شهر 

اصفهان
2 - پروتئین سلول ها - تر و تازه - شهر تاریخی فرانسه

3 - پنیر لوبیا - سالن با سقف کاذب - همان »دیبا«
4 - رتبه ها - فیلمی از محمدرضا رحمانی - دریا - 

دست درد

۵ - شهر استان زنجان - یک نوع هلی کوپتر - رود 
اروپایی

۶ - امر به ساییدن - فاضلاب - نوعی از نیسان
۷ - تذکره - مختصر و سرسری - محله ای در »بریتانیا«

۸ - ظرف آب کوهنورد - پرنده ای گنجشک سان - 
ترساندن کلامی کسی

9 - بندری در استان بوشهر - منفجر شدن - دانه خوشبو
۱0 - فیلمی از امیرحسین قهرایی - در غربت می زنند - 

انسان در خود فرو رفته
۱۱ - مایه - شهر جنوب استان اصفهان - ناخن خشک

۱2 - ریزه های طلا - جنس مؤنث - لازم بودن - ضد »مد«
۱3 - انباشتگی - شهرستان »یمن« - شهر »بنگلادش«

۱4 - دسته ای  از کارگران  - گلزن سابق »چلسی« - 
دندانهای نیش

۱۵ - فوج - اثر مختاری غزنوی
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جدول روزنامه  دارای دو »شرح عادی و ویژه« است. در صورت تمایل به حل دو شرح ابتدا یکی از 
شرح ها را با مداد حل کرده و سپس با پاک کردن جواب شرح اول، به حل شرح دوم بپردازید.

خیلی سختمتوسط

8657

سخت آسان

 به شعبه 39 دیوان عالی کشور ساعت 10:30 ورود آبدارچی

خروج اجساد از ساختمان

گـــروه حوادث/   تحقیقات قضایی از پســـر جوانی که عصر 
جمعه بـــا کلـــت کمـــری 3 خواهـــر خـــود را در ابراهیم آباد 

بروجرد به قتل رســـاند، ادامـــه دارد.
بـــه گـــزارش »ایـــران«، ســـاعت از ۵ عصر گذشـــته بـــود که 
صدای شـــلیک های پـــی در پی، ســـکوت غـــروب جمعه را 
در محله ابراهیم آباد بروجرد شکســـت. وقتی همســـایه ها 
وحشت زده به کوچه دویدند، متوجه شدند در خانه یکی از 
همسایه ها درگیری شدیدی رخ داده است. شنیدن صدای 
شـــیون و فریاد از خانه به گوش می رســـید. در همین موقع 
پلیس و اورژانس وارد کوچه شـــدند و پـــس از ورود به خانه 
دقایقی بعد پســـر 3۱ ساله همســـایه در حالی که دستبندی 

بر دســـتانش گره خورده بـــود در محاصره مأمـــوران از خانه 
خارج و ســـوار ماشـــین پلیس شد.

زن و مـــرد میانســـالی کـــه صاحبخانـــه بودنـــد در حالی که 
گریـــه می کردند، از قتل ســـه دختـــر جوان خود به دســـت 

برادرشـــان خبر دادند.
پیکرهـــای خونیـــن ســـه خواهـــر 30، 3۵ و 42 ســـاله بـــه 
بیمارســـتان منتقل و مرگ دو خواهر در همان دقایق اولیه 
تأیید شـــد و خواهر ســـوم نیز در بیمارســـتان جان باخت.

مقـــداد صارمـــی، سرپرســـت معاونـــت سیاســـی، امنیتی و 
اجتماعـــی فرمانداری ویژه شهرســـتان بروجـــرد در توضیح 
 ماجـــرا بـــه »ایران« گفـــت: ســـاعت ۵ عصـــر روز جمعه مرد 

3۱ ســـاله ای بـــا ورود بـــه خانه پدرش و اســـتفاده از ســـلاح 
کمری، 3 خواهر خود را به گلوله بست. 3 قربانی حادثه 30، 
3۵ و 42 ساله بودند و در جریان این تیراندازی دو نفر از آنها 
در محـــل حادثه به قتل رســـیدند و ســـومین نفر که متأهل 
اســـت و فرزند خردســـالی هم دارد با پیکر نیمه جان توسط 
عوامل اورژانس به بیمارســـتان منتقل شـــد اما ساعتی بعد 

به خاطر شـــدت جراحات وارده تســـلیم مرگ شد.
صارمی دربـــاره انگیزه متهم اظهار کـــرد: کارآگاهان و عوامل 
انتظامی و قضایی در حال تکمیل تحقیقات هســـتند اما در 
بررســـی های اولیه مشخص شـــده که ضارب با 3 خواهرش 

اختلافات خانوادگی شـــدیدی داشته است.

وی درباره چگونگی بازداشت متهم تصریح کرد: عامل قتل 
در همسایگی پدر و مادرش زندگی می کرد و در لحظه وقوع 
جنایت پدر و مادر آنهـــا هم در منزل بودند که پس از ماجرا 
پدر آنها پلیـــس را در جریان قـــرار داده و عوامل انتظامی با 

حضور در محل خانه پدری، متهم را بازداشـــت کردند.
وی در پایـــان در مورد اینکه آیا شـــکایتی از متهم ثبت شـــده 
یـــا نه گفت: تا این لحظه هنوز اولیای دم 3 قربانی شـــکایتی 

را ثبت نکرده اند. 
انگیـــزه دقیـــق متهم نیـــز هنوز مشـــخص نیســـت اما وی 
اختلافات خانوادگی و مشـــکلات رفتاری را علت این حادثه 

عنوان کرده اســـت.

قتل هولناک 3 خواهر مقابل چشمان پدر و مادر  در ابراهیم آباد بروجرد 
رخ داد

گـــروه حـــوادث: مرضیـــه همایونـــی/ کارمند 
خدماتی دراقدامی هولناک با شلیک 6 گلوله 
رئیس و مستشار شعبه 39 دیوان عالی کشور 
را به شهادت رساند و مأمور محافظ را مجروح 

و روانه بیمارستان کرد.
به گزارش »ایران«، ســـاعت ۱0:30 شنبه 29 دی 
آبدارچی 3۱ ســـاله ناگهـــان وارد شـــعبه 39 در 
طبقه اول ســـاختمان شد. او به محض ورود به 
اتاق در حالی که حجت الاســـلام و المسلمین 
علـــی رازینی )رئیس شـــعبه(، حجت الاســـلام 
والمسلمین محمد مقیسه )مستشار( و مأمور 
حفاظـــت حضور داشـــتند اســـلحه ای را از زیر 
لباســـش بیرون کشید و شروع به شلیک کرد.

او پـــس از هـــدف قـــرار دادن قضـــات و مأمور 
محافظ، بلافاصله با همان اســـلحه از شـــعبه 

خـــارج شـــد و به طبقه ســـوم فـــرار کرد. 

حاضـــران کـــه بـــا شـــنیدن صدای شـــلیک ها 
وحشـــت زده بـــه ســـمت اتـــاق دویـــده بودند 
بـــا دیـــدن پیکرهـــای خونین حجت الاســـلام 
والمســـلمین علـــی رازینـــی و حجت الاســـلام 
والمسلمین محمد مقیســـه و مأمور حفاظت 
کـــه از ناحیه کتف مجروح شـــده بود با پلیس 

و اورژانـــس تمـــاس گرفتند.
 در همیـــن هنـــگام صـــدای گلولـــه دیگـــری از 
راهـــروی طبقـــه ســـوم شـــنیده و با حضـــور در 
محل مشخص شـــد آبدارچی جوان با شلیک 
یـــک گلوله به قلبش خودکشـــی کرده اســـت.

آغاز تحقیقات تیم جنایی
به دنبال شـــهادت قاضی و مستشـــار شعبه 39 
دیوان عالی کشور، موضوع به بازپرس کشیک 
قتل پایتخت و تیم بررســـی صحنه جرم اعلام 

شـــد. بلافاصلـــه ســـه آمبولانس راهـــی محل 
شـــدند. در تحقیقاتـــی که تیم جنایـــی انجام 
داد، مشـــخص شد از زمان حضور مرد آبدارچی 
در شـــعبه تا خروج وی از اتاق محل ترور فقط 
۱3 ثانیـــه زمـــان طول کشـــیده اســـت.از آنجا 
که عامـــل این تـــرور لحظاتی بعد خودکشـــی 
کـــرده انگیـــزه وی از این اقـــدام در هالـــه ای از 

ابهام ماند. 
در بازرســـی از صحنه جنایت مشـــخص شـــد 
کـــه ۶ تیر به صـــورت متوالی و رگباری شـــلیک 

شـــده است.
همچنیـــن در بررســـی های صـــورت گرفتـــه از 
ســـوی تیم جنایی مشخص شـــد که آبدارچی 
جـــوان هیچ  اختلاف قبلی بـــا قربانیان حادثه 
نداشـــته اســـت.به دســـتور بازپـــرس جنایی، 
اجســـاد بـــه ســـردخانه  منتقل شـــده و مأمور 
محافـــظ که از ناحیه کتف مـــورد اصابت گلوله 

قـــرار گرفته به بیمارســـتان منتقل شـــد.
 تحقیقات برای رازگشـــایی از انگیـــزه آبدارچی 
که ۱0 ســـال نیز ســـابقه کار در دادگســـتری دارد 

همچنـــان از ســـوی تیـــم جنایـــی در دســـت 
بررســـی است.

بیانیه قوه قضائیه
پـــس از ایـــن حادثه مرکز رســـانه قـــوه قضائیه 
اطلاعیه ای به شـــرح زیر صادر کـــرد: صبح 29 
دی فرد مســـلحی نفوذی در دیوان عالی کشور 
در اقدامی برنامه ریزی شـــده اقـــدام به ترور دو 
قاضی شـــجاع و پرســـابقه در مبارزه بـــا جرایم 
علیه امنیت ملی، جواســـیس و تروریسم کرد.

 در پی این اقدام تروریســـتی، دو قاضی خدوم 
– انقلابی و قاطع در برابر مخلان امنیت مردم 

به شهادت رسیدند. براساس تحقیقات اولیه، 
فرد مورد اشـــاره نـــه پرونـــده ای در دیوان عالی 
کشور داشـــته و نه از مراجعین به شعب دیوان 
بوده اســـت.بلافاصله پس از اقدام تروریستی 
صـــورت گرفتـــه برای دســـتگیری فرد مســـلح 
اقدام می شـــود کـــه وی به ســـرعت اقـــدام به 
خودکشـــی می کند. درحـــال حاضر تحقیقات 
برای شناســـایی و دســـتگیری عقبه این اقدام 
تروریستی آغاز شـــده است.به گفته یک منبع 
آگاه در پـــی این حادثـــه چند تـــن از کارکنان و 
محافظان این مجتمع قضایی بازداشـــت شده 
اند.حجت الاســـلام والمســـلمین موحـــدی 
دادستان کل کشـــور نیز به دادســـتان تهران 
دســـتور داد ایـــن پرونـــده با ســـرعت و دقت 
رســـیدگی و بـــا عاملان ایـــن حادثـــه برخورد 
قانونی شـــود.در دستور دادســـتان کل کشور 
به دادســـتان تهـــران تأکید شـــده اســـت که 
بـــا هماهنگـــی ضابطین، بـــرای شناســـایی و 
دســـتگیری عقبه این جنایـــت تمام اقدامات 

لازم انجام شـــود.

 شلیک 6 گلوله به 2 قاضی و 
مامور محافظ در 13 ثانیه

شهدای حادثه

  ساعت 10 و 35 دقیقه شلیک به قلب
 و خودکشی عامل ترور
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علم و فناوری10

همراه با غول های فناوری

تازه های موبایل

از هوش مصنوعی چه خبر؟

خبرهای علم

کوتاه از فناوری
 ســـتار هاشـــمی، وزیـــر ارتباطـــات و فنـــاوری اطلاعات 
مهم تریـــن  از  دیجیتـــال«  اقتصـــاد  »نظـــام  گفـــت: 
پیگیری های گـــروه ویژه اقتصاد دیجیتال دولت اســـت 
که بـــزودی در دســـتور کار قرار گرفته و ابلاغ می شـــود.

 یک روبات پرنده که با الهام  از حشـــرات طراحی شده، 
می توانـــد علاوه بر انجام حـــرکات آکروباتیک، طولانی تر 
از ســـایر پهپادهای هم انـــدازه خود پرواز کنـــد. وزن این 

روبات پرنده، به اندازه یک کشـــمش اســـت.

 مایکروســـافت به روزرســـانی اجباری و خـــودکار آپدیت 
۲۰۲۴ را بـــرای کاربـــران وینـــدوز ۱۱ آغاز کـــرد. همچنین 
قرار اســـت قابلیـــت کاربـــردی نمایش درصـــد باتری را 
به نـــوار وظیفه وینـــدوز ۱۱ اضافه  کند تـــا کاربران درصد 
شـــارژ باتری کامپیوتـــر خود را به طور مســـتقیم روی این 

نوار مشـــاهده کنند.

 بـــه دنبال تصمیم امریکا برای فیلتر شـــدن تیک تاک 
از امـــروز در این کشـــور، دونالد ترامپ  اعـــلام کرد در 
آینـــده ای نزدیـــک، تصمیم نهایـــی خود را دربـــاره این 
اپ خواهـــد گرفت. تیک تـــاک تنها در صورتـــی فیلتر 
نمی شـــود که مالک چینی آن، ســـهام خـــود را به یک 
شرکت امریکایی بفروشـــد و ظاهراً بایت دنس قبول 

است. نکرده 

 غول هـــای فنـــاوری به خاطـــر کمـــک بـــه صنـــدوق 
تحلیـــف دونالد ترامپ بازخواســـت شـــدند. مقامات 
امریکایـــی می گوینـــد آنهـــا شـــاید بـــرای اجتنـــاب از 
بررســـی های نظارتـــی، به ایـــن صندوق کمـــک مالی 

کرده باشـــند.

 اظهارنظرهـــای سیاســـی ایـــلان ماســـک، شـــبکه 
اجتماعـــی ایکس را زیـــر ذره بیـــن اتحادیـــه اروپا قرار 
داد. به همین دلیل اتحادیه اروپا خواســـتار دسترسی 
به اســـناد داخلـــی مربوط بـــه الگوریتم ایکس شـــد.

 قرار اســـت سامسونگ گوشی گلکســـی S۲5 اسلیم 
خـــود ر ا با نـــام گلکســـی SE S۲5 معرفی کنـــد. این 
موبایـــل، از باریک تریـــن گوشـــی های ایـــن شـــرکت 

خواهـــد بـــود و فقـــط ۶.۴ میلی متر ضخامـــت دارد.

 پیش بینـــی می شـــود اپـــل قصـــد دارد اپ دوربیـــن 
در iOS۱9 را بـــا الهـــام از visionOS بازطراحـــی کند. 
 براساس تصاویر منتشرشـــده، کنترل های دوربین به

و  ۲ قســـمت عکـــس و ویدئـــو تقســـیم می شـــوند 
گزینه هایـــی نیـــز بـــرای ضبـــط ویدیـــوی فضایـــی، 
روشـــن کردن تایمر عکاســـی و موارد دیگر وجود دارد.

 برنـــد ناتینـــگ نســـخه  اندرویـــد ۱5 را برای گوشـــی 
CMF Phone ۱ منتشـــر کـــرد. ایـــن به روزرســـانی از 

اوایل دی مـــاه برای فون ۲ و فـــون ۲a  با رابط کاربری 
Nothing OS 3.۰ آغاز شـــد و هفته  گذشـــته هم در 

دســـترس کاربران ناتینـــگ فون ۱ قـــرار گرفت.

 مایکروســـافت از ابزار جدید هـــوش مصنوعی خود 
بـــه نـــام MatterGen رونمایی کرد که مـــی تواند با 
تحول در نحوه درک ما از کشـــف مـــواد، اتفاقی بزرگ 

در رشـــته مهندســـی مواد ایجاد کند.

 اولیـــن چت بـــات جهان به نـــام ELIZA پـــس از ۶۰ 
سال احیا شـــد. هرچند ELIZA در استاندارد امروزی 
و در مقایســـه بـــا چت جـــی پی تـــی بســـیار ابتدایی 
به نظر می رســـد امـــا در زمان خود بســـیار پیشـــرفته 

بوده اســـت.

 اپـــل قابلیـــت تازه هـــوش مصنوعـــی خـــود را که به 
دلیـــل اشـــتباه های مکـــرر در خلاصه خبرهـــا باعث 
شـــکایت نهادهـــای خبـــری شـــده بـــود، بـــه حالت 

تعلیـــق درآورد.

 شـــرکت Insta 3۶۰ به تازگـــی از گیمبال جدید خود 
تحت عنـــوان Pro ۲ Flow رونمایی کرد.

 ایـــن گیمبـــال می توانـــد به لطـــف هـــوش مصنوعی، 
به شـــکل دائمـــی چهره هـــای افـــراد را ردیابـــی کند تا 
کاربـــران از قرارداشـــتن تمامی چهره هـــا داخل فریم 

دوربین مطمئن باشـــند.

 شرکت تولید محصولات آرایشـــی و بهداشتی »اورئال« 
بـــه تازگی دســـتگاهی طراحی کـــرده کـــه می تواند مانع 
پیـــری شـــود. دســـتگاه »Cell BioPrint« بـــا تحلیل 
پوســـت افراد توصیه های شخصی ســـازی شـــده را برای 

کند کـــردن رونـــد پیری اعـــلام می کند.

 تعییـــن میـــزان ســـطح داروهایـــی ماننـــد مورفیـــن و 
الکترولیت هـــای حیاتـــی بدن بـــرای بیمـــاران ضروری 
اســـت ولی انجـــام آزمایش هـــای مکرر، دردناک اســـت. 
حالا پزشـــکان موفق به تولید پوشـــک هایی با حســـگر 
الکترولیـــت شـــده اند که بتوانـــد میـــزان مورفین بدن 
بیمـــار و همچنین موادی مانند پتاســـیم را ازطریق ادرار 

به ســـرعت اندازه گیـــری کند.

 دانشـــمندان موفق به ســـاخت بتن قابل خم شدن با 
چاپ ســـه بعدی شـــدند. این ماده می توانـــد راه را برای 
طراحی ســـاختمان ها و پل هـــای ایمن تر همـــوار کند و 
در عیـــن حال نیاز بـــه تعمیرات مکرر را بـــه میزان قابل 

توجهـــی کاهش دهد.

 چند اســـتاد دانشـــگاه در قالب اســـتارتاپ »مینوواکا« 
در تلاشـــند تـــا از یـــک فنـــاوری مبتنـــی بـــر شـــیر برای 
درمان بیماری های شـــایع و نـــادر اســـتفاده کنند. قرار 
اســـت در ایـــن روش محققان با دســـتکاری شـــیمیایی 
و ژنتیکی نانوذرات شـــیر )اگزوزوم ها( که ســـاختارهای 
حباب مانند نانویی دارنـــد، داروها را به صورت هدفمند 

به ســـلول های انســـانی تحویـــل  دهند.

حمل و نقلفضا

خط بطلان بر تحقیقات 20ساله
درحالی کـــه در طـــول یک قرن، برای کشـــف 

 ،)Arsinoe IV(علت مرگ آرســـینوئه چهـــارم
مطالعـــات زیـــادی انجـــام گرفت اما حـــالا به 

موازات پیشـــرفت علم، اســـرار عجیبی برملا 
شده که بســـیاری را شوکه و شـــگفت زده کرده 

با بررسی علمی جمجمه موجود در آرامگاه اکتاگون

خواهر »کلئــوپـاتـــــــرا«، پسر از آب درآمد

آرزوکیهان
خبرنگار

علم

حدود 100سال تصور می شد اسکلت یافت شـــده در آرامگاه هشت ضلعی اکتاگون)Octagon( واقع در شهر افسوس)Ephesus(، یکی از بزرگترین و مهم ترین 
شـــهرهای مدیترانه باســـتان، متعلق به »آرســـینوئه چهارم، خواهر ناتنی«  کلئوپاترا هفتم، از مشـــهورترین ملکه های مصر اســـت اما تازه ترین تحقیقات، پرده از 

یک راز عجیب برداشت.

انفجـــار موشـــک استارشـــیپ در زمـــان پرتـــاب، بازتاب هـــای 
زیادی در شـــبکه های اجتماعی داشـــت و حالا »ایلان ماسک« 
بنیانگـــذار و مدیرعامـــل اســـپیس ایکس، بـــرای توضیـــح این 
شکســـت گفتـــه اســـت کـــه انفجـــار مرحلـــه بالایی موشـــک 
»استارشـــیپ« در روز ۱۶ ژانویه احتمالاً ناشـــی از نشت سوخت 

موشـــک بوده اســـت.
البته بررســـی ها درباره بروز این مشـــکل هنـــوز در مراحل اولیه 
قـــرار دارد و احتمال مـــی رود در مطالعات و تحقیقات بیشـــتر، 

دلایل دیگری هم مشـــخص و اعلام شـــود.
ایلان ماســـک پس از شکســـت هفتمین پرتاب استارشیپ که 
توسط شـــرکت اســـپیس ایکس انجام شـــد، در پلتفرم ایکس 
نوشـــت: بررســـی های اولیـــه نشـــان می دهـــد مـــا یک نشـــت 
اکســـیژن به عنوان ســـوخت در حفره بـــالای دیـــوار آتش موتور 
استارشـــیپ داشـــته ایم. این نشـــت آنقدر بزرگ بود که فشـــار 
را بیـــش از ظرفیـــت دریچـــه ایجـــاد کرد. مـــا از این پـــس، بجز 
بررســـی های دقیق برای یافتن نشـــتی های احتمالی، سیستم 
اطفای حریق را نیـــز اضافه خواهیم کرد و احتمالاً فضای دریچه 
را افزایش می دهیم تا در پرتاب بعدی با چنین مشـــکلی مواجه 
نشـــویم. اســـپیس ایکس قصد دارد در ســـال جاری پرتاب های 
بیشـــتری با استارشـــیپ داشته باشـــد و درخواســـت مجوز ۲5 
پرتاب این موشـــک بزرگ را از تأسیســـات اســـتاربیس داشـــته 
اســـت.در این پرتـــاب ظاهـــراً ابتـــدا همه چیـــز به خوبی پیش 
می رفت. دو مرحله موشک شـــامل تقویت کننده »سوپر هوی« 
)Super Heavy( و فضاپیمـــای مرحلـــه بالایی استارشـــیپ، 
در زمـــان دقیـــق و بموقع از هم جدا شـــدند، ســـوپرهوی طبق 
برنامه ریـــزی، به تأسیســـات اســـتاربیس بازگشـــت و در میان 
بازوهای »چاپســـتیک« )Chopstick( بـــرج پرتاب قرار گرفت.
اما مشکل درســـت بعد از این مرحله آغاز شـــد. این فضاپیمای 
5۲ متری تقریباً ۸.5 دقیقه پس از بلند شـــدن بر فراز اقیانوس 
اطلـــس از هـــم پاشـــید و یک منظـــره عجیـــب را ایجـــاد کرد و 
درنهایـــت هم بقایای این موشـــک، در جزایر تورکس و کایکوس 

واقـــع در دریای کارائیـــب و مناطق نزدیک به آنهـــا فرود آمد.

ایـــن روزها ترافیـــک شـــهری و همچنیـــن آلودگی هـــوا باعث 
شـــده تا بســـیاری بـــه فکـــر وســـایل حمل و نقـــل کوچک تر و 
بدون ســـوخت فســـیلی باشـــند. یکی از وســـایلی که بســـیار 
مورد اســـتقبال کاربران قرار گرفته، اســـکوتر است. با توجه به 
افزایش اســـتقبال مردم از این وسیله نقلیه کوچک و جذاب، 
شـــیائومی هم اســـکوتر برقی »5پـــرو« را خاص روزهـــای بارانی 

رونمایی کرده اســـت.
 شـــیائومی ادعـــا می کند این اســـکوتر کـــه ترکیبـــی از ایمنی، 
عملکرد بالا و کاربردی بودن اســـت، باتری ۴۷۷ وات ســـاعتی 
دارد و با هربار شارژشـــدن می تواند تا ۶۰ کیلومتر حرکت کند.

یکـــی از پیشـــرفته ترین قابلیت های این دســـتگاه، سیســـتم 
کنترل کشـــش اســـت که باعث پایـــداری سرنشـــین در زمان 
بارندگی و لیز بودن زمین می شـــود. همچنین موتور الکتریکی 
آن ، کـــه در چرخ عقب قرار گرفته، می تواند تا حداکثر شـــیب  
۲۲ درجـــه را بالا بـــرود. چرخ های ۱۰ اینچی این اســـکوتر هم با 
فراهم کردن چســـبندگی  بالا، نویدبخش یک ســـواری راحت 
و پایـــدار هســـتند و وزن ســـبک و همچنین قابلیت تاشـــدن 
آســـان آن موجب می شود اســـتفاده  روزانه از اسکوتر شیائومی 
راحت تـــر شـــود و تعداد بیشـــتری از کاربـــران به دنبـــال خرید 

آن باشند.
 حداکثر ســـرعت این اســـکوتر ۲5 کیلومتر برســـاعت است، از 
ایـــن رو می تواند گزینه خوبی برای اســـتفاده در مســـافت های 

کوتاه درون شـــهری باشد.
این اســـکوتر برقی برخلاف مدل های قبلی، از قدرت بیشتری 
برخوردار اســـت و میزان نگهداشت شـــارژ آن نیز تقویت شده 
اســـت. همچنین از آنجـــا که بدنه این اســـکوتر برقـــی از فیبر 
کربنی ســـاخته شـــده اســـت، می تواند تـــا وزن ۱۲۰ کیلوگرم را 
تحمل کنـــد، بنابراین طیف گســـترده تری از مـــردم می توانند 
بر آن ســـوار شـــوند. همچنین 3 حالت مختلف برای استفاده 
از این محصول طراحی شـــده است که شـــامل حالت سرعت 
5 کیلومتر بر ســـاعت، اســـتاندارد بـــا ۲۰ کیلومتر بر ســـاعت و 

اســـپرت تا ۲5 کیلومتر بر ســـاعت هستند.

شـــاید حتـــی در تصور شـــما نگنجد کـــه روزی عمر 
گوشـــی های هوشـــمند به سر برســـد یا از آن کمتر 
اســـتفاده شـــود. ایـــن، اعتقـــاد »مـــارک زاکربرگ« 
بنیانگـــذار »متـــا« اســـت کـــه پیش بینـــی می کند 
تـــا پایان دهـــه ۲۰3۰ یـــا کمی بیشـــتر، اســـتفاده از 
تلفن های هوشـــمند کمرنگ می شود و عینک های 

هوشـــمند جای موبایل هـــا را خواهـــد گرفت.

سرمایه گذاری متا و اپل
»زاکربـــرگ« معتقد اســـت در آینـــده ای نزدیک با 
ســـرمایه گذاری وســـیع شـــرکت های بزرگی مانند 
متـــا و اپـــل، تلفن های هوشـــمند به یک وســـیله 
جانبـــی تبدیـــل می شـــوند و ســـهولت اســـتفاده 
بـــه  پاســـخ دادن  در  از عینک هـــای هوشـــمند 
تماس های صوتی، ارســـال پیـــام و... عملاً باعث 
می شـــود کاربران بیشـــتر بـــه ســـمت عینک های 

هوشـــمند بروند.
در حالی که حدود 3۰ ســـال اســـت زندگی بشـــر با 
تلفن های همراه گره خورده، پیش بینی جســـورانه 
زاکربرگ می توانـــد تحولی بزرگ و غیرقابل باور در 
دنیـــا ایجاد کنـــد. به گفته زاکربرگ، شـــرکت های 
بـــزرگ فنـــاوری بـــا ســـرمایه گذاری برای توســـعه 
عینک هـــای هوشـــمند، شـــکل دیگری بـــه دنیای 
امروزی مـــا می دهند و نحوه دریافـــت اطلاعات و 

ارتباطات تغییـــر خواهد کرد.

عینک هوشمند »ری بن« متا
عینک هوشـــمند »ری بن« با دوربین ۱۲مگاپیکسلی 
اولتراواید، به عنوان یکی از پیشـــرفته ترین ابزارهای 

پوشیدنی، گواه ادعای زاکربرگ درباره سرمایه گذاری 
متـــا در عینک های هوشـــمند اســـت. اســـپیکرهای 
داخلی و 5 میکروفون این عینک هوشـــمند، امکان 
گـــوش دادن بـــه موســـیقی و برقـــراری تماس هـــای 
تلفنـــی را فراهم می کنـــد. همچنین »ری بـــن« دارای 
یک دســـتیار صوتی اســـت که کاربر بـــا گفتن عبارت 
»Hey Meta« می تواند بدون اســـتفاده از دستان 

خود، به ســـادگی برای گرفتن عکس، شـــروع ضبط 
ویدیـــو یا حتـــی پاســـخ دادن بـــه تماس ها، بـــه این 
دســـتیار صوتی فرمان دهـــد. علاوه بر متـــا، اپل هم 
با هدســـت واقعیت مجـــازی Vision Pro خود، در 
مســـیر تولیـــد ابزارهای پوشـــیدنی واقعیـــت افزوده 
گام هـــای جدی برداشـــته اســـت و می تـــوان امیدوار 
بود کـــه روزی وابســـتگی بشـــر به تلفن هـــای همراه 

یابد. کاهش 

رویای زاکربرگ
را جایگزیـــن  زاکربـــرگ عینک هـــای هوشـــمند 
گوشـــی ها می دانـــد و معتقـــد اســـت این وســـیله 
فناورانـــه حـــال و هـــوای کاربـــران را در تعامـــلات 
اجتماعـــی تغییر خواهد داد. بـــه اعتقاد وی، مردم 
در دنیـــای آینـــده به ابـــزاری ســـاده نیـــاز دارند که 
دســـت و پاگیر نباشـــد، بتوانند کارهای روزمره خود 
را بـــه راحتی انجام دهنـــد و اطلاعات مـــورد نیاز را 
با ســـرعت بـــالا دریافـــت کنند کـــه در ایـــن میان، 
عینک هـــای هوشـــمند بهتریـــن گزینه محســـوب 
می شـــود. بـــه گفتـــه وی، عینک های هوشـــمند با 
تغییـــر نحـــوه تعامل ما بـــا محتـــوای دیجیتـــال از 
طریـــق ویژگی هـــای واقعیـــت افـــزوده، همه چیز 
را تحـــت تأثیـــر قـــرار خواهنـــد داد. ایـــن عینک ها 
اطلاعات درخواســـتی ما را بلافاصلـــه و بدون فوت 
وقـــت مقابل چشـــمان مان قرار می دهنـــد، مانند 
دســـتیار شـــخصی آماده پاســـخگویی به ســـؤالات 
هســـتند و مسیریابی در شـــهر را آسان تر می کنند، 
بـــدون اینکه نیـــاز باشـــد گوشـــی را از جیب خود 

درآوریم.

پایان تلفن های هوشمند نزدیک است؟

اســـت. تجزیه و تحلیـــل جدید و پیشـــگامانه 
محققان در اتریش، یک ســـورپرایز بزرگ برای 
باستان شناســـان و علاقه مندان بـــه تاریخ به 
همراه داشت و مشخص شـــد که هرگز جسد 
خواهر ناتنـــی کلئوپاترا در این مقبره در شـــهر 
»افسوس« وجود نداشـــته بلکه این اسکلت، 
متعلـــق بـــه یـــک پســـر۱۱ تا ۱۴ ســـاله اســـت. 
بنابرایـــن همچنـــان محـــل نگهداری جســـد 
آرســـینوئه چهارم در هاله ای از ابهام قرار دارد.

در اوایـــل دهـــه ۱95۰ مطالعـــات گســـترده ای 
روی جمجمـــه و بقیـــه اســـتخوان های بـــدن 
آرســـینوئه فرضی انجام شـــد و ایـــن مطالعات 

در دهـــه ۱9۸۰ ادامـــه یافت. در هـــر دو دوره، 
دانشـــمندان به این نتیجه رســـیده بودند که 
اســـکلت متعلق به یک زن ۲۰ســـاله یا همان 
»آرسینوئه« اســـت که اکنون این فرضیه نقض 

شـــده است.

آزمایش های ژنتیکی
دانشـــمندان اتریشـــی با بررســـی های لیزری 
و تجزیـــه و تحلیل هـــای ریخت شناســـی یـــا 
مورفولـــوژی، ژنتیکـــی و تاریخ گذاری جمجمه 
و انجـــام آزمایش هـــای DNA، ایـــن معمـــا را 

حـــل کردند.
»گرهارد وبـــر« از تیم تحقیقاتی دانشـــمندان 
اتریشـــی در این بـــاره گفـــت: در آزمایش های 
ژنتیکی مکرر اســـتخوان های جمجمه و ران، 
مشـــخص شـــد که یـــک کرومـــوزوم Y درکنار 
کرومـــوزوم X وجـــود دارد پس این اســـکلت، 
متعلـــق به یـــک مرد اســـت نه یـــک زن و این 

موضـــوع، ما را شـــگفت زده کرد.
تصاویـــر ریشـــه های دندانـــی و پایـــه جمجمه 
هـــم تأییـــد می کند کـــه اســـتخوان ها متعلق 
به یک پســـر ۱۱ تا ۱۴ ســـاله اســـت که 3۶ سال 
قبـــل از میـــلاد زندگـــی می کـــرده و بـــه دلیل 
اختـــلالات رشـــدی در ناحیه فـــک فوقانی، به 
ســـختی می توانســـته عمل جویـــدن را انجام 
دهـــد. بنابراین داســـتان مرگ خواهـــر ناتنی 
»کلئوپاتـــرا« همچنـــان در هالـــه ای از ابهـــام 
باقی مانده و جســـت و جوها بـــرای یافتن ردی 

از بقایـــای اســـکلت وی ادامه دارد.
اطلاعـــات بـــه دســـت آمـــده از پاپیروس های 
باســـتانی نشـــان می دهـــد آرســـینوئه چهارم 
همچـــون خواهرناتنـــی بزرگتـــرش رویـــای به 
دســـت گرفتن قدرت مصر را در ســـر داشته و 
حدود ســـال ۴۱ قبل از میلاد در شهر افسوس 
بـــه تحریک مـــارک آنتونی، یکـــی از زمامداران 
ســـه گانه روم و معشـــوق کلئوپاتـــرا بـــه قتـــل 
رســـیده اســـت. طبق ایـــن اطلاعات، جســـد 
وی در یـــک مقبره ۸ ضلعـــی از جنس مرمر با 
ارتفاع ۱3 متر به خاک ســـپرده شـــده اســـت.
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پل سفیدرود زیر بار ترافیک رفت

 ایمن شدن پلدختر در برابر سیل 

رشت- با حضور معاون وزیر راه و شهرسازی، پل سفیدرود 
منجیل زیر بار ترافیک رفت و با این افتتاح، گره قدیمی 

ترافیکی محور منجیل-طارم رفع می شود.
پل بتنی سفیدرود منجیل شامل ۲ دهنه ۴۰ و ۵۰ متری به 
طول ۹۰ متر، عرض سواره رو ۵ متر و نیم و عرض پیاده رو و 
کناری به طول ۵۰ سانتی متراست که عملیات ساخت آن از 
سال ۱۳۹۸ آغاز شده بود. استاندار گیلان که در این بازدید 
هوشنگ بازوند معاون وزیر راه را همراهی می کرد، با اشاره به 
اتمام طرح های نیمه کاره در استان گفت: قطعه اول آزادراه 
منجیل- رودبار در آستانه بهره برداری قرار دارد و قطعه دوم 
به شرط برطرف شدن مشکلات مردم شهرستان رودبار 
به بهره برداری خواهد رسید. معاون وزیر راه و شهرسازی و 
مدیر عامل شرکت ساخت و توسعه زیربنا های حمل و نقل 
کشور هم در حاشیه افتتاح پل سفیدرود منجیل گفت: 
تأمین اعتبار طرح های نیمه تمام در اولویت وزارت راه و 

شهرسازی است.
هوشنگ بازوند درخصوص تکمیل ایستگاه راه آهن منجیل 
گفت: این ایستگاه جزو مطالبات مردم شهر منجیل است 
و با توجه به پیشرفت فیزیکی که دارد، به حال خود رها 
نخواهد شد و قطعاً به دنبال تأمین اعتبار و تکمیل آن 

خواهیم بود.

ایران در »ایران«

گزارش

شیما جهان بخش
خبرنگار

ایران زمین – ۵ سال پیش بود که پلدختر استان لرستان 
در جریان طغیان رودخــانــه کشکان به زیــر آب رفــت و 
خسارت های فراوانی به این شهر وارد شد. کارشناسان در 
آن زمان یکی ازمهمترین عوامل تاب نیاوردن سازه های 
حفاظتی کنار ساحل کشکان را نامناسب و کامل نبودن 
آنها برای مواجهه با سیلاب های شدید عنوان کردند. بر 
اساس اظهارات کارشناسان، از جمله مواردی که باعث 
تشدید آبگرفتگی در پلدختر شده، دیوارهای حفاظتی 
شمال شرقی و شمال غربی شهر بوده که قبلاً احداث 
شده بود اما در برابر سیل نتوانستند مقاومت کنند. پس 
از وقوع سیلاب و تخریب دیواره حفاظتی شهر پلدختر، 
دولت احداث دیواره جدید را سه ماه بعد از سیلاب در 
دستور کار قرار داد. همچنین بنیاد مسکن انقلاب کار 
ساخت دیــواره حفاظتی به طول دو هزار و ۳۰۰ متر )در 
ساحل شرقی از ورودی شهر تا پل شهدای دولــت و در 
ساحل غربی از دامنه کوه تا ۳۰۰ متر پایین تر از پل شهدای 
ــت( را تیر مــاه ۹۸ آغــاز کــرد. سید سعید شاهرخی  دول
استاندار لرستان روز گذشته با اشاره به تلاش های انجام 
شده برای جبران خسارت های سیل گفت: دیوار ساحلی 
پلدختر احداث و هیچ سیلی قدرت نفوذ به داخل شهر را 

نخواهد داشت.

با ورود ســـامانه بارشـــی جدید به کشـــور 
بیشتر استان ها حتی آنهایی که رکورددار 
کم بارشی ها بوده اند هم چهره ای زمستانی 
گرفته اند. این ســـامانه که از نیمه شرقی 
وارد کشور شـــده بود روز گذشته)شنبه( 
و  سیســـتان  کرمـــان،  اســـتان های 
بلوچســـتان، خراســـان جنوبی، جنوب 
یـــزد، جنوب اصفهـــان، شـــمال فارس و 
شرق کهگیلویه و بویراحمد را سفیدپوش 
کرد. شـــدت این بارش ها در سیستان و 
بلوچستان »تفتان« را ســـفیدپوش کرد 
و سبب خوشـــحالی مردم کم بارش ترین 
استان کشور شـــد. این ســـامانه از امروز 
)یکشنبه( از شرق کشور خارج می شود، 
امـــا بارندگی ها در شـــمال و غـــرب ادامه 
دارد، با این حال رئیس مرکز ملی اقلیم 
و مدیریت بحران خشکســـالی ســـازمان 
هواشناسی کشوردر گفت و گو با »ایران« 
با گذرا و کم اثـــر خواندن ایـــن بارش ها، 
مهم ترین تأثیر سامانه های بارشی کنونی 
را ســـرد شـــدن هوا و افزایش مصرف گاز 

می داند. 
البته با وجود این بارش ها بنابر اعلام مرکز 
ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
ســـازمان هواشناســـی، ایـــران همچنان 
پنجمیـــن ســـال خشکســـالی را پشـــت 
ســـر گذاشـــته و وضعیت بارش ها بسیار 

نامطلوب و واقعاً نگران کننده است.
»صادق ضیائیان«، رئیس مرکز پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای 
سازمان هواشناسی کشـــور در گفت و گو 
با »ایران« از ادامه بارش ها تا پایان هفته 
در مناطق شمالی خبر داد و اظهار کرد: از 
ابتدای این هفته تحت تأثیر سامانه بارشی 
که از شـــرق کشـــور در حال عبور اســـت 
همزمان با بارش برف؛ دما در استان های 

 سیستان و بلوچستان و کرمان سفید پوش شدند

بارش ها همچنان زیر نرمال

کرمان، سیســـتان و بلوچستان و برخی 
نقاط واقع در جنوب اصفهان، چهارمحال 
و بختیاری، یزد، شـــمال فارس و شـــرق 
هرمـــزگان کاهش یافت. وی بـــا تأکید بر 
اینکه دمـــا در روزهای پیش رو کاهشـــی 
خواهد بود، افزود: صبح دوشنبه تا صبح 
سه شنبه یکی از سردترین روزهای سال را 
تجربه خواهیم کرد و به تدریج این موج از 
آسمان کشور گذر می کند. این کارشناس 
هواشناســـی با بیان اینکه سامانه بارشی 
ذکر شـــده شب گذشـــته از شـــرق کشور 
خارج شـــده اســـت، افزود: با خروج این 
ســـامانه بارش برف قطع خواهد شد اما 
بارش های پراکنـــده در این مناطق دور از 
انتظار نیست. همچنین امروز با تقویت 
جریانات شمالی روی غرب سواحل دریای 
خزر در غرب مازندران، گیلان، اردبیل و 
ارتفاعات استان آذربایجان شرقی ابرناکی 

و بارش برف و باران رخ می دهد.
ضیائیان خاطرنشان کرد: دوشنبه با ورود 
ســـامانه بارشـــی جدید و گذر امواج تراز 
میانی جو از نوار شمالی کشور، بارش برف 
و باران در شمال غرب کشور، استان های 

ساحلی دریای خزر، ارتفاعات و دامنه های 
البرز شمال شـــرق یا به صـــورت پراکنده 
در مناطقـــی از غـــرب و مرکز کشـــور آغاز 
خواهد شـــد. طی ایـــن مدت عـــلاوه بر 
مناطق شمالی، اســـتان های دامنه های 
جنوبی البرز واقع در قزوین، البرز و تهران 
و ارتفاعات زاگرس مرکـــزی بارش برف و 

باران را تجربه خواهند کرد.
وی ادامه داد: سه شـــنبه در نیمه شـــرقی 
ســـواحل دریـــای خـــزر، نـــوار شـــرقی، 
بخش هایی از مرکز و جنوب شرق کشور، 
ارتفاعات زاگرس و چهارشـــنبه در برخی 
نقاط نوار شرقی کشور بارش پراکنده ادامه 
خواهد داشت. همچنین شنبه تا دوشنبه 
خلیج فـــارس، تنگه هرمز، غـــرب دریای 

عمان و دوشنبه دریای خزر مواج است.

این بارش ها، کمبودها را جبران 
نمی کند

 با وجـــود ایـــن بارش ها »احـــد وظیفه«، 
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی ســـازمان هواشناسی کشور 
بـــا ابـــراز نگرانـــی از وضعیـــت نامطلوب 

بارش هـــا به »ایـــران« گفـــت: بارش های 
روزهای پیش رو خیلی قابل توجه نیست 
و بســـیاری از استان های کشـــور امسال 
هم برای پنجمین سال متوالی بشدت با 
کمبود بارش ها مواجه هستند و پیش بینی 
می شود تابستان سختی را پیش رو داشته 
باشیم.  وی ادامه داد: این موج بارشی که 
از ابتدای هفته آغاز شده تا روز دوشنبه از 
کشـــور عبور می کند و غیر از استان های 
واقع در مسیر )سواحل شـــمالی کشور( 
بقیه اســـتان ها از جمله تهران، بارندگی 
قابـــل توجهـــی را در ایـــن وقت از ســـال 

دریافت نخواهند کرد.
وی با اشـــاره به آغاز دیرهنـــگام بارش ها 
افزود: وضعیت بارش هـــا تا کنون خیلی 
خوشایند نبوده و میزان بارندگی ها تقریباً 
مشابه پارسال است. سال گذشته یکی از 
بدترین سال های بارشـــی کشور تا اواخر 
بهمن ماه بود و امسال در حالی دی ماه به 
پایان می رسد که از نظر وضعیت بارندگی 

نگرانی داریم.
وظیفه با تأکید بر اینکه بر اساس آمار ها 
تاکنون بارش های امســـال کشور تقریباً 

نصف مقـــدار نرمال بوده اســـت، گفت: 
در این برهه زمانی باید حدود ۳7 درصد 
بارش هـــا یعنـــی ۴۳ میلی متر بـــارش را 
دریافت کرده باشـــیم اما آنچـــه دریافت 
کرده ایم تنها ۱۸.۵ درصد بارش مورد نیاز 
بوده و این شـــرایط در برخی اســـتان ها 

بسیار نگران کننده تر است.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی ســـازمان هواشناسی کشور، 
توضیح داد: به طور مثـــال بارش ها طی 
ایـــن مـــدت در هرمـــزگان ۸۵ درصد زیر 
نرمال گزارش شـــده و در حالـــی که باید 
6۴ میلی متـــر بارش دریافـــت می کردیم 
تاکنون فقط ۱۰ میلی متر بارش داشته ایم. 
همچنیـــن در نقاطی مثـــل کهگیلویه و 
بویراحمد که یکی از نقاط پربارش کشور 
در این موقع از ســـال بـــوده فقط ۵.7۸ 
میلی متر بارش دریافت شده است. این 
میزان در حالی است که میانگین بارش 
این استان در سال گذشته تا این موقع از 

سال ۳۳۴ میلی متر بوده است.
وظیفه درباره موج بارشـــی که این روزها 
کشـــور را فرا گرفته اســـت، اظهـــار کرد: 
ســـامانه وارد شده به کشـــور یک موج در 
حال گذر است که ســـبب بارندگی ها در 
مناطق مرکزی و شـــرق کشـــور مثل یزد، 
کرمان، جنوب خراســـان جنوبی، شمال 
هرمزگان و شمال سیستان و بلوچستان 
شده اما این بارش ها در ایران خیلی قابل 
توجه نیست و غرب و شمال افغانستان و 
پاکســـتان بارندگی های خوبی را دریافت 

خواهند کرد.
 این کارشـــناس هواشناسی خاطرنشان 
کرد: متأســـفانه بارندگی هایی که از این 
سیســـتم حاصل می شـــود چنگی به دل 
نمی زند که بـــا وجـــود کمبودهای خیلی 
زیاد بارشی که داریم، خوشحالمان کند. 
در واقع این سامانه، بارش قابل توجهی 
را به همراه نخواهد داشـــت و تنها سبب 
افت دما و افزایش مصرف گاز خواهد شد.

باران، هوای سیستان و بلوچستان 
را تازه کرد

همزمان با ورود سامانه بارشی به سیستان 
و بلوچســـتان و نفـــس خیس بـــاران در 
این اســـتان، بارش برف و باران در نقاط 
مختلف باعث خوشـــحالی مردم شـــد و 
حال و هوای این منطقه نفسی تازه کشید.
»علی ملاشاهی«، رئیس اداره پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای 
سیستان و بلوچستان در خصوص آخرین 

وضعیت جوی این اســـتان اظهـــار کرد: 
با نفوذ ســـامانه بارشـــی از جمعه شب تا 
صبح سه شنبه )دوم بهمن( برای مناطق 
شـــمالی، مرکزی و غربی اســـتان بویژه 
شهرستان های زاهدان، ایرانشهر، بمپور، 
تفتان، خاش، دلگان و میرجاوه، بارش 
باران، گاهی رگبار و رعد و برق پیش بینی 
می شـــود. ملاشـــاهی با تأکید بر اینکه تا 
روز دوشنبه وزش باد را روی دریا خواهیم 
داشت، افزود: به دنبال ورود این سامانه، 
شاهد بارش برف در استان و سفیدپوش 
شدن تفتان بوده ایم. بر همین اساس از 
آنجا که کوهنوردان و طبیعت گردان طی 
روزهای آینده برنامه صعـــود به این قله را 
خواهند داشـــت به آنها توصیه می کنیم 
تجهیزات کامل زمســـتانی همراه داشته 
باشـــند و پیش از ســـفر، وضعیت جوی 

منطقه را از منابع معتبر بررسی کنند.
 

 بارش 30 سانتیمتری برف
در استان کرمان

»جواد دهقانی«، رئیـــس مرکز مدیریت 
راه هـــای اداره کل راهـــداری و حمل ونقل 
اســـتان کرمان نیز از بارش سنگین برف 
در بسیاری از محورهای استان خبر داد و 
اظهار کرد: بارش  سنگین برف که از جمعه 
بعدازظهر از ســـمت زرند و کوهبنان آغاز 
شده کل شهرســـتان زرند را سفیدپوش 
کـــرده و ارتفـــاع بـــرف را در شهرســـتان 

دهبکری به ۳۰ سانتیمتر رسانده است.
دهقانی افزود: محورهای شمالی استان 
بارش برف بسیار سنگینی را تجربه کردند 
و نیروهای راهداری از صبح روز گذشـــته 
در راهدارخانه ها مشغول خدمات رسانی 

هستند.
وی بیشـــترین بارش هـــا را در مناطـــق 
چ  کوهبنان، رفسنجان، زرند، تونل سیر
)محور کرمان-سیرچ(، ماهان، دهبکری، 
راین و ابارق اعلام کرد و ادامه داد: بارش 
برف در مناطق زرند و کوهبنان روز گذشته 
پایان یافته اما در مناطقی مانند ماهان، 
شهداد، تونل سیرچ، دهبکری، بم، ابارق 

و گلباف، بارش ها ادامه خواهد داشت.
رئیـــس مرکز مدیریـــت راه های اســـتان 
کرمـــان بـــه هموطنـــان توصیه کـــرد، از 
ســـفرهای غیرضروری اجتناب کنند و در 
صورت لزوم، زنجیر چرخ و وسایل ضروری 
به همراه داشته باشند. همچنین، پیش 
از حرکت با سامانه ۱۴۱ تماس گرفته یا از 
طریق اپلیکیشـــن و وب سایت این مرکز 

از آخرین وضعیت جاده ها مطلع شوند.

بندرعباس- با احـــداث و راه اندازی بیش 
از 7 ســـایت جدیـــد آب شـــیرین کن در 
اســـتان هرمزگان و تأمین آب آشامیدنی 
شهرستان های بستک، جزیره قشم، هرمز 
و ابوموسی، بحران کم آبی در استان التیام 
پیدا می کنـــد. طبق گفتـــه »عبدالحمید 
حمزه پـــور« مدیرعامـــل شـــرکت آب و 
فاضلاب هرمزگان، این 7 آب  شیرین کن  
با ظرفیت ۲۱ هزار مترمکعب تأمین کننده 
آب 6 شهر و 7۹ روستای هرمزگان خواهد 
بود که با تکمیل آن ۱6۴ هزار و ۵6۲ نفر از 
مردم هرمزگان از آب آشامیدنی پایدار و با 
کیفیت بهره مند خواهند شد. قرار است 

امسال سه آب شـــیرین کن در روستاهای 
کرگان میناب، نانگ سرخون بندرعباس 
و دهتل بســـتک با ظرفیت 6 هـــزار و ۸۰۰ 
مترمکعـــب در شـــبانه روز و بـــرای تأمین 
آب افزون بر ۴7 هـــزار و ۵۰۰ نفر وارد مدار 
تولید شـــود. در حـــال حاضر ۴۲ ســـایت 
آب شیرین کن در استان هرمزگان فعال 
اســـت که روزانه بیش از ۲۳۰ مترمکعب 
نیاز آبی بخشی از مناطق استان را تأمین 
می کند. کاهش شـــدت بارندگـــی، حفر 
چاه های غیرمجاز و اســـتفاده بی رویه از 
منابع آب های زیرزمینی در مناطق مختلف 
هرمزگان، توجه ویژه در ســـرمایه گذاری 

به منظور استحصال آب شیرین از دریا را 
بسیار ضروری ساخته است. در دهه اخیر 
با پیشرفت و تکنولوژی جدید، بخشی از 
مشکلات آبی اســـتان هرمزگان از طریق 
شیرین ســـازی آب دریا برطرف شده و در 
حال حاضر حدود ۴۰ درصـــد از آب پایدار 
قابل آشامیدن و بهداشتی شهرها و جزایر 
و روستاهای استان از طریق شیرین سازی 

آب دریا تأمین می شود.

مدیریت منابع آبی
»احسان کامرانی« معاون سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی استانداری هرمزگان با تأکید بر 

لزوم بررسی دقیق تأثیر آب شیرین کن ها 
دو ســـوم  از  بیـــش  گفـــت:  دریـــا  بـــر 
آب شیرین کن های دنیا در خلیج فارس 
قرار دارد. وی اظهار کـــرد: ورودی های آب 
کشور ما بشدت وابسته به بارش هاست 
و این مسأله در کشور بسیار نگران کننده 
است. از این رو نیاز مبرمی به جست و جوی 
راه حل های مناسب احســـاس می شود. 
آب شیرین کن ها می توانند منابع مهمی 
برای تأمین آب آشامیدن در کشور باشند، 
چرا که این ظرفیت می تواند تحولی عظیم 
در حوزه اقتصادی دریا پایه در کشور ایجاد 

کند.

7 آب شیرین کن جدید راه اندازی شد

تأمین آب شرب 6 شهر و 79 روستای هرمزگان

رنا
: ای

س
عک



اطلاع رسانی12
یکشنبه   30  دی 1403  شماره 8657



13 ورزشی یکشنبه  30  دی 1403  شماره 8657

irannewspaper irannewspapper

ورزش ایران

هروی در آستانه بازگشت به تیم ملی کاراته
خبرهـــای رســـیده از فدراســـیون حکایـــت از اعـــزام 
تیـــم ملـــی کاراته با هدایت ســـید شـــهرام هـــروی به 
مســـابقات کاراتـــه وان فرانســـه دارد. ســـرمربی تیم 
ملـــی کاراتـــه ۵۲ روز قبل و بعـــد از نایـــب قهرمانی در 
جـــام جهانـــی اســـپانیا از هدایـــت تیم ملی اســـتعفا 
داد. مســـئولان فدراســـیون کاراتـــه در خصـــوص این 
اســـتعفا واکنش رســـمی و مستقیم نشـــان ندادند و 
تنهـــا در یـــک مورد سرپرســـت فدراســـیون بـــا اعلام 
اتمـــام مأموریت کادر فنـــی تیم های ملـــی، از احیای 
ســـازمان تیم های ملـــی کاراته خبـــر داد. در حالی که 
از دو هفتـــه قبل زمزمه های بازگشـــت ســـید شـــهرام 
هـــروی به عنوان ســـرمربی در محافل کاراته شـــنیده 
می شـــد، با انتخـــاب مازیـــار فرید خمامی بـــه عنوان 
رئیس سازمان تیم ملی، شـــایعه حضور دوباره هروی 
در رأس کادر فنـــی رنـــگ واقعیـــت به خـــود گرفته و 
شـــنیده می شـــود با اســـتعفای وی به صورت رســـمی 
مخالفت شـــده و قرار اســـت او هدایت تیـــم ملی در 
 Premier« اولیـــن مرحلـــه از رقابت های کاراتـــه وان
League« در ســـال ۲۰۲۵ را برعهده داشـــته باشـــد. 
البته ایـــن موضوع هنـــوز قطعیت پیدا نکـــرده و باید 
منتظر روزهـــای پیش رو باشـــیم. رقابت هـــای کاراته 
وان پاریس طـــی روزهای پنجم تا هفتـــم بهمن ماه با 
حضور ۳۸۴ کاراته کا از ۷۳ کشـــور برگزار خواهد شد.

 
رمضانی از استقلال جدا شد

آرمـــان رمضانـــی مهاجـــم اســـتقلال دیروز با انتشـــار 
یک اســـتوری اعـــلام کـــرد کـــه از جمع آبی پوشـــان 
جدا شـــده اســـت. رمضانـــی که حـــدود چهار ســـال 
بود در اســـتقلال عضویت داشـــت، هرگز نتوانســـت 
آمـــار خوبی در این تیـــم از نظر تعـــداد گل و پاس گل 
بـــه ثبت برســـاند و در ۱۰۰ بـــازی، تنهـــا ۱۰ گل و ۸ پاس 

گل به ثبت رســـاند.

قضاوت ناظمی در انتخابی جام ملت ها
دیدار دو تیم ملی فوتســـال 
بانـــوان تایلنـــد و بحریـــن از 
گروه C رقابت های انتخابی 
جـــام ملت هـــای فوتســـال 
بانوان آســـیا در حالی امروز 
در تایلنـــد برگـــزار می شـــود 
که با اعـــلام کنفدراســـیون 
فوتبـــال آســـیا، گلاره ناظمی 
به عنوان داور، این مســـابقه 

را قضـــاوت می کند.

دنیس لاو، ســـتاره  اســـکاتلندی پیشـــین 
منچســـتریونایتد کـــه برنده تـــوپ طلای 
ســـال ۱۹۶۴ شـــده بـــود، در ۸۴ ســـالگی 
درگذشـــت.  لاو کـــه در اوت ۲۰۲۱ اعـــلام 
کرده بـــود به بیماری آلزایمـــر و زوال عقل 
عروقـــی مبتـــلا شـــده، یکـــی از اعضـــای 
مثلـــت افســـانه ای منچســـتریونایتد بود 
ج  کـــه مجســـمه ای از او در کنـــار جـــور
بســـت و ســـر بابی چارلتون در ورزشـــگاه 
اولدترافـــورد ســـاخته شـــده و حـــالا هـــر 
ســـه عضو ایـــن مثلـــث از دنیـــا رفته اند.  
باشـــگاه منچســـتریونایتد نیز در بیانیه ای 

اعلام کـــرد: »همه در منچســـتریونایتد از 
درگذشت دنیس لاو، پادشـــاه استرتفورد 
  اند )جایـــگاه معروف هواداران منچســـتر 
در اولدترافورد(، که در ۸۴ ســـالگی از دنیا 
رفت، سوگوارند. با ۲۳۷گل در ۴۰۴ بازی، 
او همیشـــه به عنوان یکـــی از بزرگ ترین و 
محبوب ترین بازیکنان باشـــگاه شـــناخته 
خواهـــد شـــد. او یـــک گلـــزن بی نظیـــر 
بود کـــه اســـتعداد، روحیه و عشـــقش به 
بـــازی، او را بـــه قهرمان یک نســـل تبدیل 
کـــرد. عمیق تریـــن تســـلیت های مـــا به 
خانواده و دوســـتان فراوان دنیس تقدیم 

می شـــود. یـــاد او همیشـــه زنـــده خواهد 
مانـــد.« لاو، در طول ۱۱ ســـال حضور خود 
در منچســـتریونایتد، یـــک قهرمانی جام 
باشـــگاه های اروپـــا، دو قهرمانـــی لیـــگ 
انگلیـــس و یک بار قهرمانـــی جام حذفی 
انگلیس را کســـب کـــرد و ســـومین گلزن 
برتـــر تاریـــخ باشـــگاه پـــس از ویـــن رونی 
و بابـــی چارلتـــون اســـت. او همچنیـــن 
۵۵ بـــار پیراهـــن اســـکاتلند را بـــر تن کرد 
و ۳۰ گل ملـــی بـــه ثمـــر رســـاند. لاو که در 
آبردیـــن اســـکاتلند بـــه دنیـــا آمـــد، حرفه 
خود را در باشـــگاه هادرســـفیلد تاون آغاز 

کـــرد و بـــرای اولین بـــار در ســـال ۱۹۶۰ با 
مبلـــغ ۵۵ هزار پونـــد که یک رکـــورد نقل 
و انتقـــالات بریتانیـــا در آن زمـــان بـــود، 
بـــه منچسترســـیتی پیوســـت. یک ســـال 
بعد، او بـــا مبلـــغ ۱۱۰ هزار پوند بـــه تورینو 
منتقـــل شـــد و ســـپس در ســـال ۱۹۶۲ با 
مبلغ ۱۱۵ هـــزار پوند به منچســـتریونایتد 
و  نقـــل  رکـــورد  دیگـــر  بـــار  و  پیوســـت 
انتقـــالات را شکســـت. او در ســـال ۱۹۷۳ 
منچســـتریونایتد را ترک کـــرد و برای یک 
فصل به منچسترســـیتی بازگشـــت. او در 
سال ۱۹۷۴ پس از ۱۸ سال دوران حرفه ای 

فوتبـــال، کفش هایـــش را آویخـــت. لاو 
همچنان تنها بازیکن اســـکاتلندی اســـت 

کـــه موفق بـــه کســـب جایزه معتبـــر توپ 
طلا شـــده است. 

درگذشت پادشاه منچستردرگذشت پادشاه منچستربا مرگ دنیس لاو، مثلث یونایتد دیگر وجود ندارد

انتخـــاب  محمدی ســـدهی/  محمـــد 
ســـرمربی تیـــم فوتبـــال امیـــد یکـــی از 
وعده های مســـئولان کنونی فدراسیون 
فوتبـــال اســـت؛ وعـــده ای که نـــه تنها 
تاکنون محقق نشـــده بلکه مشـــخص 
نیست این طلســـم چه زمانی شکسته 
خواهد شـــد. یک ماه ونیم تـــا برگزاری 
انتخابـــات فدراســـیون فوتبـــال باقـــی 
مانده و در این شـــرایط به نظر می رسد 
بـــا توجـــه بـــه برگـــزاری انتخابـــات در 
۱۱اســـفند، ســـرمربی تیم امید در سال  
جـــاری معرفی نمی شـــود و پروســـه این 

انتخاب به ســـال آینده موکـــول خواهد 
شـــد. آخرین اظهـــارات مهـــدی تاج در 
خصوص تیـــم امید در تاریـــخ ۱۹ آذرماه 
بـــود و رئیس فدراســـیون فوتبال در آن 
تاریـــخ این گونه در خصوص ســـرمربی 
ایـــن تیم اظهـــار نظر کرد:»فدراســـیون 
بـــزودی ســـرمربی تیم امیـــد را انتخاب 
خواهـــد کـــرد. همین کـــه ۶۵۰ روز قبل 
از این رویـــداد بـــه آن می پردازیم اتفاق 
خوبی اســـت. امیدوارم موفقیت هایی 
در ایـــن بخش حاصـــل شـــود.« علاوه 
بـــر ایـــن در آن مقطـــع گزینه هایـــی در 

خصـــوص ســـرمربی آینـــده ایـــن تیـــم 
توســـط رســـانه ها مطـــرح شـــد و هر از 
چنـــد گاهـــی مســـئولان کمیتـــه فنی و 
در رأس آن مجیـــد جلالـــی بـــه عنوان 
رئیـــس کمیتـــه، از انتخـــاب ســـرمربی 
تیـــم امیـــد در روزهـــای آینده خبـــر داد 
امـــا ایـــن موضـــوع محقق نشـــد. طبق 
آخریـــن اطلاعـــات بـــه دســـت آمـــده، 
یحیـــی گل محمدی، ســـرمربی ســـابق 
پرســـپولیس گزینـــه ای بود که توســـط 
کمیتـــه فنی فدراســـیون فوتبـــال تأیید 
شـــد اما به ســـرانجام نرســـید. دومین 

مورد، بحـــث رقم قرارداد ســـرمربی این 
تیم اســـت که باید فدراســـیون فوتبال 
بـــرای قـــرارداد با گزینـــه تأیید شـــده، از 
نظر مالی به مشـــکل برنخـــورد. در این 
بین شنیده می شود فدراسیون فوتبال 
بـــرای نیمکـــت تیـــم امیـــد بـــه دنبال 
انتخـــاب مربی خارجی از اسپانیاســـت 
کـــه البته در ایـــن مورد حضـــور دلال ها 
باعث شده این موضوع تاکنون محقق 

 . د نشو
کمیته فنـــی اعتقاد دارد باید ســـرمربی 
خارجـــی تیم امیـــد با مکاتبه مســـتقیم 
فدراســـیون فوتبال ایران با فدراسیون 
فوتبـــال اســـپانیا انجام شـــود. در واقع 
هـــدف مســـئولان انتخاب یـــک مربی 
باکیفیـــت اســـپانیایی بـــدون دخالت 
برخی هـــا  کـــه  چـــرا  ســـت  ل ها دلا
می خواهنـــد از سیســـتم دلالـــی بـــرای 
انتخاب ســـرمربی تیم امید بهره ببرند.

سومین مورد در این خصوص، مشغول 
بـــودن گزینه هـــای داخلـــی اســـت. در 
ایـــن بیـــن کمیتـــه فنـــی و فدراســـیون 
فوتبال ۳ الـــی ۴ گزینه داخلـــی در نظر 
دارند کـــه البته ایـــن گزینه هـــا در حال 
حاضر مشـــغول به کار هستند و همین 
موضوع سبب شـــده گزینه های داخلی 
هـــم نتوانند هدایت تیم امید را برعهده 
بگیرنـــد. شـــرایط تیـــم امیـــد در حالی 
مبهـــم اســـت کـــه این تیـــم نیـــم دهه 
از رســـیدن بـــه المپیـــک نـــاکام بـــوده 
اســـت. بـــا وجود ایـــن به نظر می رســـد 
انتخـــاب ســـرمربی تیم امیـــد اهمیت 
 چندانـــی بـــرای مســـئولان فدراســـیون 

نداشته باشد.

  از حذف دلال ها تا احتمال انتخاب مربی باکیفیت اسپانیایی

چالش های انتخاب سرمربی تیم امید
شکست یک بر صفر پرســـپولیس مقابل سپاهان 
در سوپرجام، با ناراحتی شـــدید هواداران این تیم 
همراه بـــوده و آنها که تعدادشـــان نزدیـــک به ۵۲۰ 
هـــزار نفر بـــوده، با هشـــتگ »اخـــراج درویش« در 
زیر آخرین پست صفحه اینســـتاگرام این باشگاه، 
خواهـــان برکنـــاری رضـــا درویـــش از مدیرعاملـــی 

سرخپوشـــان شده اند. 
در ایـــن شـــرایط، باشـــگاه تصمیـــم گرفـــت تـــا 
کامنت هـــای این پســـت را دیروز ببنـــدد ولی وقتی 
این خبر رســـانه ای شـــد، دوبـــاره کامنت هـــای زیر 
آخریـــن پســـت بـــاز شـــد. هر چنـــد کـــه اعتراض 
هـــواداران فقـــط مربوط بـــه صفحه باشـــگاه نبود 
و آنهـــا در توئیتـــر نیـــز بیـــش از ۲۰۰ هـــزار مرتبه از 
همین هشـــتگ اســـتفاده کردنـــد تا خشـــم خود 
را از تصمیمـــات مدیریتـــی باشـــگاه این گونه اعلام 
کننـــد. انتقـــادات از بلاتکلیفـــی این باشـــگاه برای 
انتخاب نشـــدن ســـرمربی جدید در شرایطی رو به 
افزایش اســـت که کریـــم باقری ســـرمربی موقت 

این تیم قبل از بازی ســـوپرجام اعـــلام کرد، دیدار 
با سپاهان، آخرین مســـابقه ای است که به عنوان 
ســـرمربی روی نیمکت ســـرخ ها می نشیند و پس 
از بازی هـــم در کنفرانـــس خبری ابـــراز امیدواری 
کـــرد باشـــگاه هر چـــه زودتـــر ســـرمربی را انتخاب 
کنـــد. حالا باقـــری در دیدار هفته شـــانزدهم لیگ 
برتـــر پرســـپولیس برابـــر ذوب آهن که قرار اســـت 
سه شـــنبه در فولادشـــهر برگزار شـــود، ایـــن تیم را 
هدایـــت نخواهد کـــرد و کنـــار خـــط محوطه فنی 
مربیـــان نمی ایســـتد تـــا پرســـپولیس در فاصلـــه 
ســـه روز مانده بـــه بـــازی بعـــدی اش، در وضعیت 
عجیب بدون ســـرمربی به ســـر ببرد. البته باقری 
در تمرین دیروز سرخپوشـــان هم حضور داشـــت 
و نظاره گـــر عملکـــرد بازیکنان این تیـــم بود. حال 
باید دید درویش برای عبـــور از این وضعیت قرمز، 
چـــه تصمیمـــی بـــرای جلوگیـــری از افزایش تنش 
در پرســـپولیس می گیـــرد یـــا اینکه چـــه تصمیمی 

دربـــاره اش گرفته می شـــود.

بیش از 500 هزار درخواست برای اخراج درویش ثبت شد

پرسپولیس در وضعیت قرمز!



اجتماعی14
یکشنبه   30 دی 1403  شماره 8657

 مکاتبه برای ممنوعیت نمایش دخانیات
در شبکه نمایش خانگی

خسروپناه: تصمیمات جدید درباره »تأثیر سوابق 
تحصیلی« در کنکور 14۰4 اعمال نمی شود

 27 سال، میانگین سن مادران
در اولین فرزندآوری

 3 مدال مخترعان نوجوان ایرانی
در کره  جنوبی

کاستی های سفر عمره اصلاح می شود

دکتر بهزاد ولی زاده، رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت 
با اشاره به تأثیر نمایش محصولات دخانی بر افزایش مصرف بویژه میان جوانان و 
زنان، گفت: طی مکاتبه انجام شده از سوی وزیر بهداشت با دادستانی کل کشور و 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی درخواست حمایت طلبی برای ممنوعیت نمایش 
مصرف دخانیات در شبکه نمایش خانگی و فیلم و سریال های تولیدی شده است. 
ستاد ملی مبارزه با دخانیات، مصادیق تبلیغات محصولات دخانی را اعلام کرده و 
برمبنای این مصادیق، نمایش محصولات دخانی به هر نحوی جزو تخلفات مواد ۳ 
و ۱۰ »قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« است و مشمول جریمه می شود. 
وی با بیان اینکه نمایش محصولات دخانی به هر شکلی در شبکه نمایش خانگی و 
تولیدات رسانه ای ممنوع است و مشمول جریمه می شود، افزود: البته مبالغ جریمه 
ممنوعیت تبلیغات در ماده ۱۰ قانون برای مجموعه تولید فیلم و سریال های نمایش 
خانگی و تلویزیونی بسیار ناچیز است و حکم بازدارندگی ندارد. رئیس دبیرخانه 
ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت درباره استفاده از ظرفیت قانونی 
برای جلوگیری از تبلیغ محصولات دخانی در شبکه نمایش خانگی گفت: طی مکاتبه 
انجام شده از سوی وزیر بهداشت با دادستانی کل کشور و دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، درخواست حمایت طلبی برای ممنوعیت نمایش مصرف دخانیات در 

شبکه نمایش خانگی و فیلم و سریال های تولیدی شده است.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه هر تصمیمی درباره مصوبه کنکور 
مربوط به سال آینده نخواهد بود، گفت: پیشنهاد حذف سوابق برای پایه دهم به 
طور کامل مطرح نشده و برخی بر این باورند که بخشی از آن حذف شود. همچنین، 

درخصوص تأثیر پایه یازدهم در کنکور، اختلاف نظرهایی وجود دارد.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین عبدالحسین خسروپناه، ، در حاشیه 
مراسم سیزدهمین جشنواره ملی پژوهش و فناوری دانشگاه فرهنگیان با حضور در 
جمع خبرنگاران درباره بررسی تأثیر سوابق تحصیلی در کنکور و نتایج این جلسات 
گفت: در جلسه سه شنبه تصمیم گیری نهایی درباره مصوبه کنکور انجام خواهد شد 

و مشخص می شود چه تصمیمی برای این موضوع گرفته می شود.
وی با بیان اینکه این تصمیم، مربوط به سال آینده نخواهد بود، افزود: برای سال آینده 

باید ضوابط مشخص و ارائه شود.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه سه گزینه پیش روی شورای عالی 
انقلاب فرهنگی است، اظهار کرد: مسأله این است که کدام یک از این گزینه ها 
تأثیر مؤثر و قطعی بر پایه دهم داشته باشد. پیشنهاد حذف سوابق برای پایه دهم به 
طور کامل مطرح نشده و برخی بر این باورند که بخشی از آن حذف شود. همچنین، 

درخصوص پایه یازدهم همچنان اختلاف نظرهایی وجود دارد.
خسروپناه اظهار کرد: به نظر من، تأثیر قطعی سوابق تحصیلی در پایه یازده و دوازده 
باید به تصویب برسد. این البته نظر شخصی من است و باید منتظر تصمیم گیری 

نهایی اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی در جلسه آتی باشیم.
گفتنی است موضوع تأثیر قطعی سوابق تحصیلی در کنکور یکی از موارد حساس 
و بحث برانگیز در میان دانش آموزان، خانواده ها و کارشناسان آموزشی است که 
تصمیم گیری نهایی در این باره می تواند تأثیر مهمی بر آینده نظام آموزشی کشور 

داشته باشد.

ایــران/ مرکز رصد جمعیت کشور سازمان ثبت احــوال اعلام کرد: میانگین سن 
مادران در اولین فرزندآوری کل کشور در 9 ماهه ۱4۰۳ حدود 27.4 سال بوده است. 
به گزارش مرکز رصد جمعیت سازمان ثبت احوال کشور، بر اساس آمارهای موجود 
در این مرکز، میانگین سن مادر در اولین فرزندآوری در کل کشور برابر با 27.4 سال 
بوده که مقدار این شاخص در نقاط شهری 28.2 سال و در نقاط روستایی 24.۳  
سال است و بیشترین میانگین سنی مادران در اولین فرزندآوری، در بین استان ها 
مربوط به استان تهران با ۳۰.5 سال و کمترین آن مربوط به استان سیستان و 
بلوچستان  با 22.6 سال است. همچنین بر اساس این گزارش، میانگین سن پدر در 
اولین فرزندآوری در کل کشور برابر با ۳2.۳ سال بوده که میانگین سن پدر برای نقاط 
شهری برابر با ۳2.8 سال و نقاط روستایی برابر با 29.9 سال است و در 9 ماهه سال 
۱4۰۳ در بین استان ها بیشترین میانگین سن پدر در اولین فرزندآوری مربوط به 
استان تهران با رقم ۳4.7 سال و کمترین آن مربوط به استان سیستان و بلوچستان 

با رقم 27 سال است.

فــارس/ مهدی رشیدی جهان، سرپرست تیم های علمی دانش آموزان ایرانی از 
درخشش مخترعان نوجوان ایرانی در مسابقات بین المللی پژوهش های علمی و 
اختراعات کره جنوبی 2۰25 با کسب 2 مدال طلا و یک نقره خبر داد و گفت: این دوره 
از مسابقات که در روزهای 27 و 28 دی  برگزار شد، با حضور تعداد ۱۳ کشور ازجمله کره 
جنوبی، امریکا و چین همراه بود. وی افزود: تیم های حاضر در این دوره از مسابقات 
در رشته های مکاترونیک، هوش مصنوعی، برنامه نویسی، الکترونیک، شیمی و نانو، 
زیست فناوری و علوم شناختی، انرژی های نو، فیزیک و نجوم به رقابت پرداختند. تیم 
متشکل از علیرضا جعفرنژاد و مهران رجبی با کسب مدال طلا در رشته مکاترونیک و 
تیم متشکل از معید رجبی و هلنا رجبی با کسب مدال طلا در رشته هوش مصنوعی، 
2 طلای ایران را از مسابقات بین المللی پژوهش های علمی و اختراعات کره جنوبی 
2۰25 به ارمغان آوردند. مقالات تیم های برگزیده در ژورنال  معتبر کره ای به چاپ 
خواهد رسید. تیم متشکل از طاها کنعانی و محمدحسین رحمانی در رشته شیمی 

و نانو نیز موفق به کسب مدال نقره این دوره از مسابقات شدند.

مهر/ حجت الاسلام والمسلمین عبدالفتاح نواب، نماینده ولی فقیه در امور حج 
و زیارت در پایان سفر ۱۰ روزه به مکه و مدینه برای بررسی روند اعزام زائران عمره 
گفت: در این سفر برخی روندها اصلاح شد و تا هفته آینده موارد بیشتری اصلاح 

می شود و ارتقا می یابد.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالفتاح نواب، نتایج این سفر را مثبت دانست و 
افزود: به یاری خدا پس از ده سال توقف، عمره بازگشایی شد و زائران ایرانی برای 

زیارت خانه خدا و حرم نبوی مشرف شدند.
وی با اشاره به تغییر خواسته های زائران با توجه به شرایط روز جامعه گفت: 
خواسته های زائری که امروز به سرزمین وحی  می آید با زائر دهه های گذشته 
متفاوت است و ما باید فرآیندهای مان را بر اساس نیاز زائران امروز اصلاح کنیم.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت افزود: چون وقفه طولانی در اعزام به عمره 
به وجود آمده بود لازم بود که فرآیند کارها بررسی و کاستی ها مورد ارزیابی قرار 
گیرد، از این رو به اتفاق ریاست سازمان حج و زیارت همه موارد بررسی شد تا 

کاستی ها رفع شود و خدمات ارتقا یابد.
وی به رضایت کشور میزبان از نظم زائران ایرانی هم اشاره کرد و گفت: مسئولان 
کشور میزبان اذعان دارند که زائر ایرانی در بین زائران کشورهای دیگر، رفتار 
مناسب تر و چهارچوب های مشخص و منظمی دارند، حتی گفته می شود که 
نظامات جمهوری اسلامی برای زائــران ایرانی الگویی برای کشورهای دیگر به 

شمار می آید.

اخبار
همچنان 

تعیین 
مجازات 
درحوزه 

رمزارزها بر 
اساس قوانین 

موجود است 
یعنی بخشی 
از مجازات ها 

بر اساس 
قانون جرایم 

رایانه ای و 
بخشی با 
استفاده 

از قوانین 
سنتی مثل 

کلاهبرداری 
اعمال 

می شود

 
این روزهـــا با گســـترش فناوری هـــای نوین و 
شـــبکه های ارتباطی، رمزارزها هـــم در میان 
مردم بویـــژه جوانان رواج پیدا کرده اســـت و 
همین مســـأله باعث شـــده تا کلاهبرداری ها 

در این حوزه هم بیشـــتر شـــود »پرونده های 
کثیرالشـــاکی« ماننـــد کابـــوس و بختـــک 
چالش های زیـــادی را برای مردم و سیســـتم 

قضایی به همراه داشته است.
تعداد زیاد شاکیان، ماهیت جرایم، تأثیرات 
اجتماعـــی و پیچیدگـــی قضایـــی، برخـــی 
ویژگی های این پرونده ها هســـتند. به گفته 
معاون اجتماعی و پیشـــگیری از وقوع جرم 
دادگســـتری اســـتان تهران ماهانه 5۰۰ فقره 
پرونده در خصوص رمزارزها به دادسرای جرایم 
رایانه ای ارجاع می شود. این در حالی است که 

به اذعان کارشناسان حقوقی هنوز در این حوزه 
از قوانین کافی برخوردار نیستیم.

  ارسال ۹۶ هزار پیامک
برای آگاهی رسانی

ابوالفضـــل نیکـــوکار، معـــاون اجتماعـــی و 
پیشـــگیری از وقوع جرم دادگستری استان 
تهران در نشســـتی خبری با اشـــاره به اینکه 
از ســـال 2۰۰9 بیت کوین تولید و عرضه شد و 
انتظار این بود که بانک مرکزی از همان زمان 
در این حوزه مداخله می کرد، گفت: در سال 

روز گذشـــته با بارش برف زمستانی، آلودگی هوا از 
گستره آسمان تهران رخت بربست و شهروندان 
سرمای زیر صفر درجه را تجربه کردند. با اینکه در 
ساعات اولیه صبح با شروع بارش برف در نتیجه 

یک فقـــره تصـــادف، اتوبـــان امام علـــی)ع( دچار 
ترافیکـــی ســـنگین تر از روزهای معمول شـــد، اما 
حالا کیسه های شن در جایگاه های ویژه در سطح 
شهر بیشتر شـــده و مسئولان شـــهری با همکاری 
پلیس راهور تلاش می کنند، تردد در مســـیرها و 

بزرگراه های تهران با اختلال مواجه نشود.
مدیرکل خدمات شهری شـــهرداری تهران در این 
رابطه با اشاره به اینکه از ساعات بامداد روز شنبه 
در نوار شـــمالی بارش برف آغاز شـــد، به »ایران« 
می گوید: »با شروع بارش ها، شن پاشی در مناطق 
سطح شهر انجام شد و نیروها مستقر بودند تا در 

ارجاع ماهانه ۵۰۰ پرونده ارز دیجیتال به دادسرا

رمزارزها قانون جدید می خواهد 
گزارش

 سمیه افشین فر 
خبرنگار

گزارش خبری

مهسا قوی قلب
خبرنگار

برف و کاهش دما میهمان 
تهرانی ها شد

۱4۰2 قانون بانک مرکزی، یکسری الزاماتی را 
برای تعیین تکلیف رمزارزها در قالب نظام نامه 
رمزارزها مشـــخص کرد. هر چنـــد انتظار این 
بود بانک مرکزی از دهـــه 9۰ در حوزه تولید و 
اســـتخراج و عرضه رمزارزها مداخله می کرد، 
زیرا افرادی از این ظرفیت سوءاستفاده کردند 
و از آن بـــرای رشـــوه و پولشـــویی و معاملات 
کالاهای ممنوعه و... اســـتفاده می کنند ولی 
ورود دیرهنگامی داشـــت و به نظر می رسد به 
طور خاص در این حوزه قانون کافی نداریم. 
همچنان تعیین مجازات دراین حوزه بر اساس 
قوانین موجود است یعنی بخشی از مجازات ها 
بر اســـاس قانون جرایم رایانه ای و بخشی با 
استفاده از قوانین ســـنتی مثل کلاهبرداری 

اعمال می شود.
معاون اجتماعی و پیشـــگیری از وقوع جرم 
دادگســـتری اســـتان تهران با بیان اینکه 5۰۰ 
فقره پرونده ماهانه در خصـــوص رمزارزها به 
دادسرای جرایم رایانه ای ارجاع می شود و 56 
هزار نفر شاکی پرونده های مربوط به رمزارزها 
هســـتند، گفت: ۱2 پرونده کثیرالشـــاکی در 
این زمینه داریم که یکـــی از پرونده ها 2۰ هزار 
شاکی دارد. وی با اشاره به اینکه با دو چالش 
عمده در این زمینه یکـــی در حوزه صرافی ها 
و یکی در زمینه اطلاع رسانی به مردم مواجه 
هستیم، افزود: متأسفانه مردم اطلاع چندانی 
از سیاســـت های بانک مرکـــزی در این زمینه 
ندارند، از طرف دیگر عدم بهره مندی از سواد 
مالی کافی و ســـواد فنی در حوزه رمزارز باعث 
می شود افراد متضرر شـــوند.  نیکوکار با بیان 
اینکه یکی از وظایف ما اطلاع رســـانی اســـت 

و در همین رابطه، بـــه حدود 96هزار پیامکی 
که به مردم در خصوص رمزارزها ارسال شده 
اســـت، اشـــاره کرد و گفت: همه دستگاه ها 
باید تکالیف خود را انجـــام دهند تا بتوانیم از 
ظرفیتی که وجود دارد استفاده کنیم تا موجب 
خســـارت های ارزی و ریالی بـــرای هموطنان 

نشود.

کلاهبرداری در صدر جرایم شهر تهران
معاون اجتماعی و پیشـــگیری از وقوع جرم 
استان تهران درباره سیمای جرایم شهر تهران 
از ابتدای امســـال تا پایان آذر ماه هم گفت: 
اتهاماتی که در شـــهر تهران طـــی 9 ماه اخیر 
بیشترین فراوانی را داشـــته به ترتیب شامل 
کلاهبرداری، سرقت مستوجب تعزیر، توهین 
به اشـــخاص عادی، تحصیل مـــال از طریق 
نامشروع، ضرب و جرح عمدی، تهدید، افترا، 

خیانت در امانت و جعل بوده است.
وی در خصوص اقدامات دادگستری استان 
تهران در مبارزه با سرقت گفت: این موضوع 
را جزو برنامه های اساســـی خود قرار داده ایم 
و همین امر ســـبب شـــد تا کاهش سرقت در 
تهران را شـــاهد باشـــیم. از ابتدای امســـال 
۱5 درصد وقـــوع ســـرقت و ورودی پرونده به 
دادگستری استان تهران کاهش یافته است. 
همچنین میزان ســـرقت در شهرستان های 
استان تهران نیز در این مدت ۱2 درصد کاهش 

یافته است.
نیکوکار اضافه کرد: در 4 سال گذشته میزان 
سرقت روند کاهشی داشته و این بزه در استان 
تهران در مجموع ۱۳درصد کاهش یافته است. 

مناطقی که بارش برف دارند و احتمال یخ زدگی هم 
وجود دارد، وارد عمل شده و در روان سازی تردد ها 
اقدام فوری انجام دهند.« به گفته علیرضا جعفری، 
شن ها به میزان کافی پیش بینی شده و در بیشتر 
بزرگراه ها هم هماهنگی لازم با راهور تهران بزرگ 
انجام شده است تا در نقاطی که برف نشست، با 

اقدام سریع از بروز گره ترافیکی جلوگیری شود. 
ســـید محمد نقیب، مدیرعامل سازمان خدمات 
و مشارکت های اجتماعی شـــهرداری تهران هم از 
آماده باش این سازمان برای شب های سرد پایتخت 
خبر داد و گفت: شـــهروندان تهرانی می توانند در 
صورت مشـــاهده افراد آســـیب دیده اجتماعی از 
جمله افراد بی سرپناه و کارتن خواب با سامانه ۱۳7 
و شماره تلفن 55۰۱2۳45 شهرداری تهران تماس 
بگیرند. وی دربـــاره تمهیدات این ســـازمان برای 
شب های سرد پایتخت گفت: سازمان هواشناسی 
درباره روزها و شب های بسیار سرد و احتمال بارش 

برف در پایتخت هشـــدار داده است که بر همین 
اســـاس تمهیدات ویژه ای برای حمایـــت از افراد 
کارتن خواب و بی خانمان در شهر تهران اندیشیده 
شده اســـت. بیش از 4۰ گشـــت ویژه فوریت های 
خدمات اجتماعی حامی شـــهر در ســـه شـــیفت، 
شـــبانه روزی در حال تردد در سطح شهر هستند 
تا در صورت مشاهده افراد آسیب دیده اجتماعی 
نســـبت به انتقال این افراد به مددســـراها اقدام 
کنند. ۱7 مددسرا با ظرفیت 2 هزار تخت در سطح 
تهران در حال خدمت رســـانی به آســـیب دیدگان 
اجتماعی هســـتند. همچنین ۱5 مددسرای سیار 
فصلی با ظرفیت پوشش 8۰۰ تا هزار نفر در میادین 
اصلی پایتخت مستقر هستند تا نسبت به حمایت 

از افراد بی خانمان اقدام کنند.

آماده باش هلال احمر در استان های کشور
برف و سرما در برخی استان های کشور فراگیر شده 

و با اعلام هشـــدار ســـطح نارنجی هواشناسی در 
نقاط اعلام شده، امدادگران و نجاتگران جمعیت 

هلال احمر به حالت آماده باش درآمدند.
به گفته رئیس ســـازمان امـــداد و نجات جمعیت 
هلال احمر، در پی هشدار ســـازمان هواشناسی 
مبنی بر بارش برف، کولاک و کاهش محسوس دما 
در برخی از استان های کشـــور تیم های عملیاتی 
هلال احمر در این اســـتان ها به حالت آماده باش 

کامل درآمدند.
بابک محمودی افـــزود: »با توجه به بـــرودت هوا 
در بخشی از اســـتان ها و بروز لغزندگی جاده ها و 
راه های روستایی به سبب بارش برف و مه گرفتگی 
و کاهش دید افقی، نیروها در استان های آذربایجان 
شرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، گلستان، گیلان، 
مازندران، خراســـان رضوی، خراســـان شـــمالی، 
سمنان، تهران، البرز، قم، قزوین، زنجان، مرکزی، 

همدان و کردستان مستقر شدند.«
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فرهنگی

سیاست مرکزگرا با هنر کثرت گرا 
نمی خواند 

لزوم گسترش فعالیت های هنری از پایتخت به سرتاسر کشور

 شبکه سازی 
منطقه ای و 

فرصت سازی 
بیرون از مرکز 

دو سیاستی 
است که 
می تواند 

جایگزین 
مرکزگرایی 
در مدیریت 

هنری و 
فرهنگی شده 

و به توسعه 
فرهنگی در 
سطح ملی 

بینجامد

جهان

استیون کینگ خواستار 
لغو اسکار ۲۰۲۵ شد

 
اســـتیون کینگ اعلام کرد امسال 
در  آتش ســـوزی  بـــه  توجـــه  بـــا 
لس آنجلس در رأی گیری اســـکار 
شرکت نخواهد کرد. او همچنین 
گفـــت در حالـــی کـــه ویرانی های 
وســـیعی لس آنجلس را فراگرفته 

باید مراســـم اســـکار لغو شود.
بـــرای  مراســـم اســـکار امســـال 
یکشنبه، ۲ مارس )صبح دوشنبه 
۱۳ اســـفند بـــه وقـــت ایـــران(، در 
دالبـــی تئاتـــر هالیـــوود برگـــزار 

می شـــود.
کینگ در پســـت خود نوشـــت: به 
اسکار امســـال رأی نمی دهم. آنها 
باید لغوش کنند. با آتش ســـوزی 
لس آنجلـــس، هیچ حالـــی وجود 

ندارد.
لس آنجلـــس  آتش ســـوزی های 
تاکنون موجب شـــده تـــا آکادمی 
اســـکار مدت زمـــان رأی گیـــری را 
تمدیـــد کنـــد و اعـــلام نامزدها را 
تا پنجشـــنبه ۲۲ ژانویـــه به تعویق 
انـــدازد. در حالـــی کـــه ابتـــدا قرار 
بود فهرســـت نامزدهـــا ۱۷ ژانویه 
منتشـــر شـــود. آکادمـــی اســـکار 
همچنین ناهار ســـالانه نامزدهای 
اســـکار را که برای دوشنبه ۱۰فوریه 
برنامه ریـــزی شـــده بـــود، لغو کرد 
و ۲۵۰هـــزار دلار هزینـــه آن را بـــه 
آســـیب دیدگان آتش ســـوزی اهدا 

کرد./مهر
 

مینی سریالی که با مرگ 
»دیوید لینچ« کنسل شد!

مدیرعامل نتفلیکـــس ادعا کرده 
کـــه دیویـــد لینـــچ فقیـــد در حال 
کار روی یـــک ســـریال کوتـــاه برای 
نتفلیکـــس بـــود که می توانســـت 

آخریـــن پروژه او باشـــد.
 با درگذشت دیوید لینچ کارگردان 
برجسته امریکایی، موجی از ادای 
احتـــرام دربـــاره وی و آثـــارش در 
جـــاری  اجتماعـــی  شـــبکه های 
اســـت. اکنـــون تـــد ســـاراندوس 
مدیرعامـــل نتفلیکـــس، می گوید 
دیویـــد لینـــچ در حـــال ســـاخت 
یک ســـریال محدود جدیـــد برای 

نتفلیکـــس بـــود که درگذشـــت.
سارانوس روز جمعه در اینستاگرام 
یادداشـــتی بـــرای ادای احتـــرام به 
لینچ بـــه اشـــتراک گذاشـــت و در 
حیـــن آن توضیـــح داده کـــه ایـــن 
فیلمســـاز پیشنهاد ســـاخت یک 
ســـریال کوتاه را به نتفلیکس داده 
بود و آنها هم بـــا آن موافقت کرده 

بودنـــد. /مهر
 

بازیگر نقش ترامپ در فیلم 
 برنده جشنواره کن

بازی می کند

سباستین اســـتن که اخیراً با بازی 
در نقـــش دونالد ترامـــپ در فیلم 
»کارآموز« بر ســـر زبان هـــا افتاد، در 
فیلـــم جدید کریســـتین مونجیو، 
کارگـــردان رومانیایـــی برنده نخل 
طـــلای کـــن کـــه در ســـال ۲۰۲۵ 
تصویربـــرداری اش آغاز می شـــود، 

نقش آفرینـــی خواهـــد کرد.
اســـتن که متولـــد رومانی اســـت، 
پیش تر علاقه خود را به بازگشـــت 
بـــه ریشـــه هایش و همـــکاری بـــا 
مونجیو ابـــراز کرده بـــود. هرچند 
هنوز جزئیات زیـــادی از این فیلم 
منتشـــر نشـــده اســـت ولی گفته 
می شـــود کـــه ایـــن اثر بـــر خلاف 
سایر فیلم های مونجیو در رومانی 
ســـاخته نخواهد شـــد و داســـتان 

»آب دره« در نـــروژ می گـــذرد.
داســـتان فیلم دربـــاره دو خانواده 
است که در همسایگی هم زندگی 
می کننـــد و یکـــی از شـــرکای هـــر 
 خانـــواده ملیتی غیرنـــروژی دارد.

/فارس

فرهنگ

انجمن منتقدان آثار 
جشنواره فیلم فجر ۴۳ را 

داوری می کند

و  منتقـــدان  انجمـــن  داوران 
نویسندگان آثار ســـینمایی ایران 
فیلم هـــای ســـینمایی حاضر در 
ســـی و چهارمین دوره جشـــنواره 
فیلـــم فجـــر را داوری می کننـــد.

هیـــأت داوری ۷ نفـــره انجمـــن 
آثـــار  منتقـــدان و نویســـندگان 
ســـینمایی ایـــران آثـــار بخـــش 
مســـابقه ســـینمایی ایـــن دوره از 
جشـــنواره فیلـــم فجـــر را داوری 
می کنند. هیـــأت داوران انجمن 
منتقـــدان در ســـی و چهارمیـــن 
جشـــنواره فیلـــم فجر متشـــکل 
ریحانـــه  بیگ آقـــا،  محســـن  از 
عبدالهـــی،  بهمـــن  عابدنیـــا، 
امیـــن مبینی، صوفیـــا نصرالهی، 
سعید هاشـــم زاده و عباس یاری 
اســـت. داوری انجمن منتقدان و 
نویسندگان آثار ســـینمایی ایران 
در جشـــنواره فیلم فجـــر به طور 
کامـــلاً مســـتقل انجـــام خواهـــد 

/ایران گرفـــت. 

ارکستر موسیقی ملی به یاد 
فریدون شهبازیان نواخت

ارکســـتر موســـیقی ملـــی ایـــران 
رهبـــری  بـــه  جمعـــه  شـــامگاه 
همایـــون رحیمیـــان و بـــه یـــاد 
آهنگســـاز فقید علی جعفریان با 
اجـــرای قطعاتی از این آهنگســـاز 
در تالار وحدت روی صحنه رفت. 
در اولین شب از کنسرت »شعله 
دارم بر زبان«، ارکســـتر موسیقی 
ملـــی ایـــران علاوه بـــر رپرتـــوار از 
پیش تعیین شده، قطعه »پرواز« 
به آهنگسازی همایون رحیمیان 
را در یادبـــود فریدون شـــهبازیان 
قـــرار  همچنیـــن  کـــرد.  اجـــرا 
اســـت آیین نکوداشـــت مرحوم 
فریدون شهبازیان سه شنبه دوم 
بهمن ماه در فرهنگسرای نیاوران 

تهران برگزار شـــود.
این مراســـم بـــا مشـــارکت چند 
مجموعه فرهنگی هنـــری برگزار 
خواهد شد. برنامه های مختلفی 
تـــدارک دیـــده شـــده کـــه اجرای 
موسیقی و ســـخنرانی تعدادی از 
هنرمنـــدان و همراهـــان نزدیک 
مرحـــوم شـــهبازیان بخش هایی 
از آن را تشـــکیل می دهد./ایران

 

دعوت به پرفورمنسی برای 
غ« خوردن »سوپ سیمر

هنرمنـــد  معیـــری زاده  ســـعید 
پرفورمنس جدیـــدی را با عنوان 
غ در خانه  به صـــرف ســـوپ مـــر

هنرمنـــدان برگـــزار می کنـــد.
معیـــری زاده ـ هنرمنـــد نقـــاش و 
نمایشـــگاه های  در  ـ  خطـــاط 
گروهی در ایران، آلبانی، رومانی، 
فرانسه، قطر، ســـوئیس و ایتالیا 
حضور داشته است. او همچنین 
نمایشـــگاه های انفـــرادی »هفت 
پیکـــر و کاپیتـــان ظریـــف«، »من 
یـــک ســـیب صورتـــی هســـتم«، 
»متافیزیکولـــوژی« و »ســـی رنگ 
غ« را برگـــزار کـــرده  و هفـــت مـــر
است. در توضیح این پرفورمنس 
آمده اســـت: »در این رویداد، تنها 
نامـــزد مثالـــی رئیـــس جمهوری  
متحـــده  ایـــالات  مادام العمـــر 
امریکا، پرفورمنســـی را با ترکیبی 
از نمایش زنده )عکاسی، نقاشی 

و مســـتند( اجـــرا می کند.
ایـــن پرفورمنس ســـاعت ۱۷:۳۰ 
دوشـــنبه اول بهمـــن از در اصلی 
ســـفارت ســـابق امریکا در تهران 
آغـــاز می شـــود و ســـاعت ۲۰ در 
خانه هنرمندان ایـــران، به صرف 
غ« پایان می یابد.  »سوپ ســـیمر

/ایسنا

نگاه

رضا دبیری نژاد
کارشناس فرهنگی

هنر موضوعی فراگیر اســـت که به طور فطری 
و خودخواســـته در نهـــاد آدم ها رشـــد کرده و 
توســـعه یافته اســـت، از این رو بیـــش از آنکه 
هنر را امـــری نهادی یا ســـازمانی تلقی کنیم، 
بـــه دلیل سرشـــت انســـانی آن بیشـــتر وجه 
فـــردی دارد و هـــر جـــا امکان رشـــد فرهنگی 
بـــه وجود آمده، هنر نیز رشـــد کـــرده و فراگیر 

شـــده است. 
از  یکـــی  بـــه  هنـــر  رشـــد  مقولـــه  همیـــن 
شـــاخص های توســـعه جوامـــع انســـانی و 
شـــهرها تبدیل شده اســـت و اینچنین است 
کـــه در موفقیـــت مدیریـــت شـــهری باید به 
رشـــد فرهنگـــی و هنـــری نیـــز توجه کـــرد. با 
همیـــن نـــگاه بایـــد بپذیریـــم که بخشـــی از 
توسعه و توازن در مدیریت فرهنگی، موضوع 
امکان دسترســـی عمومی به زیرساخت های 
فرهنگـــی و هنری اســـت. برای دســـتیابی به 
این توازن است که شایســـته به نظر می رسد 
سیاســـت مرکزگرایـــی در مدیریـــت هنری را 
باید تغییر داد. در گذشـــته بـــه دلیل کمبود 
امکانـــات در حیطـــه آموزش، تولیـــد و عرضه 
هنر تمـــام این منابـــع و امکانـــات در مرکز یا 
شـــهرهای خـــاص متمرکـــز بـــود و در نتیجه 
همه فعـــالان و هنرجویان ســـرازیر این مراکز 
می شـــدند. از ایـــن رو تهران و چند شـــهر به 
مرکز هنری تبدیل شـــدند کـــه همچون یک 

نهاد قدرتمنـــد عمـــل می کردند.
بـــا گســـترش نهادهـــای آموزشـــی امـــکان 
هنرجویـــی در کشـــور گســـترش پیـــدا کـــرد 
و حتـــی با گســـترش شـــیوه های آموزشـــی، 
دیگـــر محدودیـــت دسترســـی بـــه آمـــوزش 
هنـــر کاســـته و حتی در بســـیاری از رشـــته ها 
زدوده شـــده اســـت. البته این بـــه معنای آن 
نیســـت کـــه نیـــازی بـــه تقویت و گســـترش 
آمـــوزش هنر و حتی ایجاد امکانات بیشـــتری 
در شـــهرهای دور از مرکـــز نیســـت، امـــا این 
گســـترش آموزش هنر در ســـال های گذشته 
و حجم بالای هنرجویان و دانش آموختگانی 
کـــه هر کدام به گوشـــه ای از پهنـــه ملی تعلق 
دارنـــد و به نوعـــی هر کـــدام امکانـــی بالقوه 
برای شـــهرهای مختلف محســـوب می شوند 
نیازهـــای جدیـــدی را در فرآینـــد هنـــر ایجاد 

کرده انـــد.

هویت های فرهنگی در نشانه های 
گذشته حفظ نمی شوند

حالا بیش از گذشـــته به ابـــزار تولید و عرضه 
در فرآینـــد هنـــر نیازمنـــد هســـتیم و این یک 
نیاز ملی اســـت که تمام پهنه کشـــور را شامل 

می شـــود و در واقـــع هویـــت فرهنگی شـــهر را 
تقویت می ســـازد.

شهروندان باید امکان دسترسی به 
انواع هنرها را داشته باشند

امـــا یـــک ســـر دیگـــر فرآینـــد تولیـــد هنـــری 
مخاطبیـــن اســـت. امـــروزه حق دسترســـی 
بـــه آثار هنـــری یـــک حـــق عمومی و یکـــی از 
الزامات زیســـت بهتر شناخته می شود. اینکه 
شـــهروندان هر شـــهر امـــکان دسترســـی به 
انواع هنرها را داشـــته باشـــند تا بتوانند از آن 
لذت ببرند و از مواهـــب فرهنگی و اجتماعی 
آن بهره منـــد شـــوند. اینکـــه این دسترســـی 
در شـــهر زیســـت آنها و در نســـبت بـــا هویت 
مکانی آنها باشـــد نـــه تنها یـــک فرصت بلکه 
یک ضرورت بـــرای تقویت هویـــت اجتماعی 
اســـت. این گونه اســـت که بسترســـازی برای 
دسترسی مکانمند به تجربه هنری در شهرها 
یکی از مســـئولیت های مدیریت شهری است 
تا بتواند شـــهری بهتر و مناســـب برای زیست 

را بسازد.
بـــا توجه به همه مـــوارد گفته شـــده فوق باید 
بپذیریـــم که معنـــای مدیریت هنـــری در این 
زمانه در جامعه ما تغییر است و تغییر حاصل 
دگرگونی اکوسیســـتم فعالیت هنری اســـت. 
مدیریـــت هنـــری امـــروزه باید ایـــن دگرگونی 
فضاها را بشناســـد و به توسعه فضاهای تولید 
و عرضه هنری بیندیشد. این گسترش فضاها 
البتـــه دیگر تنها مســـئولیت مدیریت هنری و 
فرهنگی نیســـت بلکـــه حوزه ای اســـت که به 
سازمان ها و متولیان شـــهری و اجتماعی نیز 
گســـترش یافته و باید به یک اقدام مشـــترک 
تبدیل شـــود. این ضرورت نگـــرش فراگیر به 
همه کشور باید از سوی برنامه ریزان فرهنگی 
و هنـــری پذیرفته شـــده و بـــه عنـــوان برنامه 
راهبردی به اقدام های عملیاتی تبدیل شـــود 
و الگوسازی مناســـب برای آنها انجام شود که 
شهر به شـــهر توســـعه یابد. ایجاد پایگاه های 
تولیـــدی و عرضه عمومـــی هنر کـــه می تواند 
به تناســـب زمانه و براســـاس ظرفیت های هر 
شـــهر در قالب هـــای مختلفی انجـــام و حتی 
بومی ســـازی شـــود می تواند به رونـــق اقتصاد 
هنـــری نیـــز بینجامد و هـــر شـــهر را در عرصه 
هنـــر قدرتمند ســـازد. قدرتمند ســـازی هنری 
امری تدریجی و با شناخت دقیق بومی است 
کـــه می تواند پلکانی پیش بـــرود و تجربه های 
موفق هر شـــهر به شـــهرهای دیگر نیز انتقال 
یابد و حتی مراکز موفق در شـــهرها می توانند 
پهنه های پیرامونی و شـــهرهای همجوار خود 
را نیـــز دربـــر گیرند و ایـــن آغاز شبکه ســـازی 
منطقـــه ای اســـت. شبکه ســـازی منطقه ای و 
فرصت ســـازی بیـــرون از مرکز دو سیاســـتی 
اســـت که می تواند جایگزیـــن مرکزگرایی در 
مدیریت هنری و فرهنگی شـــده و به توســـعه 

فرهنگی در ســـطح ملی بینجامد.

منصور اســـکندری آذری، بیش از ســـی سال در 
رشـــته ســـفال فعال اســـت. وی تاکنون بیش 
از چهل نمایشـــگاه انفـــرادی در سراســـر دنیا و 
ایران برگزار کرده، حدود یازده ســـال قبل برای 
اولین بار به عنوان سرامیســـت به ایران آمده و 
در این مدت کارگاه های هنـــری زیادی در حوزه 
ســـرامیک و پخت »رکَو« احیا و برپا کرده اســـت 
و همچنیـــن با دانشـــگاه های کشـــور همکاری 
دارد. او در ایـــن گفت و گو از وضعیت ســـفال و 

ســـرامیک در ایران می گوید.

چگونه به دنیای هنر بخصوص شاخه 
سرامیک وارد شدید؟

از کودکی به کارهای هنری علاقه داشـــتم، اما در 
دوره ما همـــه باید مهندس یا دکتر می شـــدند. 
در خانـــواده ما هم در مورد نقاشـــی و هنر بحثی 
نبـــود. دیپلم طبیعی گرفتم و بعد از مهاجرت به 
انگلســـتان در رشته مهندسی مکانیک تحصیل 
کردم. ســـال ۱99۲ میلادی شـــرایط اقتصادی در 
انگلســـتان بســـیار بد شـــده بود و مـــن نیز یک 
شرکت کوچک ساختمانی داشتم. همه تقریباً 
ورشکســـته بودند و من هم یکی از آنها، نه کاری 
بـــود و نـــه پولی. همـــان ســـال روزی در خیابان 
فـــردی را دیدم کـــه در حال کار کردن ســـفال با 
چرخ اســـت. آنقدر مجذوب او شده بودم که از 
من خواســـت با چرخ کار کنم. در همان اولین 
برخوردم با ســـفال و چرخ، فهمیدم این همان 
گمشده من اســـت. با همسرم مطرح کردم، دو 
ســـه روز بعد از ایـــن ماجرا، یـــک آگهی ثبت نام 
دانشـــگاه در رشـــته ســـرامیک برایم آورد. رفتم 
مصاحبه. به خیال خودم می خواســـتم دو، سه 
ماهه کار را یاد بگیرم که 6 ســـال در دانشگاه هنر 
ماندگار شـــدم و تـــا مقطع ارشـــد ادامه تحصیل 
دادم. بعد از آن مـــدرک تربیت مدرس را گرفتم 
تا بتوانم در دانشـــگاه تدریس کنم. برایم خیلی 

تصادفی بود اما انـــگار واقعی بودم.

از همان ابتدا نگاهتان به سرامیک، هنری 
بود؟

بلـــه. از همـــان ابتـــدا تصمیـــم گرفتم کاســـه، 
بشـــقاب و وســـایل مصرفی درســـت نکنم. در 
طـــول این ســـی و اندی ســـال کـــه کار می کنم، 
تنهـــا یک بـــار آثار کاربـــردی تولید کـــردم که آن 

هم کامـــلاً با نـــگاه هنری خلق شـــدند. هدفم 
این بود کـــه به هر حجم تولیـــدی ام، به عنوان 
یک اثر هنری نـــگاه کنم. منظـــورم همان نگاه 

زیبایی شناســـی است.

شما در حوزه »رکَو« فعال هستید. ریشه 
رکو از کجا می آید؟

من تمام شـــیوه های ســـرامیک را بلدم و انجام 
می دهـــم. رکو بـــه عنوان یک تکنیـــک معروف 
شـــد، اما تکنیک نبـــود یک لقب بـــود. حدود 
6۰۰ ســـال قبـــل در ژاپن، زمانـــی که جنگ های 
ســـامورایی ها تمـــام شـــد، آنهـــا بـــه فلســـفه 
بخصوص فلســـفه »ذن« روی آوردنـــد. در آیین 
»ذن« مراســـمی به نـــام چای  خوری اســـت که 
تا آن زمان بیشـــتر ظروف مورد استفاده شـــان 
چینـــی بـــود. آن دوره کره هم مســـتعمره ژاپن 
بود و حتی کوزه گرهایشان را از آنجا می آوردند. 
هر حاکـــم منطقه ای بـــرای خـــودش کوزه گری 
داشـــت. در آن زمان کوزه گری به نام »شوگان« 
با گِلی ســـخت و خشـــن که پر از ماسه و سنگ 
بود، کاســـه چای خوری درســـت کرد. کاســـه را 
در کوره بـــا حرارت بـــالای ۱۲۰۰ درجـــه گرما داد 
و آن را همان طـــور داغ از کـــوره درآورد. در ایـــن 
حالت ســـطح لعـــاب تـــرک خـــورد و زمانی که 
ایـــن ظـــرف را بـــرای مراســـم چای خـــوری نزد 
حاکم بردند، کاســـه را روی میز گذاشـــتند و به 
جای صـــدای معمول همیشـــگی مثلاً جینگ، 
صـــدای تـِــب داد. این صدا برای آنها با فلســـفه 
»ذن« کـــه می گفت همه چیز بـــه خاک مربوط 
اســـت و در هماهنگی و برابری و غیره اســـت، 
هماهنـــگ بود. حاکم و شـــوگان از این موضوع 
خوش شـــان آمد. از آنجا بود که به این سازنده 
لقب رکو به معنای خوشحالی و محبت دادند. 

پس شیوه رکو، شیوه ای فراگیر در 
دنیاست؟

بلـــه، بســـیاری از سرامیســـت ها از این شـــیوه 
اســـتفاده می کنند اما در دنیا تنها شاید نزدیک 
به ۱۰ نفر باشـــند که شـــیوه رکو را بـــا نگاه هنری 
اجرا می کنند که یکی از آنها من هســـتم. چهار 
عـــدد از آثار من در موزه آبگینـــه تهران قرار دارد 
و فکـــر می کنم تنها هنرمند زنده ای هســـتم که 

آثارش در موزه آبگینه اســـت.

چه شد  که به ایران آمدید و شروع به 
آموزش شیوه رکو و احیای آن گرفتید؟

ایران را واقعاً دوســـت دارم. حدود یازده ســـال 
قبل آمدم. ایران نســـبت به زمانی که آن را ترک 
کردم خیلی تغییر کرده و بهتر شـــده  اســـت. از 

حدود هفت ســـال قبل بحث آموزش و برپایی 
کارگاه ها مطرح شـــد و مثـــل مارکوپولو به همه 
جا می رفتـــم و کارگاه برپا می کـــردم. آن زمان با 
خودم مـــواد کارم را از انگلیس مـــی آوردم چون 
در ایـــران ایـــن لعاب هـــا نبودند. بـــا بچه های 
مشـــهد صحبـــت کردیـــم، نمونه هایـــی را که 
داشـــتم به آنان دادم تا آنها را در لعاب مشـــهد 
تجزیه کنند. امـــروز این متریال در بـــازار ایران 
هم تولید می شـــود. با موضوع عجیبی هنگام 
برپایـــی کارگاه هـــا برخـــورد کـــردم؛ بچه هایـــی 
بودند که می آمدند ســـر کلاس و هنوز کار را یاد 
نگرفته و در آن استاد نشـــده بودند، می رفتند 
و کلاس آموزشـــی برپا می کردنـــد. این امر واقعاً 

شـــگفت انگیز است.

مشکل آموزش و دانشگاه های هنری را
در چه می بینید؟

مشـــکلی کـــه در دانشـــگاه های هنـــری ایـــران 
وجود دارد این اســـت که تمرکز بیشـــتر آنها بر 
درس هـــای تئوری اســـت، در حالـــی که بخش 
عملی بـــرای رشـــته های هنـــر حیاتی اســـت و 
بایـــد جـــدی گرفته شـــود، نـــه اینکـــه کارگاه ها 
سَرسَـــری برگزار شوند. بیشـــتر بچه ها طراحی 
بلد نیســـتند و مواد را به درســـتی نمی شناسند 

و فقـــط می خواهند یـــک کاری انجـــام دهند.
در دانشـــگاه هم برای دوره لیســـانس، رشـــته 
ســـرامیک مجزا نداریم. فقط در رشـــته صنایع 
دســـتی یکـــی، دو واحد درســـی به این شـــاخه 
اختصـــاص داده شـــده در حالی که ســـرامیک 
و سفال رشـــته ای گســـترده و پرتنوع است. به 
اســـاتید پیشـــنهاد دادم کـــه بیایید یک رشـــته 
مجـــزا در دانشـــگاه تأســـیس کنیـــد کـــه تا به 
امروز خبری از آن نیســـت. این گونه، بچه های 
باســـواد و هنرمندی از این رشـــته، از دانشـــگاه 

بیـــرون نمی آیند.

و در سرامیک چطور؟
این موضوع را در ســـرامیک بـــه وضوح می توان 
دیـــد. بـــه قولـــی همـــه کســـانی کـــه کارخانـــه 
ســـرامیک دارنـــد، بازاری انـــد، هنر ســـرامیک 
جایش خالی اســـت. فقـــط در تهـــران حدود 
۵۰۰ کارخانـــه و کارگاه ســـرامیک اســـت. دو نفر 
بـــا همدیگـــر نشســـته اند، قالـــب می گیرند یا 
قالبـــش را از کســـی می خرنـــد؛ به طـــور مثال 
گِلـــش را از حســـین طباطبایـــی، قالبـــش را 
از جعفـــری و لعابـــش را از رســـولی می خرنـــد. 
اینها را ســـر هـــم می کنند و پختشـــان هم یکی 
اســـت، بعد می گویند من سرامیســـت هستم. 
باورنکردنـــی اســـت. همه کپـــی کاری می کنند 

و اصـــلاً فرقی ندارد یـــک اثر ســـرامیک را از چه 
کارگاهـــی یا چـــه کســـی می خرید.

یعنی کارهای حوزه سرامیک بازاری است و 
خلاقیت در آن وجود ندارد؟

تمـــام ســـعی من ایـــن بوده کـــه بگویـــم راه های 
دیگری هم در سرامیک ســـازی وجود دارد. همه 
ما نیاز داریم کارهایی برای فروش فوری درســـت 
کنیـــم، ولـــی همه چیـــز ایـــن نیســـت. الان اگر 
بخواهیـــم در بی ینال های بین المللی شـــرکت 
کنیم، آثارمـــان قابل رقابت نیســـت. لعاب های 
ســـرامیک در ایـــران حرارت پاییـــن اســـت، آن را 
می خرنـــد و بـــا آب قاطـــی می کننـــد و می زننـــد 
روی کار و تمام. تمام تلاشـــم در این سال ها این 
بود تـــا تحولی ایجـــاد کنم که موفق هم شـــدم.

علتش چیست؟
باز هـــم می گویم جـــای خالی اســـتادان حس 
می شـــود و بعد کپی کاری از روی دست یکدیگر 
اســـت. اگـــر به تاریـــخ ایران هـــم بازگردیـــم، از 
زمـــان چرخ ســـفال که قدمـــت 8 هزار ســـاله 
دارد و ســـیلک کاشـــان تا امروز، ما از تاریخ غنی 
در حوزه سفال و سرامیک برخورداریم. بهترین 

ســـرامیک ها را در نیشـــابور داریـــم، امـــا امروز 
تعداد اندکی  هســـتند که کار ســـنتی و درســـت 
انجـــام می دهند. باید دنیای جدیـــد را هم دید 
و متوجـــه بود که هنرمنـــدان امـــروز در دنیا با 
گِل چـــه کارهـــای بی نظیری تولیـــد می کنند. 
جـــای خالـــی ایده پـــردازی و نوآوری بـــه خوبی 
میان هنرمندان ســـرامیک کار دیده می شـــود.
امـــروز به هر رشـــته هنـــری که نـــگاه می کنیم، 
تجـــارت و پـــول حـــرف اول را می زنـــد. انـــگار 
هنرمنـــدی، یـــک مـــد و ادا شـــده اســـت. نگاه 
می کنند بـــازار چه می خواهد، همـــان را تولید 

می کننـــد، اثـــر خلـــق نمی کنند.

و حرف آخر؟
واقعاً ایران را دوســـت دارم. دلـــم می خواهد تا 
زمانی که زنده ام هر کاری که از دســـتم برمی آید 
برای بچه های ایران در این رشـــته انجام دهم. 
همچنین با همکاری دانشـــگاه ســـوره در حال 
آماده ســـازی کتابـــی در حوزه آمـــوزش قدم به 
قدم ســـرامیک هســـتیم که حدود ۱4 تکنیک 
ســـرامیک در آن بـــه رشـــته تحریـــر درخواهد 
آمد. امیدوارم بزودی این کتاب توســـط ســـوره 

شود. منتشر 

گفت و گوی »ایران« با منصور اسکندری، هنرمند سرامیست

جای خالی ایده پردازی در هنر سرامیک سازی
گفت و گو

صبا موسوی
روزنامه نگار

می شـــود. در وهله نخســـت این حجـــم بالای 
هنرآموختگان و فعـــالان عرصه هنری نیازمند 
فضایـــی برای فعالیت هســـتند کـــه نمی توان 
همه آنهـــا را در مرکز یا چند شـــهر جـــای داد. 
آنها نیازمند مخاطبان بیشتری هستند، بویژه 
آنکه با تغییر شـــرایط ارتباط تنوع ســـلیقه ها و 
نیازهای اقشـــار گوناگون محصولات متنوعی را 

به تناســـب خود می طلبد.
 همین تنوع و کثرت ســـلایق و نیازها شـــرایط 
دسترســـی های بیشـــتری را مطالبـــه می کند 
کـــه هر کـــدام بایـــد در پهنه خود شـــرایط لازم 
بـــرای بهره مندی را داشـــته باشـــند. بر همین 
اســـاس گســـترش تولیدکننـــدگان هنـــری یا 
مشـــتاقان فعالیـــت هنـــری بـــازار بزرگ تری را 
مطالبه می کند. از ســـوی دیگر این هنرمندان 
بالقـــوه در شـــهرهای مختلـــف و یـــا متعلق به 
نقـــاط مختلـــف کشـــور بایـــد بـــه هنرمندانی 
بالفعـــل درآینـــد تـــا هویـــت بومـــی و محلی و 
حتی هویـــت معاصر منطقـــه خـــود را تقویت 
کننـــد. هویت هـــای فرهنگـــی در نشـــانه های 
گذشـــته حفـــظ نمی شـــوند بلکـــه در تولید و 
زایش فرهنگی جدید خود اســـتمرار می یابند 
و برای منطقه خود تشـــخص می ســـازند. این 
گونه اســـت که تولید معاصـــر در حیطه بومی 
یا منطقـــه ای یک ضـــرورت برای حفـــظ بقای 

اجتماعی هر شـــهر اســـت.
بر این اســـاس اســـت که حجم تولید و عرضه 
آثـــار و فعالیت هـــای هنـــری بایـــد از مرکـــز به 
همه کشور کشـــانده شـــوند و یک نظام توازن 
و عدالـــت در بهره منـــدی از هنر در کل کشـــور 
ایجـــاد شـــود. برای رســـیدن بـــه این تـــوازن و 
بهره منـــدی عمومـــی باید ابزار تولیـــد و عرضه 
گســـترش یابـــد. اگرچـــه زمینه هـــای تولیـــد 
بی مـــرز در ایـــن زمانه بیشـــتر شـــده اســـت و 

هنرمندان در هـــر کجا یافته اند که چگونه ابزار 
تولید خود را فراهم کنند، اما نشـــان دار کردن 
اماکنی خاص در شـــهرها می توانـــد به تقویت 
نقش اجتماعی تولید هنری و اثربخشی آن بر 
شـــهرها کمک کند و این گونه نســـبت بهتری 
را بین شـــهرها و هنرمندانشـــان برقرار ســـازد. 
مکانی بـــرای تمرین تئاتر یا تمرین موســـیقی 
یـــا جایی بـــرای تماشـــای آثـــار هنری ســـبب 
خاطره ســـازی بـــرای نســـل ها و شـــهروندان 
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عکس نوشت

پیامبر اکرم)ص(: 
همه تقوا این است که آنچه را نمى دانى بیاموزى و آنچه را مى  دانى به کار بندى.

تنبیه الخواطر: ج2 ص120 سخن روز

اضطرابِ اخبارِ بدنگاره

طراح:یوری کوزوبوکین

نلسون ماندلا

 ما هم به ذهن سلیم
 و هم قلب نیازمندیم

 شکوه زندگی این نیست که
 هرگز به زانو در نیاییم

 در این است که هر بار افتادیم
دوباره برخیزیم.

نقـــد هنری محـــدود بـــه عیب جویـــی از آثار هنری نیســـت و 
قاعدتـــاً به توســـعه اثر هنری نظـــر دارد. با وجود این، بیشـــتر 
مخاطب های آماتور و حتی حرفه ای آثـــار هنری، انتظار دارند 
»منتقـــدان هنـــری« قلـــم جادویی خود را بر ســـر اثـــر هنری 
بزننـــد و معجـــزه وار، چرایی ها و چیســـتی های اثـــر هنری را با 
ســـاده ترین عبارات و جمات و در کمترین زمان ممکن ارائه 
و نتیجـــه و منظور نســـبتاً دقیق و قطعی از فـــرم و محتوای اثر 
هنـــری را با توصیفات و جمـــات روزمره معادل ســـازی کنند. 
گاهـــی این قبیـــل مخاطب هـــا از نقدهـــای منتقـــدان ناامید 
می شـــوند و تصـــور می کننـــد شـــیوه و گفته ها و نوشـــته های 
ایشـــان کمک مؤثری در فرآیند شرح و درک اثر هنری نداشته 
اســـت. بعضی حتی این منتقدان را متهم به ناآگاهی و تفاخر 

یا تطویل و دشوارنویســـی عمـــدی می کنند.
نقـــد هنـــری بی تردیـــد یکـــی از ارکان فرآیند هنر اســـت که از 
هنرمنـــد آغـــاز و بـــه مخاطـــب ختـــم می شـــود، اما »نقـــد اثر 
هنـــری« الزاماً ســـاده تر از خـــود اثر هنری نیســـت. نقد هنری 
همیشـــه برای ساده ســـازی و تفهیم عـــام اثر بـــه کار نمی آید. 
شـــاید درک همیـــن عبارات هـــم به دشـــواری »اثـــر هنری« و 
»نقـــد اثر هنری« باشـــد، چـــرا کـــه بافاصله این ســـؤال مهم 
را پیـــش مـــی آورد؛ پـــس کارکـــرد نقد در ســـاخت یـــا تقویت 
رابطـــه »اثر هنـــری« و »مخاطـــب« و انتقال نظـــر هنرمند چه 

می تواند باشـــد؟!
در واقع نقد اثر هنری همیشـــه به منظور تفهیم مســـتقیم اثر 
هنری، گره گشـــایی اثر یا کشـــف رموز و درونیـــات هنرمند به 
کار نمی رود. نقد برای رفع کامل تردیدها و ســـؤالات مخاطب 

نیســـت. نقد جایگزین میانبر برای درک و هدایت احساسات 
مخاطب نیســـت. بهتر اســـت بگوییم »نقد« اغلـــب، نباید و 
نمی تواند چنین کارکردهایی داشـــته باشد. منتقد نمی تواند 
به تنهایی و در نهایت ســـادگی، شـــاه کلید ورود به گاوصندوق 
اثـــر هنری را تقدیم مخاطب کند. در مـــورد آثار پیچیده هنری 
یـــا چند وجهی و لایـــه دار، نقـــد می تواند زاویـــه متفاوتی برای 
مشـــاهده مخاطب پیدا و معرفی کنـــد و داده های برون متنی 
تـــازه ای در اختیار مخاطب بگذارد که قاعدتـــاً گاهی به همان 
پیچیدگـــی و دشـــواری اثر هنـــری خواهـــد بود، مثـــل تفاوت 
برداشـــتی که از نقشـــه پان ســـاختمانی دو بعدی با مجموعه 
نقشـــه های نما، مقاطـــع و پرســـپکتیو برای بیننـــده به وجود 
می آیـــد و ذاتـــاً برابر با فهـــم و تفهیـــم بنیـــادی آن معماری یا 

ذهنیت معماری نیســـت.
در نگاهـــی منصفانـــه می تـــوان از منظر دیگری هـــم به کارکرد 
نقـــد هنری توجه داشـــت؛ چـــرا باید نقد اثر هنـــری )برخاف 
میـــل هنرمند و اثـــر هنری بـــرای تحریک مخاطـــب در تولید 
فضـــای حســـی غیرقطعـــی و منجر بـــه مواجهـــات تأویل پذیر 
و پیچیـــده( باعث ساده ســـازی، تنـــزل جایـــگاه، زودیابی و در 
نتیجـــه اخال در ماهیت هنر باشـــد؟! در صورتـــی که نقد اثر 
هنـــری مدعی ارتقای ســـطح و تعمیـــق تأثیرگـــذاری فعالیت 
هنرمنـــد در قالـــب ارائـــه آثـــار هنری اســـت. از طرفـــی نباید 
فرامـــوش کرد نقد به معنی ساده ســـازی اثر هنـــری، مفهوم و 
کارکردی مقطعی ـ تابع زمـــان و جغرافیای فرهنگی، مخاطب 
و ماننـــد آن ـ خواهـــد داشـــت کـــه ممکن اســـت درســـت در 
مقابـــل اصالت جریان زنـــده اثر هنری قرار بگیـــرد. منتقدان 
نمی تواننـــد بـــه اظهارنظـــر و اســـتدلال های قطعی دربـــاره اثر 
هنـــری بپردازنـــد در حالـــی کـــه هنرمنـــد خالق اثر هـــم حائز 
این قطعیات نبوده و نیســـت، اما بدیهی اســـت کـــه با وجود 
همـــه این وســـواس های تحلیلی و نوشـــتاری، نقـــد اثر هنری 
هـــم مثل خلق اثـــر هنـــری نمی تواند همـــواره تابـــع قواعد و 

اصول ثابـــت و غیرقابل نفی باشـــد.

»نقد هنری« اصول ثابت ندارد

نقد هنری 
بی تردید یکی 

از ارکان فرآیند 
هنر است که 

از هنرمند آغاز 
و به مخاطب 

ختم می شود، 
اما »نقد اثر 

هنری« الزاماً 
ساده تر از 

خود اثر هنری 
نیست. 

نقد هنری 
همیشه برای 
ساده سازی و 

تفهیم عام اثر 
به کار نمی آید

فضای مجازی

مگر دیوید لینچ هم می میرد؟
»پرویز جاهد« نویســـنده و منتقد فیلم، در صفحه اینســـتاگرامش برای مرگ »دیوید لینچ« 

کارگردان افســـانه ای سینمای جهان نوشت:
یعنـــی چه؟ مگر دیوید لینـــچ هم می میرد؟ مرگ چطـــور جرأت کرد ســـراغ او برود؟ مطمئناً 
لینـــچ برمی گردد و صحنه مواجهه خود را با مرگ  می ســـازد. آدم هایی مثل لینچ نمی میرند. 

او از آن دنیـــا هم روزانه برای ما وضع هـــوا را گزارش خواهد کرد.

دومین جلد از مجموعه »نیشگون ها« منتشر شد
»فرهاد حســـن زاده« نویســـنده، روزنامه نگار و طنزپرداز در صفحه مجازی اش خبر از انتشار 
مجموعـــه جدیدش به نام »نیشـــگون ها« داد و نوشـــت: بالاخره دومین جلـــد از مجموعه 
نیشـــگون ها هم منتشر شـــد. این کتاب که کافه نیشـــگون نام دارد، کشـــکولی از تکه های 

طنز اســـت که برای شـــادی دل نوجوان ها و باز شـــدن نیش شـــان نوشـــته شده است.
جهـــت اطـــاع عرض کنم کـــه فضای کلـــی کتاب یک کافـــه اســـت و در این کافـــه میزهای 
مختلفـــی وجـــود دارد مثل میز نیـــش  و نوش کـــه می توانید شـــعرهایی از شـــاعران کافه را 
بخوانید. ســـر یکـــی از میزها فال گیری اســـت و متولدین ماه های مختلـــف از آخر و عاقبت 
روزگار خـــود بـــا خبر می شـــوند. یکـــی از میزهـــا نیش خـــوان بر وزن پیشـــخوان اســـت که 
داســـتان هایی بـــه ســـبک حکایت های کهـــن خورانده می شـــود. یـــک میز هم هســـت به 
اســـم »هم نیش« یا میـــز ارواح بزرگان طنز که خیلـــی مختصر و مفید با ذکر نمونـــه  کار ادای 
احترامـــی کرده ایم به نویســـندگان طنـــز در ایران. در ایـــن کافه میز 
داســـتان های فســـقلی و میز تعبیر خواب هم داریم. از همه مهم تر 
اجرای موســـیقی زنده هم در کافه گنجانده شده، یعنی استیجی دارد 
که در آن موســـیقی ســـنتی و مدرن قابل شنیدن اســـت. چیزهای 

دیگـــری هم توی منو هســـت که ماننـــد حلوای تنترانـــی می ماند.
پشت جلد این کتاب خیلی چیزها نوشته شده، از جمله این شعر:

تصویرگری های بامزه این کتاب کار شـــیوا نیری اســـت و نشـــر »هوپا« این کافه را به بچه های 
ایران هدیه کرده اســـت.

ستاره های سینما در افتتاحیه نمایشگاه »سوی دیگر«
تصاویر منتشـــر شده از ستارگان و چهره های شاخص ســـینمای ایران در فضای مجازی، خبر 
از یـــک رویـــداد هنری و حضور این هنرمندان در افتتاحیه نمایشـــگاه آثار تجســـمی »ســـوی 
دیگـــر« می دهد کـــه در میان آنهـــا می توان به پارســـا پیروزفر، مهســـا حجـــازی، محمدرضا 
غفاری، امیرحسین صدیق، زوج بازیگر، افسانه چهره آزاد و شاهرخ فروتنیان، رویا جاویدنیا و 
آناهیتا درگاهی اشـــاره کرد. این هنرمندان با حضور خود بـــر غنای این رویداد هنری افزودند. 
نمایشـــگاه آثار تجســـمی ســـینماگران با عنوان »ســـوی دیگر« از 28 دی تـــا 12 بهمن ماه در 

مجموعه معاصر ســـو برگزار می شود.

عنایت بخشی با »شاه نقش« 
به فجر می آید

 اجرای »سپیده«
در زادگاه لطفی

پـــروژه »تار و تاریخ« با طراحی و آهنگســـازی 
میدیـــا فرج نژاد، این بار بـــه بازآفرینی قطعه 
معـــروف »ســـپیده« پرداخـــت. پـــروژه »تار 
و تاریـــخ« کـــه بـــه همـــت میدیـــا فرج نژاد 
فعالیت مســـتمری در ســـال های گذشـــته 
داشـــته، ایـــن بـــار بـــه بازآفرینـــی آهنـــگ 
»ســـپیده« یکـــی از ماندگارتریـــن قطعـــات 
موســـیقی ایرانـــی پرداخت. ایـــن آهنگ در 
زادگاه محمدرضـــا لطفی خالقِ »ســـپیده« و 
در مدرســـه تقوی اجرا شده است.»سپیده« 
با نوازندگی تـــار و بازآفرینی میدیا فرج نژاد و 
با صدای ترکاش ضبط شـــده اســـت./ایران

تصویـــر جدیـــدی از فیلـــم شـــاه نقش به 
کارگردانی شـــاهد احمدلو و تهیه کنندگی 

علی قائم مقامی منتشـــر شـــد.
کارگردانـــی  بـــه  نقـــش«  »شـــاه  فیلـــم 
شـــاهد احمدلـــو و تهیه کنندگـــی علـــی 
قائم مقامـــی، یکی از آثار بخش مســـابقه 
جشـــنواره فیلـــم فجـــر امســـال اســـت. 
بهرنگ علـــوی، هومن برق نـــورد، عنایت 
بخشی، نســـیم ادبی، محمد متوسانی، 
مینا وحید، رضا رویگری، شـــهرام قائدی 
و ... در این فیلـــم پربازیگر حضور دارند. 

ایران  /

استان گیان 
در شمال ایران 
با داشتن حدود 
280 کیلومتر نوار 
ساحلی، در جنوب 
بزرگ ترین دریاچه 
جهان قرار دارد که 
با حدود چهار هزار 
نفر صیاد در قالب 
47 تعاونی صیادی 
در نیمه دوم سال 
مشغول فعالیت 
هستند؛ صید بیشتر 
این صیادان ماهی 
سفید، کفال و... 
است.
  عکس :
 ابوذر حمیدی
ایلنا

کتابی که می توان در پنج ساعت خواند
مـــن به فکر این نیســـتم که جامعه به چه ســـبک ادبیاتی عاقه مند اســـت تا 
همان را بنویســـم. کار نویسنده این نیست. نویسنده کار خود را انجام می دهد 
و آن را به جامعه پیشـــنهاد می کند، مردم اگر دوســـت داشـــتند اثر نویســـنده 
را می خواننـــد و اگر دوســـت نداشـــتند آن را تهیه نمی کنند. کتـــاب »آورده اند 
کـــه...« قصه های کوتاهـــی از »هزار و یک شـــب« اســـت که می تـــوان در پنج 
ســـاعت خواند. »هزار و یک شـــب« کتاب قطوری اســـت و مطالعه آن به زمان 
قابل توجهی نیاز دارد. »آورده اند که...« متنی دلنشـــین دارد و در آن همه چیز 
نســـبتاً واقعی اســـت. این کـــه در مدت کوتاهی بـــه چاپ دوم 
رســـیده است، نشـــان می دهد که با اســـتقبال مردمی هم 
مواجه شده است. در شـــبکه های مجازی به شکل سرریز 
محتوا تولید می شـــود، در این میان چاپ کتاب به شـــکل 
کاغذی، می تواند موجب آشـــنایی جوانان با ادبیات قدیم 
و زبان فارسی شـــود. با همین هدف گزیده ای از »هزار و یک 

شـــب« را در یک کتاب جمع کردم.

گفت و گوی ایرنا با محمود دولت آبادی نویسنده

نقل قول

  صاحب امتیاز: 
خبرگزاری جمهوری اسامی

  مدیرعامل مؤسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران:
علی متقیان

  سردبیر:
هادی خسروشاهین

یادداشت

تمدن »سرآمیزه« ایران
تمـــدن ایـــران بـــه عنـــوان یکـــی از کهن تریـــن 
تمدن هـــای جهـــان، ســـابقه چنـــد هزار ســـاله 
در حـــوزه ســـرامیک دارد. اگـــر نگاهی بـــه تاریخ 
ســـرامیک و نقـــش آن در تمـــدن ایران داشـــته 
باشـــیم، می بینیم این تمدن بشـــدت در زمینه 
بـــروز و ظهورش وابســـته به متریال ســـرامیک و 

ویژگی هـــای آن اســـت.
در واقـــع تمدن ایران ســـرآمیزه اســـت بـــه این 
معنا که اشـــیای زندگی روزمره و آیینی، مجســـمه ها، بناها و گونه های 
مختلف هنر تجســـمی و معماری، براســـاس قابلیت های ســـرامیک 

شـــکل گرفته است.
داشـــتن چنین پیشـــینه تاریخی و ظرفیت بالقوه، این ضـــرورت را بر 
ما تحمیـــل می کند که ایـــن ظرفیت هـــا را غنیمت شـــماریم و از آن 

بهره مند شـــویم.
از مشـــخصه های دیگر ســـرامیک این اســـت کـــه این ماده بـــه تمام 
و کمـــال ویژگـــی  متریال هـــای دیگر را به لحـــاظ ظاهـــری و عملکرد 
داراســـت، به طوری که تمام تکنولوژی های جدید مثل آی تی، ابزارها 
و ترانزیســـتورها، فوق هادی ها، مقاومت ها، وســـایل و ابزار موجود در 
صنایع ســـنگین و فوق سنگین و ســـبک زندگی روزمره ما از سرامیک 

ساخته شـــده است.
یکی دیگر از ویژگی های ســـرامیک این اســـت کـــه فراوان ترین ماده 
در ســـطح پوســـته زمین اســـت و امکان بالقوه بســـیاری بـــرای تمام 
بشـــر فراهم می کنـــد تا این ماده را بـــه عنوان یک متریـــال اولیه برای 
پیشـــبرد امور انضمامی و غیرانضمامی به کار گیـــرد.  طبق آمار، چین 
بـــا بیـــش از 83 درصـــد، کل تولیـــدات ســـرامیکی جهـــان را به خود 
اختصـــاص داده و ایران بعـــد از چین دومین تولیدکننده ســـرامیک 
در جهان اســـت. با توجـــه به تغییراتی که در جهان برای کشـــف و به  
کارگیـــری ظرفیت های مختلف از ســـرامیک و ســـرمایه گذاری در آن 
وجـــود دارد، بزودی درخواهیم یافت کشـــورهایی که بدون پیشـــینه 
تاریخی ســـرامیک هستند، قطعاً با برنامه ریزی و اتخاذ سیاست هایی 
بتواننـــد جایگاه ایـــران را در ســـرامیک بگیرند. ســـازمان ملل اعام 
کـــرده، هزاره ســـوم از ســـال دو هزار تا ســـه هـــزار میادی بـــه عنوان 
هزاره ســـرامیک نامیده شـــده اســـت، با این ضرورت کـــه برای نجات 
کـــره زمین چاره ای نداریم جز اینکه از ماده ســـبزی به نام ســـرامیک 
برای ســـاخت تمام تولیدات مورد نیاز بشر استفاده کنیم و کره زمین 
را از شـــر آلاینده ها نجات دهیم. همین یک سرفصل، دستور العمل و 
ضرورت کافی اســـت تا وقت را از دســـت نداده و سیاست هایمان را بر 
پایـــه دانش علمی و فنـــی و آینده نگرانه از ســـرامیک متمرکز کنیم تا 
بتوانیم از این فرصت تاریخی کـــه در اختیار این محدوده جغرافیایی 
و تاریخی اســـت، بهره مند شـــویم. ضرورت دارد به سرامیک به چشم 
یک نعمت نـــگاه کنیم، زیرا برای نجات کشـــور از نظر اشـــتغالزایی و 
بهبـــود جایگاه جهانـــی، اقتصادی و علمی بـــه آن نیازمندیـــم و برای 
اینکـــه این افتخار تمدنی را به راحتی از کـــف ندهیم به وزرای محترم 
و نهادهای مرتبط پیشـــنهاد می کنم مســـأله ســـرامیک و هزاره سوم 
را مبنـــای دســـتور العمل ها و ســـرفصل برگـــزاری جلســـات علمـــی، 

همایش هـــا و برنامه های مطالعاتی قـــرار دهند.

بهزاد اژدری
سرامیست

تجسم

سعید فلاح فر
پژوهشگر هنر

آماده سازی نهایی فیلم ابراهیم 
حاتمی کیا برای جشنواره فجر 

و  ســـینمایی  نســـخه  فنـــی  آماده ســـازی 
پیش نمایـــش »موســـی کلیـــم الله)ع(« بـــه 
کارگردانـــی ابراهیـــم حاتمی کیا بـــه مراحل 
پایانی رسیده اســـت. این آماده سازی شامل 
مراحـــل ویـــژوال، موســـیقی، صداگـــذاری 
به  منظور حضور در چهل وسومین جشنواره 
فیلـــم فجـــر در مراحـــل پایانی اســـت. این 
نسخه پیش نمایش از »موسی کلیم الله)ع(« 
روایتگر بخشـــی از کودکی حضرت موسی)ع( 
اســـت. مریا زارعی، علیرضا کمالی، بهنام 
تشـــکر، بهاره کیان افشـــار و... در این اثر به 

ایفـــای نقـــش پرداخته اند./ایران

اگه اهل شـــوخی هستی
پـــات رو بـــذار تـــو کافـــه
خـــاف اینه کـــه نخندی

نیشـــت رو هنوز نبســـتی
ایـــن خافـــه کـــه  نگـــو 
بگنـــدی و  بشـــی  پیـــاز 


